
№ 10 (3955)
6 лютага 2015 г.
Выдаецца з лiпеня 1995 г.  
на беларускай  
i рускай мовах

Выдавец: 
УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Íà ïðàñòîð,  íà øûðîê³ ðàçëîã 
Âûõàäç³,  ìîé íàðîä,  ãðàìàäîþ...

ßêóá ÊÎËÀÑ

Да ўвагі!
Õòî õî÷à 

íàáûâàöü ãàçåòó  
¢ îô³ñå ðýäàêöû³ — 

÷àêàåì!

независимая экспертиза

www.nv-online.info

5 февраля  
Ростиславу Янковскому 

исполнилось  85!

Жесткая посадка

Борис ЖЕЛИБА, 
профессор, доктор 
экономических наук

горячая тема

После 
Киева – 
Москва

В последнее время подорожали 
коммунальные услуги, возросли та-
рифы на электроэнергию. Подско-
чили цены на многие товары, про-
дукты.

Золотовалютные резервы стра-
ны ужались до 5 млрд долларов. 
Источники их увеличения не про-
сматриваются. Из-за сокращения 
покупательной способности рос-
сийского рынка сами власти реаль-
но прогнозируют падение экспорта 
на 3–4%. По причине налогового 
маневра белорусские НПЗ покупают 
российскую нефть  на 100 долларов 
дороже. Это в то время, когда ми-
ровая цена на нефть марки Brent 
котируется в районе 50 долларов 
за баррель, а цена на марку WTI 
опустилась до 46 долларов. Самый 
раз было бы переориентироваться 
на других поставщиков. Все это – 
следствие непозволительно высо-
кой зависимости белорусской эко-
номики от России. 

Девальвационный обвал рос-
сийского рубля продолжается. По-
сле небольшого затишья доллар 
вновь перешагнул 70-рублевый ру-
беж, а евро – 80-рублевый. Главные 
банки союзников шарахаются в 
разные стороны. Российский Цен-
тробанк сначала поднимает свою 
ключевую ставку с 10% до 17%, по-
том снижает ее на 2%. Наш Нац-
банк увеличивает свою ставку на 
5%, с 20% до 25%. Золотовалют-
ные резервы России опустились 
ниже 400 млрд долларов. Под вли-
янием западных финансовых санк-
ций обе экономики находятся под 
растущим грузом внешних долгов. 
Российская экономика потеряла от 
санкций и снижения мировых цен 
на нефть уже 200 млрд долларов. 
Международное рейтинговое агент-
ство Standart&Poors понизило рей-
тинг России до «мусорного» уровня 
«BB+», что ограничивает условия 
размещения на мировом финансо-
вом рынке российских долговых 
ценных бумаг, приток иностранных 
капиталовложений в страну.

Росстат отмечает ускорение ин-
фляции в России до 12,5%. Но рос-
сийские покупатели также не до-
веряют официальной статистике. И 
после посещения магазинов уверя-
ют, что ценовое ралли значительно 
круче, чем дает официоз. Теперь на 
продукты, как они  считают, траты 
на 20–40% больше – в зависимости 
от региона. Если в январе сахар 
можно было купить за 25–30 ру-
блей, то сейчас дешевле 50–70 ру-
блей пачки не найти. Не лучшая 
ситуация и с промышленным шир-
потребом.

В правительстве и Госдуме не 
знают, что с этим делать, и погова-
ривают о возможной заморозке цен 
по белорусскому рецепту.

В силу двукратной девальвации 
российского рубля соответственно в 
два раза снизились российские 
средние зарплаты и пенсии в долла-
ровом эквиваленте, вплотную при-
близившись к белорусским. Многие 
гастарбайтеры, включая белорусов, 
потянулись домой из-за значительно 
просевших заработков и сокращения 
потребности российского рынка тру-
да в рабочей силе. А объемы денеж-
ных переводов в такие страны, как 
Таджикистан и Кыргызстан, достига-
ли трети их ВВП. 

Миллионы людей в СНГ задают-
ся вопросом: отчего это все? В 
конце концов – ради чего это все? 
Ведь мировая экономика уже давно 
развивается бескризисно с приро-
стом ВВП в среднем 3,3%. Населе-
ние России после крымской эйфо-
рии все больше ощущает себя во 
вражеском окружении. Как в осаж-

денной крепости. У него наблюдает-
ся раздвоение сознания от непони-
мания всего происходящего. Да что 
россияне! Получается, что все на-
селение СНГ стало заложником  не-
померных и безумных амбиций од-
ного человека, который захотел впи-
саться в историю России как соби-
ратель «ее» земель. Пока Россия не 
выведет войска с оккупированных 
украинских территорий, Запад не 
отменит экономические санкции, 
только будет их наращивать. Пред-
видится отрицательная динамика 
ВВП России не менее чем на два 
года вперед. К примеру, к концу 
прошлого года реальные доходы на-
селения России упали на 7,3%. На 
многих предприятиях частного сек-
тора зарплаты заморозили. В 2015 
году, по оценке Минэкономразвития 
РФ, реальные доходы населения 
снизятся на 6,3%. По другим источ-
никам – не менее чем на 10%. По-
следний раз доходы россиян мину-
совали после дефолта 1998 года в 
посткризисный 1999 год (-12,3%). 
Даже во время мирового кризиса 
2008–2009 годов они хоть немного, 
но плюсовали (на 2,4% и 3% соот-
ветственно). На многих предприяти-
ях пошли сокращения персонала. 
Стало известно о намерениях про-
вести забастовки на АвтоВАЗе и 
ряде предприятий Уральского про-
мышленного региона.

В текущем году Беларуси необ-
ходимо выплатить по внешним дол-
гам более 4 млрд долларов. Осилить 
эти выплаты за счет собственных 
валютных поступлений явно не ре-
ально. Требуется, как всегда, делать 
новые заимствования, то есть при-
бегать к рефинансированию. Пока 
белорусское руководство может 
рассчитывать на последний, шестой, 
транш кредита Антикризисного фон-
да ЕврАзЭС в 440 млн долларов и 
на российский кредит в 500 млн 
долларов, о котором есть предвари-
тельная договоренность. Но этого  
недостаточно. Поэтому главный во-
прос переговоров Лукашенко и Пу-
тина в Сочи нетрудно предвидеть. А 
выделять экономическую помощь 
последнему союзнику России будет 
накладно, как никогда. 

Только слепой может не видеть, 
что экономика России все глубже 
погружается в рукотворный кризис. 
Ее ждет жесткая посадка. А вместе 
с экономикой России неизбежно бу-
дет следовать скованная одной с 
ней цепью и белорусская экономика. 
Поэтому необходимо  постепенно 
дистанцироваться от экономической 
зависимости от России. Проводить 
многовекторную экономическую по-
литику не на словах, а на деле. Ди-
версифицировать поставки нефти, 
покупать ее у Азербайджана, на 
Ближнем Востоке с поставкой тан-
керами и далее через Одесский 
порт по трубопроводу (логистика 
опробована). Со строительством 
терминала в Литве закупать сжижен-
ный газ. Диверсифицировать экс-
порт. Для чего необходима масштаб-
ная модернизация промышленности 
на основе западных инвестиций и 
технологий. Это станет возможным 
с освобождением всех политзаклю-
ченных. Уйти от госкапитализма че-
рез приватизацию, в том числе про-
давать активы современному запад-
ному капиталу. Шире вовлекать за-
падный и другой капитал в банков-
ский сектор.

А пока вот в такой мрачной эко-
номической и военно-политической 
обстановке с 1 января стартовал 
многообещающий в речах руководи-
телей государств Евразийский эко-
номический союз. С почином, как 
говорится.

візіт

... А заадно Уладзімір 
Макей пакаштуе 
нямецкага піва

Учора пачаўся чатырохдзённы 
візіт у Германію міністра замежных 
спраў Беларусі Уладзіміра Макея. 
5–8 лютага ён зробіць візіт у Берлін 
і Мюнхен.

Пра гэта паведаміў журналістам 
начальнік упраўлення інфармацыі – 
п р э с - с а к р а т а р  М З С  Д з м і т р ы й 
Мірончык.

Дзмітрый Мірончык адзначыў, 
што “ў рамках развіцця беларуска-
германскіх адносін у палітычнай, 
г а н д л ё в а - э к а н а м і ч н а й  с ф е р а х 
а д б у д з е ц ц а  с у с т р э ч а  к і р а ў н і к а 

белару скага знешнепалітычнага 
в е д а м с т в а  з  п р а д с т а ў н і к а м і 
германскіх дзяржаўных органаў, 
д з е л а в ы х  к о л а ў  і  э к с п е р т н а й 
супольнасці”.  Таксама Уладзімір 
М а к е й  в о з ь м е  ў д з е л  у  5 1 - й 
М ю н х е н с к а й  к а н ф е р э н ц ы і  п а 
п ы т а н н я х  б я с п е к і  і  “ п р а в я д з е 
двухбаковыя су стрэчы з  мэтай 
абмеркавання пытанняў развіцця 
палітычных і гандлёва-эканамічных 
адносін як з Германіяй, так і  з 
і н ш ы м і  з а м е ж н ы м і  п а р т н ё р а м і 
Беларусі”.

поздравляем!

Большой 
артист

Ростислав Янковский, ведущий 
мастер сцены Национального акаде-
мического драматического театра 
им.Горького, сыграл более 160 ро-
лей, около 30 из них в кино. Он на-
родный артист БССР, народный ар-
тист СССР, Почетный гражданин 
города Минска и этим званием осо-
бенно дорожит. Ростислав Янков-

ский – лауреат Государственной 
премии Республики Беларусь, пре-
мии Союзного государства в обла-
сти литературы и искусства, премии 
«За духовное возрождение», неиз-
менный председатель Минского 
международного кинофестиваля 
«Лістапад». За большой вклад в раз-
витие белорусской культуры имени-

тый мастер удостоен ордена Фран-
циска Скорины и ордена Отечества 
III степени. 

«Народная Воля» поздравляет 
большого мастера с юбилеем и пред-
лагает читателям отрывки из интер-
вью актера, данных им в разные 
годы.

(Продолжение на 2-й стр.)

Вчера  госсекретарь США Джон Керри прибыл с визитом в Киев. 
Одна из главных тем переговоров – расширение американской военной 
помощи Украине.

Чуть позже в Киев для переговоров об урегулировании конфликта 
на востоке Украины также прибыли президент Франции Франсуа Ол-
ланд и канцлер Германии Ангела Меркель.

Как заявил Олланд, речь идет о новых совместных мирных иници-
ативах Франции и Германии, «в основе которых лежит принцип терри-
ториальной целостности Украины». Сегодня, в пятницу, оба политика 
будут находиться в Москве.

Представитель Кремля подтвердил, что Олланд и Меркель встретятся 
с российским президентом Владимиром Путиным, чтобы обсудить «ско-
рейшее прекращение гражданской войны на юго-востоке Украины».

кампанія

Ёсць больш  
за 90 тысяч подпісаў!
А р г а н і з а т а р ы  к а м п а н і і 

«Народны рэферэндум» сабралі 
больш за 90 тысяч подпісаў у 
падтрымку сваёй ініцыятывы, а 
таксама накіравалі больш за 500 
э л е к т р о н н ы х  з в а р о т а ў  у 
Адміністрацыю прэзідэнта, Палату 
п р а д с т а ў н і к о ў  з  з а к л і к а м 
п р ы з н а ч ы ц ь  р э ф е р э н д у м .  П а 
крайняй меры пра гэта паведаміла 
прэс-служба кампаніі. 

Нагадаем, што ініцыятарамі 
збору подпісаў за прызначэнне 
р э ф е р э н д у м у  з ’ я ў л я ю ц ц а 
Беларуская сацыял-дэмакратычная 
п а р т ы я  ( Гр а м а д а ) ,  к а м п а н і я 
«Гавары праўду!», Партыя БНФ і 
рух «За Свабоду». 

« П а д ч а с  а п о ш н я й  п р э с -
канферэнцыі Лукашэнка гаварыў 
аб неабходнасці дыялогу з усім 
грамадствам. Мы згодны. Але пры 
гэтым мы бачым па справах, што 
стаўка зноў робіцца на чаканне 
літасці ад Крамля. У крызісны час 
п р а г р а м а  р а з в і ц ц я  Б е л а р у с і 
а д с у т н і ч а е .  Г р а м а д с т в у 
прапаноўваецца падтрымаць за-
с т о й .  М ы  п р а п а н у е м  ш л я х 
сапраўднага дыялогу, які дасць 
н о в ы я  м а г ч ы м а с ц і  р а з в і ц ц я 
Беларусі. «Народны рэферэндум» 
– гэта дыялог і праграма развіцця 
Б е л а р у с і » ,  –  г а в о р ы ц ц а  ў 
п а в е д а м л е н н і  п р э с - с л у ж б ы 
кампаніі. Ініцыятары «Народнага 
рэферэндуму» заклікалі Аляксан-
дра Лукашэнку «прыслухацца да 

дзясяткаў тысяч тых, хто паставіў 
свой подпіс у падтрымку рэферэн-

думу, і прызначыць яго правядзенне 
разам з прэзідэнцкімі выбарамі».

У Ярмошынай усё гэта –  
“лухта і правакацыя”

Калі ініцыятары кампаніі “Народны рэферэндум” сабралі першыя 50 
тысяч подпісаў, яны аднеслі скрыні з імі ў Палату прадстаўнікоў. Кіраўніца 
Цэнтрвыбаркама Лідзія Ярмошына адразу адрэагавала на акцыю, 
сказаўшы, што ўсё гэта – “лухта і правакацыя”.

“Першае: рэферэндум праводзіцца пры наяўнасці 350 тысяч подпісаў, 
а не 50 тысяч. Другое: каб пачаць працэдуру, неабходна зарэгістраваць 
ініцыятыўную групу. А не прыцягваць невядома што! А то яны пакрычалі, 
заявілі, прывезлі, але гэта ўсё юрыдычна нікчэмна”, – сказала Лідзія 
Ярмошына.

Аднак справа ў тым, што пакуль ініцыятары кампаніі спрабуюць 
скарыстацца правам заканадаўчай ініцыятывы з боку дэпутатаў. Для 
гэтага, паводле беларускага заканадаўства, патрэбна сабраць 50 тысяч 
подпісаў. Калі дэпутаты ўсё ж такі не пагодзяцца гэтую ініцыятыву 
падтрымаць, то актывісты абяцаюць зарэгістраваць ініцыятыўную групу 
і пайсці на збор 500 тысяч подпісаў. Па крайняй меры кіраўніцтва 
кампаніі такі намер публічна агучыла.

дарэчы

У лютым ініцыятары кампаніі плануюць абмеркаваць пытанні інтэграцыі 
з ЕС. У прыватнасці, плануецца арганізаваць грамадскія слуханні ў 
розных гарадах па тэме «Беларусам трэба бязвізавая прастора з ЕС!». 
У рамках грамадскіх слуханняў і “круглых сталоў” разам з экспертамі 
будуць разглядацца пытанні супрацоўніцтва Беларусі і ЕС, малога 
памежнага руху, магчымасці бязвізавых адносін. Паводле вынікаў 
слуханняў будуць падрыхтаваны адпаведныя рэкамендацыі ўладам.

у тэму

гучная справа

Пракуратура:  
віна Уладзіміра 

Мальцава цалкам 
даказана

Такую заяву зрабіў пракурор 
Мінскай вобласці Алег Лаўрухін.

«Прызначанае судом Уладзіміру 
Мальцаву пакаранне (тры гады 
пазбаўлення волі) не разыходзіцца 
з пазіцыяй дзяржаўнага абвінава-
чання, хоць мы і прапаноўвалі трохі 
б о л ь ш а е .  Ш т о  т ы ч ы ц ц а  н а ш а й 
афіцыйнай пазіцыі, то ў пракуратуры 
цвёрдая перакананасць, што віна 
г э т а й  а с о б ы  ў  з д з я й с н е н н і 
інкрымінаванага злачынства цалкам 
даказана», – сказаў Алег Лаўрухін.

Як вядома, на нядаўняй прэс-
канферэнцыі А.Лукашэнкі рэдактар 
б а р ы с а ў с к а й  р а ё н н а й  г а з е т ы 
«Адзінства» пацікавілася,  ц і  не 
лічыць кіраўнік дзяржавы прысуд 
Мальцаву занадта жорсткім. Справа 
былога гендырэктара “Барысаў-
дрэва”,  якога асудзіл і  за  зрыў 
м а д э р н і з а ц ы і  п р а д п р ы е м с т в а , 
н е а д н а з н а ч н а  ў с п р ы м а л а с я 
грамадскасцю. Шмат хто палічыў, 
што Мальцава зрабілі крайнім, ён 
б ы ў  у с я г о  т о л ь к і  п е ш к а й  у 
маштабных карупцыйных схемах. 
Мальцаў быў пастаўлены кіраваць 
п р а д п р ы е м с т в а м  т о л ь к і  н а 
канчатковым этапе, а ўвесь асноўны 
аб’ём сродкаў быў страчаны да яго.

Л у к а ш э н к а  з а я в і ў  н а  п р э с -
канферэнцыі, што разбярэцца ў 
падрабязнасцях справы, праўда, 
агаварыўся: “Гэта не азначае, што 
ва ўгоду нейкай грамадскай думцы 
пачну  абараняць чалавека,  як і 
здзейсніў правапарушэнне”. І вось 
пракуратура дала адказ…

Ігар ЗАЛЕСКІ.

ракурс

Таіса Данілевіч 
можа згубіць 

мандат?
Чулі? Дэпутат Палаты прадстаў-

нікоў Таіса Данілевіч выказалася за 
тое, каб пазашкольныя гурткі для 
многіх дзяцей былі платныя.

Ва ўсім цывілізаваным свеце 
т а к і я  і н і ц ы я т ы в ы  к а ш т а в а л і  б 
абранніку палітычнай кар’еры, бо 
там дэпутатаў выбіраюць, каб яны 
а б а р а н я л і  м е н а в і т а  і н т а р э с ы 
выбаршчыкаў. Але мы маем зусім 
іншую сітуацыю. Усе бацькі выплач-
ваюць падаткі, якія ідуць у тым ліку 
і на ўтрыманне адукацыйных устаноў. 
Можа, хопіць абіраць тых жа бацькоў 
яшчэ і дадатковымі паборамі?

Нагадаем, гэта тая самая Таіса 
Д а н і л е в і ч ,  я к а я  я ш ч э  н я д а ў н а 
ўзначальвала ўпраўленне адукацыі 
Мінскага аблвыканкама і мела не-
пасрэднае дачыненне да звальнення 
педагогаў за прыналежнасць да 
апазіцыйных палітычных партый. (Уз-
гадайце гісторыю настаўніцы Наталлі 
Ільініч, пра якую шмат пісала “На-
родная Воля”.) Зараз Таіса Данілевіч 
– дэпутат Палаты прадстаўнікоў па 
Салігорскай акрузе.

суд

рэбус

7,2 мільярда рублёў  
падаткавікі спагналі з пакупнікоў валюты

Кожны год падатковыя органы 
правяраюць беларусаў, у якіх выдаткі 
значна перавышаюць даходы. І кож-
ны год колькасць тых, хто жыў не па 
сродках, узрастае. Спецыялісты не 
хаваюць, што статыстыка «паляпша-
ецца» і за кошт выяўлення тых, хто 
купляў значныя сумы валюты ў бан-
ках, але потым у падатковых органах 
не мог растлумачыць, адкуль браў 
рублі на “валютную аперацыю”.

У мінулым годзе падатковыя ор-
ганы краіны праверылі амаль 22 ты-
сячы беларусаў, у якіх выдаткі былі 
большыя, чым даходы. З тых, хто не 
змог даказаць, што траціў толькі 
сумленна заробленае, быў спагнаны 
падатак, і ў выніку бюджэт краіны 

папоўніўся на 17,5 мільярда рублёў. 
З гэтай сумы 7,2 мільярда – гэта 
сума падатку, выплачаная менавіта 
тымі, хто купляў у банках валюту. 
Н я р э д к а  т а к і м і  п а к у п н і к а м і 
з’яўляюцца пенсіянеры, нідзе не 
працуючыя грамадзяне.

Напрыклад, у Міністэрстве па 
падатках і зборах распавядаюць, як 
пенсіянер з Мінска ў 2012–2013 га-
дах набыў ў абменных пунктах больш 
за 5 мільёнаў долараў на суму 47 
мільярдаў рублёў. Калі гэтым фактам 
зацікавіліся падаткавікі, пенсіянер 
растлумачыў, што грошы на валюту 
яму перадавалі невядомыя асобы, іх 
імёны і прозвішчы ён не ведае. Зра-
зумела, што такі адказ інспектараў 

не задаволіў, і пенсіянеру прад’явілі 
да выплаты падаходны падатак у па-
меры 5,7 мільярда рублёў, а справу 
п е р а д а л і  ў  о р г а н ы  ф і н а н с а в ы х 
расследаванняў, каб там высветлілі, 
каму мінскі пенсіянер купіў больш за 
5 мільёнаў долараў.

– Вядома, што гэта такі яскравы 
прыклад,  – кажа прэс-сакратар 
міністэрства Сяргей Шкут. – Як і 
гісторыя беспрацоўнай 25-гадовай 
дзяўчыны з Гомеля, якая на працягу 
аднаго года набыла элітную нерухо-
масць у цэнтры горада, а таксама 
два дарагія аўтамабілі – “Бэнтлі” і 
“БМВ”. Адкуль грошы на пакупкі, яна 
не патлумачыла і заплаціла падатак 
у суме больш за 93 мільёны рублёў.

Але шмат выпадкаў, калі грамад-
зяне куплялі ў банках меншыя сумы 
валюты ці набывалі не такія дарагія 
рэчы, але ўсё роўна не маглі даць 
т л у м а ч э н н і  а б  к р ы н і ц а х  с в а і х 
даходаў. У першую чаргу падатковая 
служба супастаўляе даходы і выдаткі 
асоб, якія купляюць альбо будуюць 
дарагія кватэры і дамы, а таксама 
набываюць аўтамабілі.

Паводле слоў Сяргея Шкута, калі 
чалавек не аплачвае налічаную суму 
падатку, падатковая служба перадае 
матэрыялы ў органы крымінальнага 
пераследу. І сёння ў судах краіны 
разглядаецца нямала спраў па не-
плацельшчыках падаткаў.

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

У Германіі згубілі багаж бронзавага прызёра 
чэмпіянату свету па фрыстайле Максіма Гусціка

А алімпійскі чэмпіён Антон Кушнір адпусціў бараду.

ведай нашых!

Беларуск ія  фрыстайлісты,  у 
рэшце рэшт, сабраліся ў Мінску. 
А п о ш н і м  ч а с а м  н а ш а  з б о р н а я 
лятаючых лыжнікаў выступае, можна 
сказаць, проста трыумфальна!

На чэмпіянаце свету Максім 
Гусцік заваяваў “бронзу”. На апошнім 
этапе Кубка свету, які праходзіў у 
ЗША, Ганна Гуськова, Станіслаў 
Гладчанка і Дзяніс Восіпаў заваявалі 
“серабро” ў камандных спаборніцтвах, 
а 18-гадовая беларуска Аляксандра 
Раманоўская сенсацыйна перамагла 
ў жаночых спаборніцтах.

І гэта ў той час, калі наша зборная 
праводзіць гэты сезон без сваіх 
шматгадовых лідараў – медалістаў 
зімовых Алімпіяд розных гадоў! 
Дзмітрый Дашчынскі і Аляксей 
Грышын завяршылі сваё выступленне 
ў вялікім спорце. Антон Кушнір 
аднаўляецца пасля траўмаў, а Ала 
Цупер  знаходзіцца ў дэкрэтным 
адпачынку.

“О, адрасціў бараду, адразу і не 

пазнаць!”  – жартавалі сябры па 
камандзе, калі заўважылі барадатага 
а л і м п і й с к а г а  ч э м п і ё н а  А н т о н а 
Кушніра (на фота).

“Зараз гэта модна”, – адказаў 
той.

А вось бронзаваму прызёру 
чэмпіянату свету Максіму Гусціку 
было не да жартаў – яго багаж па 
дарозе з Амерыкі ў Мінск згубіўся.

“У аэрапорце Франкфурта “завіслі” 
рэчы, – распавёў спартсмен. – У нас 
было ўсяго 45 хвілін, каб пераскочыць 
з аднаго рэйса на другі, таму мы 
паспелі гэта зрабіць, а багаж, відаць, 
не. Але пазней усё вярнулі”.

Тым часам не хавала шчасця 
ўзыходзячая зорка беларускага 
фрыстайла Саша Раманоўская.

“Перамога на этапе Кубка свету 
– гэта мая пакуль самая вялікая 
перамога ў спартыўнай кар’еры, – 
сказала яна. – Будзем спадзявацца, 
не апошняя…”

Алесь СІВЫ.

P. S .  У  б л і ж э й ш ы х  н у м а р а х 
“Народнай Волі” чытайце інтэрв’ю з 
Аляксандрай Раманоўскай, Антонам 
Кушнірам і  іншымі  белару ск імі 
фрыстайлістамі.

Народнаму  
засядацелю 

зрабілася дрэнна
Учора быў агучаны прыгавор па 

справе аб забойстве Юліі Саламацінай, 
якая паехала да хлопца, з якім 
пазнаёмілася па інтэрнэце, а потым 
міліцыя не магла нават знайсці ейнае 
цела, каб бацькі маглі дачку пахаваць. 

Пракурор папрасіў для 26-гадовага 
мінчука Паўла Цыняўскага 17 гадоў 
калоніі строгага рэжыму, для яго 
48-гадовай маці – два гады калоніі 
агульнага рэжыму. Такі і быў вынесены 
прысуд. Першыя 5 гадоў Павел 
Цыняўскі правядзе ў турме, астатнія 
– у калоніі строгага рэжыму. Акрамя 
таго, з забойцы суд спагнаў 1,5 
мільярда рублёў кампенсацыі на ка-
рысць пацярпелых, з яго маці – 500 
мільёнаў рублёў. Падчас абвяшчэння 
прысуду выклікалі «хуткую», бо ад 
жудасных падрабязнасцяў справы 
кепска стала народнаму засядацелю. 

Ураджэнка Смалявіцкага раёна 
Юлія Саламаціна жыла і працавала ў 
сталіцы, збіралася паступаць ва 
ўніверсітэт. 18 ліпеня мінулага года яна 
паехала на сустрэчу з хлопцам, з якім 
пазнаёмілася ў сацсетках, і знікла. Як 
было ўстаноўлена, мінчук падчас сваркі 
задушыў дзяўчыну рэменем. Потым з 
дапамогай маці ён расчляніў яе цела. 
Рэшткі па частках хавалі ў лесапаласе 
ў межах горада, а таксама… проста 
змывалі ў каналізацыю.

беларусЬ—еЎропа

Палітвязні: 
сутыкненне дыпламатый

Е ў р о п а  с п ы н і ц ь  с а н к ц ы і 
адносна Беларусі толькі тады, калі 
будзе дасягнуты значны прагрэс у 
сферы абароны правоў чалавека і 
будуць вызвалены палітвязні.

Такую заяву зрабіў учора ў 
Вільнюсе намеснік міністра замеж-
ных спраў Літвы Андрус Крывас. 
4 лютага ён быў у Мінску, дзе 
праводзіў перамовы са сваёй ка-
легай, намесніцай міністра замеж-
ных спраў Беларусі Аленай Куп-

чыной.
Літоўскі  дыпламат таксама 

заявіў, што на саміце «Усходняга 
партнёрства», які пройдзе ў Рызе 
2 1 – 2 2  м а я ,  Б е л а р у с ь  м о ж а 
парафіраваць пагадненне з ЕС аб 
спрашчэнні  візавага рэжыму і 
рэадмісіі. (Рэадмісія – гэта згода 
дзяржавы прымаць назад сваіх 
грамадзян, а таксама замежнікаў, 
якія раней знаходзіліся на яе 
тэрыторыі.)
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ПРОБЛЕМА

З ЮБІЛЕЕМ!

Аляксандр ЛУКАШУК:

«Не хлусіць.  
Не пакідаць родную мову. 

Не піць абы-што…»
Сёння дырэктар Беларускай службы Радыё Свабода Аляксандр Лукашук адзначае 60-годдзе. Напярэдадні ў нас атрымалася  

з ім шчырая размова. Хаця ёсць і тое, што Аляксандр Міхайлавіч пакінуў за дужкамі, – напрыклад, якая краіна будзе плаціць яму пенсію.

Пра юбілей

– Аляксандр Міхайлавіч, з якім 
настроем сустракаеце юбілей? 60 для 
вас – многа? Надышоў час падводзіць 
вынікі ці гэта чарговая дата, звычайны 
дзень, адсвяткуеце – і зноў за працу?

– Я ўжо старэйшы за свайго бацьку, 
як і  не дачакаўся свайго 59-га дня 
нараджэння. Хоць асаблівай розніцы што 
цяпер,  што дваццаць год таму не 
адчуваю: сябры тыя самыя, праца і 
любімыя кнігі таксама, вось толькі віскі 
заняло нарэшце свой пачэсны пасад між 
напоямі. А дзень сёлета будзе не зусім 
звычайны, бо святкую ў Венецыі, а там 
якраз карнавал і паводка. Ніколі яшчэ ў 
гумовых ботах не святкаваў.

– Вы задаволены тым, што робіце, 
што зроблена?

– І так, і не. 
– Вашы падначаленыя падзяліліся 

с а к р э т а м :  д а  с в а й г о  ю б і л е ю 
Аляксандр Лукашук выдае чарговы 
збор твораў. Раскажыце, што гэта 
б у д з е  з а  в ы д а н н е .  В ы  а ў т а р 
унікальных даследаванняў – пра 
О с в а л ь д а ,  к а р н і к а ў  Н К В Д , 
амерыканскую дапамогу для Беларусі, 
Янку Філістовіча…

–  Д з я к у й  З м і ц е р у  В і ш н ё в у  і 
в ы д а в е ц т в у  “ Га л і я ф ы ”  –  я н ы ,  у 
адрозненне ад некаторых іншых калег, 
пагадзіліся і выдалі летась першы том 
выбранага “Вяртанне нацыяналіста”, 
к у д ы  ў в а й ш л і  з г а д а н ы я  в а м і 
дакументальныя творы. А другі том – 
“Дзясяты паверх”, які толькі што пабачыў 
свет,  калі  верыць анатацыі,  “склалі 
мастацкія ўспаміны, недакументальныя 
эсэ,  л ітаратурныя сны і  вершы на 
замежнай мове”. Мой сябар Генадзь 
Мацур зрабіў сапраўдны паліграфічны 
твор мастацтва, а Уладзя Арлоў і Андрэй 
Федарэнка дапамаглі ўсё давесці да 
ладу.

Том складаецца з дзевяці частак: 
“Кніга быцця”, “Кніга зыходу”, “Кніга 
плачу”, “Кніга песняў”, “Кніга імя”, “Кніга 
царстваў”, “Кніга хаосу”, “Кніга сноў” і 
“Кніга tattoo”. Ёсць там і раздзел “На 
лесвіцы”, і дамавая кніга, і ўсе персанажы 
расселены па сваіх паверхах. Вольны 
толькі дзясяты. Калі будзе прэзентацыя 
ў Мінску, спадзяюся там пабачыць і калег 
з “Народнай Волі”.

– Наколькі вы рэалізавалі свае 
амбіцыі як пісьменнік?

– Гэта яшчэ наперадзе.

Пра выбар прафесіі 

– Аляксандр Міхайлавіч, вы – 
кіраўнік Беларускай службы Радыё 
Свабода ўжо 16 гадоў. А з  чаго 
п а ч ы н а л а с я  в а ш а  ж у р н а л і с ц к а я 
кар’ера? Вы ж, калі не памыляюся, 
скончылі Мінскі інстытут замежных 
моў…

– Надта хацелася стаць журналістам. 
Х э м і н г у э й  б ы ў  і  ж у р н а л і с т а м ,  і 
пісьменнікам, як і, напрыклад, Ільф з 
Пятровым. Калі  вучыўся, схадзіў на 
журфак, перапісаў назвы падручнікаў, 
потым у бібліятэцы тайна іх канспектаваў. 
Хадзіў па рэдакцыях, насіў тэксты, нешта 
друкавалі, у тым ліку ў клубным раздзеле 
“Пятница” ў “Знамени юности”. Але 
журналістам я стаў дзякуючы Аляксандру 
Уліцёнку, які ўгаварыў узяць на працу ў 
“Звязду” чалавека без мінскай прапіскі, 
п р а ф е с і й н а й  а д у к а ц ы і ,  б е з  б л а т у, 
беспартыйнага, які да таго ж апранаўся, 
я к  ф а р ц о ў ш ч ы к  ( я ш ч э  б ы ў  ж ы в ы 
Брэжнеў!). І рэдактар, Аркадзь Апанасавіч 
Тоўсцік, светлая памяць, пагадзіўся. А 
потым, калі ў газеце стала працаваць 
немагчыма (набліжаўся год путчу), Валер 
Дубоўскі  адважна запрасіў мяне на 
пасаду галоўнага рэдактара выдавецтва 
“Беларусь”. А праз тры гады, выбіраючы 
паміж Бі-Бі-Сі ў Лондане і беларускай 
Свабодай у Мюнхене, я прыняў прапанову 
Вячкі Станкевіча і дагэтуль яму ўдзячны.

Та к с а м а  ў д з я ч н ы ,  н а п р ы к л а д , 
легендарнаму рэдактару “ЛіМа” Анатолю 

Вярцінскаму, які прапанаваў мяне як 
сябра “Мартыралога Беларусі” ў 
склад камісіі Вярхоўнага Савета па 
справах ахвяр сталінскіх рэпрэсій 
у с ё й  т о й  з о р н а й  к а м а н д з е 
апазіцыі  разам з Зянонам 
П а з ь н я к о м  і  С я р г е е м 
Навумчыкам, якія стваралі 
прастору свабоды і для 
ж у р н а л і с т ы к і .  Я 
прысвяціў людзям, якім 
у д з я ч н ы ,  ц э л у ю  к н і г у 
“Зк імбы-зымбы” –  і  то 
вельмі няпоўную.

–  Г э т а  к н і г а 
выйшла ў бібліятэцы  
“ Д з е я с л о в а ” ,  і , 
наколькі я чула, у 
в ы д а ў ц а  б ы л і 
непрыемнасці. 
Але ў адным з 
а п о ш н і х 
н у м а р о ў 
“ Д з е я с л о в а ”  в ы 
надрукавалі  цыкл 
э с э  “ Л ю д з і  б е з 
ценю”, дзе вельмі 
крытычна глядзіце 
на сваіх знакамітых 
сучаснікаў.

–  Гэ т а  ў с ё   ж 
л і т а р а т у р н ы я  э с э , 
хоць і пра рэальных 
а с о б .  У  я к а с ц і 
а п р а ў д а н н я  с к а ж у, 
што там шмат і мяне 
самога.

– Прадмову да 
вашай першай кнігі 
“ З д з е к ”  н а п і с а ў 
Васіль Быкаў. Што для 
в а с  а з н а ч а л а  г э т а 
знаёмства?

– Быкаву прысвечана “Кніга імя” ў маім 
другім томе выбранага. Для мяне ён 
застаецца побач. Зусім блізка. У апошнія 
пяць гадоў нашага знаёмства, калі пачаўся 
вандроўны этап яго жыцця, да сустрэч і 
тэлефонных размоў дадалося ліставанне. 
Разумееце, што гэта такое – узяць у рукі 
ліст з быкаўскім почыркам, які пачынаецца 
словамі “Саша, дарагі дружа”?.. Быкаў 
называў лісты сяброў “маннай нябеснай”, 
так ён пісаў мне з Хельсінкі. Цікава, што, 
паводле падання, калі манну елі дзеці, дык 
адчувалі смак матчынага малака, калі юнакі 
– смак хлеба, а старыя – смак мёду. Хто 
што жадаў. Не ведаю, што адчуваў Быкаў, 
а я на яго лісты цяпер гляджу таксама як 
на манну і, калі слабы, адчуваю надзею, 
калі самаўпэўнены – сорам, калі кепска – 
цяпло.

Пра Свабоду

– Сёння Радыё Свабода – уплывовы 
сродак масавай інфармацыі? Колькі ў 
вас слухачоў, якая аўдыторыя? Якія, на 
ваш погляд, моцныя бакі Радыё Свабо-
да, а якія – слабыя? 

– Статыстыка ў Беларусі не навука, але 
некаторыя лічбы я назаву: паводле апош-
няга даследавання Gallup, гэта каля 3 
працэнтаў дарослага насельніцтва. Людзі 
слухаюць Свабоду на кароткіх і сярэдніх 
хвалях, у інтэрнэце. Маем перадачу на 
“ Б е л с а ц е ” ,  “ З о н а  с в а б о д ы ”  –  г э т а 
тэлеаўдыторыя. Сайт Свабоды рэгіструе 
больш за 300 тысяч наведванняў штоме-
сяц. 

– Пагадзіцеся, гэта не так многа. Як 
дырэктару і рэдактару вам, напэўна, 
хацелася б мець іншыя лічбы…

– Справа тут не ў лічбах – самыя папу-
лярныя ў інтэрнэце парнасайты. У адроз-
ненне ад сайтаў-агрэгатараў, мы ствараем 
а р ы г і н а л ь н ы я  м а т э р ы я л ы ,  ч а с а м  д а 
паўсотні за дзень.  У месяц матэрыялы 
Свабоды іншыя сайты перадрукоўваюць 
500–700 разоў, і правільна робяць. Напры-
клад,  наш цыкл “Жыццё пасля раку” 
друкаваў партал TUT.BY, і  такім чынам 
аўдыторыя істотна памнажаецца. Мы рады, 
што адданыя наведвальнікі “Хартыі’97”, 
“Беларускага партызана”, “Нашай Нівы”, 
“Салідарнасці” і іншых папулярных сайтаў 
таксама маюць магчымасць знаёміцца з 

працай нашых журналістаў. У кожнага свая 
місія, свая ніша, свае рэдакцыйныя правілы 
– разам ствараецца больш поўная і цікавая 
карціна.

Асноўная слабасць Свабоды ў тым, што 
мы не здолелі дамагчыся рэтрансляцыі. 
Улада эфектыўна абмежавала наш трады-
цыйна самы моцны бок – радыёэфір, так і 
не дазволіўшы ніколі, нават у першыя гады 
н е з а л е ж н а с ц і ,  п е р а д а ч ы  н а  F M , 
ультракароткіх хвалях ці па дротавай сет-
цы. Беларусь – адзіная краіна ў Еўропе, 
дзе мы ніколі не мелі ўнутранага вяшчання. 
На постсавецкай прасторы так было толькі 
ў Туркменістане.

– Але цяпер ёсць інтэрнэт…
– Асноўны рост аўдыторыі сёння – у 

сацыяльных сетках. Паводле даследавання 
агенцтва Ashwood Digital за 2014 год, 
Радыё Свабода ў  “Фэйсбуку” заняло 
першае месца ў Беларусі як па колькасці 
чытачоў, гэтак і па тэмпах росту не толькі 
сярод медыяў, але і сярод камерцыйных 
брэндаў. У беларускамоўным сегменце 
VKontakte і Twitter мы ўпэўнена займаем 
першае месца. Напрыклад, наш Twitter 
штодня рэгіструе каля 200–300 тысяч 
праглядаў, а ў пікавыя дні, як, напрыклад, 
падчас нядаўняй прэс-канферэнцыі ў 
Палацы Незалежнасці ,  –  пад мільён 
праглядаў. 

– А што наконт уплыву?
– На гэтым “канцэрце” саліст настолькі 

блізка да тэксту пераказваў змест адной 
нашай публікацыі, што яе аўтар мне нават 
скардзіўся: чаму не назвалі яго імя? Калі 
сур’ёзна – сярод нашых падпісчыкаў, 
напрыклад, Адміністрацыя прэзідэнта 
Украіны Парашэнкі, заходнія і ўсходнія 
амбасадары, СМІ розных краін.  Пару 
м е с я ц а ў  т а м у  с у с в е т н а  в я д о м а я 
журналістка газеты Washington Post Эн 
Эплбаум напісала мне,  што калі  яна 
перапосціла адзін наш твіт, дык яго потым 
перапосціла больш за 1200 чалавек з яе 
кола кантактаў – гэта быў яе асабісты 
абсалютны рэкорд. 

– Хацела б узгадаць яшчэ адзін ваш 
праект – “Бібліятэка Свабоды”, у якой 
ужо больш за паўсотні выданняў, і гэта 
асобная чытацкая аўдыторыя. Што вы 
можаце сказаць пра яе?

– Адно 14-гадовае дзяўчо прыслала 
ліст з просьбай выслаць ёй кнігу Сяргея 
Дубаўца “Як?” і патлумачыла, што будзе 

перад выбарамі  перавыхоўваць сваіх 
дзядоў – бо бацькоў яны не слухаюць, а 
вось з вуснаў унучкі будуць як міленькія. 
Увогуле, гэтыя кніг і  можна знайсці  ў 
б і б л і я т э к а х ,  а д  К а н г р э с а  З Ш А  д а 
Нацыянальнай у Мінску, яны даступны на 
сайце svaboda.org  у PDF, паводле іх 
пішуць навуковыя працы, чытаюць лекцыі, 
праводзяць заняткі, імі карыстаюцца ў 
шпіталях і турмах. Мне расказвалі выпадак, 
калі адной нашай кнігай спынялі чалавека 
ад спробы самагубства. Усё скончылася 
добра, дарэчы. 

Я думаю, аўтарытэт Свабоды можна 
ацаніць па тым, хто адгукнуўся на нашу 
п р о с ь б у  п е р а д  Н о в ы м  2 0 1 1  г о д а м 
прачытаць у эфіры імёны затрыманых на 
Плошчы. Па-беларуску імёны ў нас тады 
чыталі Джордж Буш, Вацлаў Гавел, Алена 
Бонэр, Фрэнсіс Фукуяма, Сяргей Юрскі, 
Барыс Стругацкі,  філосафы, міністры, 
музыканты, святары.

Летась да 60-годдзя Свабоды мы 
выпусцілі кнігу “Лісты пра Свабоду” – збор 
выказванняў нашых слухачоў пра ролю 
Свабоды ў іх жыцці. Ведаеце, я хацеў бы, 
каб мяне пахавалі (не зараз, а калі час 
прыйдзе) з  гэтай кнігай.  Бо з  такім 
пропускам, напэўна, можна будзе патрапіць 
у  неблагія  месцы, дзе нектар будзе 
саліднай вытрымкі.  

Пра журналістыку

–  Х а ц е л а с я  б  п а г а в а р ы ц ь  п р а 
прафесію больш шырока… Аляксандр 
Міхайлавіч, ваша кніга “У фіялетавай 
н о ч ы  в у г а л  к р ы л а ”  п р ы с в е ч а н а 
ўласнаму досведу працы ў газеце ў 
савецкія часы. Сёння з таго досведу 
што з’яўляецца для вас каштоўным?

– Людзі асабліва не мяняюцца, ва ўсіх 
свае праблемы, свае радасці, свае нагоды 
для гонару і жалю. І для смеху, канечне. 
Жыццё вельмі іранічная рэч. Трэба толькі 
прыслухацца. Ну і не лічыць, што, калі ты 
журналіст, ты пуп зямлі. 

– На ваш погляд, тыя незалежныя 
СМІ, якія дажылі да сёння, – наколькі 
я н ы  н е б я с п е ч н ы я  д л я  б е л а р у с к а й 
улады? 

– Незалежная прэса і ў Беларусі, і ў 
Расіі, і  ў большасці постсавецкіх краін 
талеруецца толькі ў гета. Па-мойму, гэта 
самы яскравы паказчык, што ўлады яе 
баяцца, – бо калі не, дык не перашкаджайце 
працаваць, не душыце судамі, фінансамі, 
манаполіяй у друку, у тэле- і радыёэфіры.

– Чаго сёння, на ваш погляд, не 
хапае беларускай журналістыцы?

–  У Беларусі сітуацыя вайны супраць 
свабоды слова, і адпаведна – ваенная 
журналістыка. Калі ж не гаварыць пра 
ўладу і свабоду, дык балючай за ўсё нестае 
рэсурсаў, якія дазвалялі б нармальна 
развівацца, прывабліваць таленты, і усё 
гэта  ў  квадраце,  кал і  гаварыць пра 
журналістыку на беларускай мове. А ў 
прынцыпе –  беларускай незалежнай 
ж у р н а л і с т ы ц ы  н е  б у д з е  с о р а м н а  з а 
пражытыя апошнія два дзесяцігоддзі. Не 
ўсе дажылі толькі. 

– У журналісцкім асяродку кажуць, 
што свабодаўцы, якія  працуюць у 
Празе, маюць добрыя заробкі і іншыя 
бонусы. Маўляў, добра вось так, у 
цывілізаванай краіне,  у  “цёплых” 
у м о в а х  з а й м а ц ц а  н е з а л е ж н а й 
журналістыкай – ніякай рызыкі. 

– Рэдакцыя Charlie Hebdo знаходзіцца 
ў яшчэ больш цывілізаванай краіне. Але 
справа ў іншым. Рызыка сама па сабе не 
з’яўляецца каштоўнасцю ці паказчыкам 
прафесіяналізму ні ў паліцэйскіх, ні ў 
хірургаў, ні ў журналістаў. У амерыканскай 
кампані і ,  як  і  ў  любой прафесійнай 
арганізацыі, проста так нічога нікому не 
даюць. Набор на работу ў Прагу адкрыты, 
кожны можа паспрабаваць – прачытайце 
ўмовы, яны ёсць на сайце. 

Безумоўна, рызыкі для жыцця і свабоды 
незалежных журналістаў у краінах, на якія 
м ы  в я ш ч а е м ,  к у д ы  б о л ь ш ,  ч ы м  у 
еўрапейскіх сталіцах. Але з гэтага не 
вынікае, што трэба наадварот. Наадварот 
– трэба, каб там было, як у Чэхіі. Я больш 
за год быў дырэктарам Радыё Свабода ў 

Афганістане, дык па Кабуле хадзіў у 
суправаджэнні аўтаматчыка. Хіба гэта 
праца? А адна наша калега ў прамым 
э ф і р ы  р а с к а з в а л а ,  я к  д а  я е  н о г 
падкацілася галава, адарваная выбухам. 
В а  У к р а і н е  н а ш ы  к а л е г і  б ы л і  п а д 
абстрэлам на Майдане (там працавалі і 
ж у р н а л і с т ы  Б е л а р у с к а й  с л у ж б ы ) , 
працягваюць перадаваць рэпартажы з 
баявых дзеянняў  у  Данбасе,  туды 
рэгулярна выязджаюць журналісты з 
Праг і .  Калі  некальк і  гадоў таму я 
выконваў абавязкі галоўнага рэдактара 
ўсяго Радыё Свабода/Радыё Свабодная 
Еўропа, дык памятаю, як цэлы месяц мы 
пачыналі і  заканчвалі  дзень лёсам 
захопленай тэрарыстамі ў Багдадзе 
нашай журналісткі. Вызвалілі.

У  Б е л а р у с і  п р а ц а  н е з а л е ж н ы х 
журналістаў выклікае маё захапленне – 
т у т  з о р к і  м і ж н а р о д н а г а  м а ш т а б у, 
асабліва жанчыны – Ірына Халіп, Жанна 
Літвіна, Наталья Радзіна, бліскучыя 
журналісткі “Народнай Волі” і Свабоды, 
канечне. Я быў на Плошчы перад Домам 
урада 19 снежня, разам з калегамі 
выходзіў у жывы эфір і бачыў, як адважна 
выконвалі свой прафесійны абавязак 
н а ш ы  к а л е г і .  Х о ц ь  у  Б е л а р у с і  н е 
страляюць, для мяне яны героі.

– Калі б вас запрасілі выкладаць 
на журфак, чаму б найперш вы вучылі 
будучых журналістаў?

– Не хлусіць. Не пакідаць родную 
мову і вучыць замежныя. Не піць абы-
што. 

Пра асабістае

– У адной са сваіх кніг, узгадваючы 
пра дзяцінства, вы пішаце: “Пасвіў 
каровы на Берасцейшчыне”. Добра 
пасвілі?

– У патраву не пускаў, ніводная ад 
статку не адбілася, малака па два вядры 
давалі. Вось толькі пугай “страляць” так 
і не навучыўся. Дагэтуль зайздрошчу…

– У Беларусі часта бываеце? 
– У думках штодня. А прыязджаю 

к о ж н ы я  п а р у  м е с я ц а ў  і  с т а р а ю с я 
а д п а ч ы н а к  т а к с а м а  п р а в о д з і ц ь  у 
падарожжах з сябрамі па рэках, замках, 
п у ш ч а х ,  т а я м н і ч ы м  м і н у л ы м  і 
прыўкраснай будучыні. 

– Імя вашай маці, Марыі Лукашук, 
нярэдка з’яўляецца на старонках 
“Народнай Волі”. Як вы да гэтага 
ставіцеся?

–  Ой! “Народная Воля” яе любімая 
газета. Выпісвае, рэкламуе, дае іншым.  
Калі з нечым не пагаджаецца, шле лісты 
Іосіфу Сярэдзічу, а вы іх друкуеце. Яна 
вельмі патрабавальны чытач – мая новая 
кніга, дарэчы, адкрываецца якраз яе 
крытыкай у мой бок. Баюся, заслужанай. 
Я  г а н а р у с я  м а ц і :  я е  б я з л і т а с н а й 
прынцыповасцю з мовай (яна ў Брэсце 
размаўляе з усімі толькі па-беларуску, што 
з пракурорам, што з унучкай), яе паходамі 
ў  т у р м у,  к а б  з а н е с ц і  п е р а д а ч у 
арыштаваным актывістам, перапіскай з 
палітвязнямі, яе актыўнасцю і цікавасцю 
да жыцця. У наступным месяцы мы 
адзначым яе дзень народзінаў у 88-ы раз.

– Аляксандр Міхайлавіч, а пра 
жонку, дзяцей раскажаце? Чула, што 
ў вас вельмі паспяховыя дзеці, як 
кажуць, ёсць кім ганарыцца…

–  Ж о н к а  С в я т л а н а  в ы к л а д а е 
а н гл і й с к у ю  м о в у  і  п а п р а ў л я е  м а ю 
беларускую. У дачкі Каці былі праблемы 
з абменам пашпарта ў Мінску, таму што 
я е  н о в а е  н я м е ц к а е  п р о з в і ш ч а  н е 
змяшчалася ў адзін радок, бо ўключае 
тытул баранэсы. Унучка Сафія ведае 
словы на чатырох мовах, – гэта лічба 
больш, чым ёй гадоў. Сына завуць, як 
майго бацьку, Міхаіл, але як яго імя 
вымаўляецца ў Токіа, дзе ён жыве і 
працуе, паўтарыць не магу.

–  Чаго пажадаеце самі сабе ў 
дзень народзінаў?

–  К а б  п а в о д к а  ў  В е н е ц ы і  н е 
перашкодзіла маім сябрам зрабіць 
карнавал беларускім. Хаця, ведаючы 
сваіх сяброў, думаю, не перашкодзіць. 

Марыя ЭЙСМАНТ.

Что под силу белорусским онкопациентам?

Майор милиции 
заметил на улице 

одного  
подозреваемого,  

а задержал двоих
В Минске раскрыт налет на салон 

сотовой связи МТС. Майор милиции 
Дмитрий Язвинский случайно заметил  
одного из подозреваемых из окна 
автомобиля, преследовал его и в оди-
ночку сумел задержать.

БЫЛ СЛУЧАЙ…

«Цена вопроса» преступления, совершен-
ного 20 января, – 10 миллионов рублей. При-
мерно за такую стоимость в салоне МТС, что 
на проспекте Рокоссовского, предлагался 
новенький телефон Samsung Galaxy S5, ко-
торый открыто похитил 25-летний минчанин 
Евгений.

День оказался богатым на происшествия 
– несколькими часами ранее неизвестный 
совершил вооруженное нападение на про-
давца ювелирного магазина Ziko, что в ТЦ 
«Московско-Венский». Преступника не нашли 
до сих пор, за помощь в его поимке компа-
ния Ziko объявила награду в 30 млн рублей 
(2 тысячи долларов).

Ответственным по полку ППСМ ГУВД 
Мингорисполкома в тот день был замести-
тель командира 1-й роты полка ППСМ ГУВД 
Мингорисполкома майор милиции Дмитрий 
Язвинский. Нам удалось разыскать милици-
онера и расспросить о событиях.

«Ответственный по полку обязан выбы-
вать на все происшествия, – рассказывает 
Язвинский, – так я оказался сперва в юве-
лирном магазине Ziko, а затем – в салоне 
сотовой связи МТС».  

Сотрудницы салона рассказали о моло-
дом человеке, который, рассматривая теле-
фоны на витрине, схватил один из них и вы-
бежал из магазина.

«Просмотрев запись с нескольких видео-
камер, установленных в салоне, я четко рас-
смотрел внешность налетчика, – продолжает 
Язвинский. – Он отсоединил шнур от стенда 
и при первых звуках сработавшей сигнали-
зации выбежал на улицу. Сотрудницы про-
сили его остановиться, а одна даже броси-
лась вслед, но преступнику удалось скрыть-
ся в подземном переходе. Не могу не оце-
нить поведение присутствующих: налетчик 
был щуплый, но ни один из посетителей 
магазина, среди которых были крепкие муж-
чины, и шагу не сделал, чтобы помочь в за-
держании».

Просмотрев все видеозаписи, майор от-
метил: налетчик, скорее всего, работал в 
паре. За несколько минут до совершения 
преступления он разговаривал о чем-то с 
мужчиной в рыжей дубленке, разглядывав-
шим витрины магазина.

Именно последнего майор увидел, когда 
приступил к патрулированию улиц, покинув 
место происшествия.

«Интуитивно я двигался по территории 
Ленинского района, – говорит Язвинский. – 
На проспекте Рокоссовского остановился на 
красный сигнал светофора, вижу – рыжая 
дубленка! Присмотревшись, понял, что это 
подозреваемый, и начал преследование. 
Мужчина остановку проехал на троллейбусе, 
вышел и начал углубляться во дворы. При-
парковав автомобиль, я двинулся вслед. 
Действовать приходилось осторожно – за-
метив меня, подозреваемый мог легко 
скрыться в темноте».

Попросив предъявить документы, Язвин-
ский выяснил: мужчине 40 лет, его зовут Вик-
тор, он неоднократно судим. «Сообщив имя 
этого человека по рации, осторожно поинте-
ресовался судьбой похищенного телефона. 
Мужчина признался, что он был в салоне, и 
сообщил: телефон находится у второго подо-
зреваемого, его 25-летнего соседа Евгения».

Задержание парня, скрывшегося с теле-
фоном, было делом техники. Обоих достави-
ли в дежурное отделение через несколько 
часов после налета. В настоящее время в 
отношении налетчика возбуждено уголовное 
дело по ст. 206 УК «Грабеж». «Рыжая дублен-
ка» пока проходит свидетелем.

Елена АНКУДО.
P.S. Комментируя задержание грабите-

лей, правоохранители то и дело вспоминают 
о награде, объявленной Ziko за поимку пре-
ступника. Пропустить комментарий МТС – 
компании, по словам Язвинского, никак не 
отреагировавшей на оперативную работу 
милиции, мы не смогли и через социальную 
сеть Facebook связались с одним из ее пред-
ставителей. Продемонстрировав полное не-
знание произошедшего, тот решил подиску-
тировать с журналистом.

«Очень хорошо, когда люди профессио-
нально выполняют свои обязанности», – одо-
брил он действия правоохранительных орга-
нов. И понадеялся, что «руководство Дми-
трия как-то это отметило».

Промолчав, что майора вполне могли на-
градить минутами разговора, мы набрались 
терпения: позицию компании обещали при-
слать в самое короткое время. Сообщение 
пришло через день, а сотрудник МТС, с ко-
торым мы связывались, попросил не назы-
вать его имя, поскольку позиция, озвученная 
в социальной сети, – «личная».

Вот – официальная: «Мы искренне благо-
дарны сотрудникам РУВД за проявленный 
профессионализм и оперативность. Несмо-
тря на то, что злоумышленники украли один 
смартфон, милиция отнеслась к ситуации со 
всей серьезностью. Оперативники действо-
вали быстро и слаженно: собрали показания 
у представителей МТС, а также проанализи-
ровали записи камер видеонаблюдения. В 
результате преступники были найдены в те-
чение нескольких часов. МТС выражает бла-
годарность милиции за ее труд и ответствен-
ный подход к своему делу».

Оставив за скобками легкую иронию 
пресс-релиза, отметим: чтобы подготовить 
этот короткий текст, сотрудники пресс-
центра потратили около 30 часов. Милиция 
сработала примерно в 10 раз быстрее. Не 
спорим – речь идет о выполнении долга. И 
все-таки жаль, что благодарность милицио-
неру вынесли лишь после того, как проис-
шествием заинтересовались журналисты.

4 февраля во всем мире проходил 
День борьбы против рака. Девиз 2015 
года – «Это нам под силу». Именно по-
этому мы решили выяснить, что под силу 
группам взаимопомощи и психологиче-
ской поддержки онкопациентов в разных 
городах Беларуси.

Вера Ивановна, Кличев: 
– Существует наша  группа с сентя-

бря 2011 года. Онкобольные люди всег-
да остаются наедине сами с собой, со 
своей болезнью. Но у нас в поликлинике 
врача-онколога, можно сказать, просто 
нет. Кто-то кого-то заменяет, уходят в 
отпуск, часто меняются… А это значит, 

что с больницей люди не находят контакта. 
В результате даем советы друг другу. Те, 
кто победил рак, поддерживают тех, кто в 
начале пути. Это очень важно. 

Ирина Френкель, Сморгонь: 
– Группа в Сморгони появилась после 

того, как уже были созданы группы в Мин-
ске. Но, в отличие от Минска, у нас в 
больнице нет онкологического отделения, 
онкопациенты друг друга не знают, и вра-
чи не имеют права давать такую инфор-
мацию. Поэтому мы ищем друг друга 
сами, сами реализовали на базе нашего 
территориального Центра «Теплый дом» 
проект по созданию группы взаимопомо-

щи онкопациентам. И помогаем уже два 
года.

Нелли Халанская, Бобруйск: 
– У нас женщины собираются вместе и 

делятся личным опытом выздоровления, 
другой полезной информацией, обсуждают 
свои проблемы с психологом. Группа по-
явилась в 2013 году.

Ирина Жихар, Минск: 
– Минская группа начала формиро-

ваться осенью 2011 года. Сейчас в Мин-
ске действуют три группы поддержки: в 
ТЦСОН Ленинского, Фрунзенского, Мо-

сковского районов. В целом формирова-
ние групп поддержки было связано с тем, 
что онкопациенты, лечение которых окон-
чилось, нуждались в общении с себе по-
добными, в сопровождении после выпи-
ски. Онкозаболевание и его лечение про-
текает для каждого человека по-разному 
и имеет отдаленные последствия при вос-
становлении на протяжении нескольких 
лет. И сегодня имеется слишком много 
противоречивой информации, что мешает 
человеку быть уверенным в том, что он 
все делает правильно. И врачи, как пра-
вило, не отвечают на вопросы, как эффек-
тивнее восстановиться после лечения.

К концу 2013 года стало понятно, что 
необходимо создавать на основе групп 

поддержки профильную организацию. 
Тогда было принято решение о создании 
социально-просветительского учрежде-
ния «Центр поддержки онкопациентов 
«Во имя жизни», которое было зареги-
стрировано 10 марта 2014 года.

Люди узнают о группе, как правило, 
через сайт oncopatient.by или из газет, 
а также по телефонам: (+375-29) 627-
80-35 и (+375-29) 752-15-88. Прихо-
дят к нам те, кто стремится справиться 
с тревогой, депрессией, страдает от 
чувства одиночества вне зависимости от 
поддержки близких, не знает, с чего на-
чать, у кого желание жить сильнее стра-
ха смерти.

Елена ОГОРЕЛЫШЕВА.

МОдЕРниЗАция

в суровое время практически одной… 
Отца дважды сажали, а вернулся к 
нам он уже очень больной. Наш брат 
Коля рассказывал, что они с Олеж-
кой, когда жили в Саратове, сидели 
и ждали, когда мама вернется домой. 
Очень хотелось есть. Издалека виде-
ли, удалось ли маме заработать де-
нежку и купить что-то или она идет с 
пустыми руками. Я упросил маму, 
чтобы она отправила Олежку ко мне, 
в Минск, все-таки я уже работал в 
театре и зарабатывал кое-какие день-
ги. Нам с женой дали жилпло-
щадь – сначала одну, затем вто-
рую... гримуборную. Мама очень 
не хотела расставаться со своим лю-
бимчиком, да и брат Коля был против 
этого. Коля безумно любил и любит 
Олежку. Наш Коля – очень хороший 
человек, большой души и порядоч-
ности. Возможно, Олежка был самым 
жестким из нас, братьев, хотя не 
всегда. Повторяю, что он такой раз-
ный и зачастую неуловимый, непо-
стижимый. Бывает, что полный добра 
и веселья, а бывает, мрачен как туча. 
Я не могу говорить об Олеге в про-
шедшем времени. И не хочу. Он для 
меня остается улыбающимся, всегда 
хорошо одетым, насмешливым, с 
ароматом табака, запахом виски. И 
наши встречи, разговоры – как это 
чудесно, неповторимо.

«Наша профессия –  
как заболевание»

Актерство – это заразительная 
вещь. Наша профессия, как говорил 

«Мы же из дворян,  
а это что-то  
да значит» 

– Я много размышлял над 
тем, откуда пошел клан Янков-
ских, чего во мне и в братьях 
больше – отцовского или мате-
ринского начала? Пришел к выво-
ду, что корни заложены в отцов-
ском роде. Он был очень благо-
родным человеком удивительной 
красоты – и внешней, и внутрен-
ней. Прекрасно пел и декламиро-
вал. Наш отец – Иван Павлович 
– родился в Варшаве, а родовое 
имение у него было под Витеб-
ском, так что в Беларуси – наши 
корни. Отец был штабс-капитаном 
лейб-гвардии Семеновского пол-
ка, но, когда началась граждан-
ская война, перешел на сторону 
красных, служил под началом 
маршала Тухачевского. А вот мой 
дед по материнской линии – ге-
нерал, герой обороны крепости 
Порт-Артур – воевал на стороне 
белых. Бабушка, воспитавшая и 
меня, и Олега, настойчиво гово-
рила дома на французском языке, 
обращалась ко всем только на 
“вы” и “господа” и тем самым 
ужасала нашу маму, которая боя-
лась, как бы нас не обвинили в 
какой-нибудь диверсии. 

Шел 37-й год. И надо же было 
отцу именно в это время поехать 
к своему бывшему командиру Ту-
хачевскому на прием, чтобы вос-
становиться в армии! А через не-
сколько дней после его возвра-
щения из Москвы по радио Туха-
чевского объявили врагом наро-
да. В тот же день рано утром за 
отцом пришли. Он вернулся через 
пять лет лагерей – весь седой, 
без зубов и больной. Когда я при-
шел домой из школы, то увидел 
маму в обнимку с незнакомым 
мужчиной. Папа очень изменился, 
но интуиция мне подсказала, что 
этот мужчина – мой отец. Когда я 
вновь обрел отца, это было самое 
большое счастье в моей жизни, 
не сравнимое ни с женитьбой, ни 
с рождением детей. 

«Я не могу говорить  
об Олеге  

в прошедшем 
времени»

– У нашей мамы был сильный 
характер, если не сказать желез-
ный. Ей пришлось воспитывать нас 

Þбилей

Большой артист
5 февраля Ростиславу Ивановичу Янковскому исполнилось 85!

мой брат Олег Янковский, как за-
болевание. На нее нельзя просто 
прийти и учиться. Если человек по-
ступил по блату, это несчастный че-
ловек. Профессия наша прекрасная 
и жестокая, выбрасывает из своих 
рядов бездарных людей. Династия 
– не семейственность, династию 
формируют люди, у которых сложи-
лась судьба в этой области. Дина-
стия – это собрание одаренных лю-
дей.

Меня много раз приглашали в 
ведущие театры Москвы и Ленин-
града почти все великие режиссеры, 
но я мечтал играть у Товстоногова. 
Годами я ждал этого предложения, 
но – увы. Я уже было согласился 
работать в Малом драматическом 
театре, куда меня пригласил Игорь 
Владимиров, но тогда очень серьез-
но заболел пневмонией мой млад-
ший сын Володька. А в Минске мне 
всегда было интересно и комфортно 
работать в своем театре, да и в го-
род я влюбился с первого взгляда. 
Минск мне показался таким широко-
плечим, доблестным и гордым горо-
дом, что я был сражен. 

 «Не представляю,  
как можно жить 
 с глупой женой»

– Мы жен не меняли. Мы так 
воспитаны, а это, поверьте, много 
значит. Честно скажу, я уже немно-
го перепуган тем, что многие мои 
друзья женятся на молоденьких ба-

сітуацыя

“Дзяржава хоча паставіць прыватных 
грузаперавозчыкаў на калені…”

Кіраўнікі айчынных кампаній па грузаперавозках сутыкнуліся з праблемай: на банкаўскія рахункі іх арганізацый накладаюцца арышты,  
у адрас кампаній прыходзяць немалыя штрафы за карыстанне платнымі ўчасткамі беларускіх аўтадарог…

Самі вінаватыя?
Сутнасць праблемы ў наступным: у 

2013 годзе ў краіне была створана сістэма 
платных дарог BelToll. Але, як сцвярджае 
дырэктар адной з прыватных кампаній па 
г р у з а п е р а в о з к а х  С я р г е й  Ш т о д а , 
дастатковай працы з перавозчыкамі і 
буйной інфармацыйнай кампаніі з гэтай 
нагоды ў Беларусі не праводзілася.

Вось што распавёў Штода “Народнай 
Волі”:

–  Ідэя аб стварэнні  ў  Беларусі 
платных дарог узнікла не ўчора і нават 
н е  г о д  т а м у.  У п е р ш ы н ю  п р а  г э т а 
з а г а в а р ы л і  г а д о ў  д з е с я ц ь  т а м у. 
Загаварылі ў самых высокіх уладных 
кабінетах. Казаў пра такую неабходнасць 
і Аляксандр Лукашэнка: маўляў, нам 
трэба па прыкладзе іншых еўрапейскіх 
краін, Польшчы, Аўстрыі ўвесці плату за 
карыстанне пэўнымі ўчасткамі дарог.

З а д у м к а ,  н а п э ў н а ,  б ы л а  т а к а я : 
платныя дарогі трэба ўвесці ў першую 
чаргу з разлікам на замежнікаў, мы ж 
краіна транзітная, а беларусаў гэта 
н о в а ў в я д з е н н е  к а л і  і  к р а н е ,  д ы к 
мінімальна.

С т а л і  ш у к а ц ь  і н в е с т а р а  п а д 
рэалізацыю гэтага праекта. Знайшлі. Ім 
с т а л а  а ў с т р ы й с к а я  к а м п а н і я .  Я е 
дзейнасць у Беларусі  рэгулявалася 
ў к а з а м  А л я к с а н д р а  Л у к а ш э н к і  і 
пастановай Савета міністраў. Згодна з 
і н в е с т ы ц ы й н а й  д а м о в а й  п а м і ж 
аўстрыйцамі і беларускай уладай, праз 
год пасля запуску ўладальнікамі праекта 
станавіліся беларусы.

С і с т э м а  п л а т н ы х  д а р о г  б ы л а 
запушчана 1 жніўня 2013 года. Перад 
гэтым праводзілася падрыхтоўчая праца: 
былі абсталяваны спецыяльныя пункты 
д л я  а п л а т ы  к а р ы с т а н н я  п л а т н ы м і 
ў ч а с т к а м і  д а р о г,  п а д р ы х т а в а н ы 
абслугоўваючы персанал. Сістэму BelToll 
у рэшце рэшт запусцілі…

– Я так разумею, запусцілі гэтую 
сістэму крыху ў недапрацаваным 
выглядзе…

– Гэта мякка кажучы. Яна павінна 
была распачаць работу 1 ліпеня 2013 
года, але да гэтага тэрміну не паспелі, 

а 1 жніўня таго ж года ў эфіры беларускіх 
тэлеканалаў было абвешчана: у Беларусі 
запушчана сістэма платных аўтадарог. 
Спачатку гэта было 860 кіламетраў, зараз, 
напэўна, больш. Праблема ў тым, што 
а с а б л і в а й  п а д р ы х т о ў ч а й  п р а ц ы  з 
б е л а р у с к і м і  п е р а в о з ч ы к а м і  н і х т о  н е 
праводзіў: як карыстацца, куды плаціць?

Адзначу, што ўвядзенне сістэмы платных 
д а р о г  к у р ы р а в а л а с я  М і н і с т э р с т в а м 
транспарту Беларусі. Намеснік міністра 
Аляксей Аўраменка распавядаў пра тое, 
што міністэрства выступала з прапановай: 
аплату карыстання платнымі ўчасткамі дарог 
можна будзе здзейсніць як наяўнымі 
грашыма ў спецыяльных тэрміналах, так і па 
безнаяўным разліку. Кіроўцу ці ўладальніку 
фірмы збіраліся пакінуць права выбару.

–  А л е  т э р м і н а л ы  д л я  а п л а т ы 
наяўнымі грашыма на дарогах усё ж 
такі прыбралі…

– Абсалютна. Кіроўцаў фур абавязалі 
“ўзброіцца” бартавымі прыстасаваннямі, 
якія фіксавалі б перасоўванне машыны па 
п л а т н ы м  у ч а с т к у  д а р о г і .  З а  г э т ы м і 
прыладамі ў першыя тыдні пасля ўвядзення 
новай сістэмы стаялі шматкіламетровыя 
чэргі з фур…

Гэтае прыстасаванне нагадвае лічбавы 
фотаапарат. Такая маленькая скрыначка з 
чыпам унутры. Паабапал платных участкаў 
дарог паставілі тэрміналы, якія з дапамогай 
бартавых прыстасаванняў  фіксавалі : 
машына праехала па платным участку. 
Фіксуецца ўсё: дзяржнумар транспартнага 
сродку, імя і прозвішча яе ўладальніка. Тут 
жа спісваюцца грошы…

– А калі і чаму пачаліся праблемы?
–  П р аб л е м ы  п а ч а л і с я  т а м у,  ш т о 

ўладальнікі фірмаў па грузаперавозках сталі 
атрымліваць шалёныя штрафы быццам бы 
за няправільнае выкарыстанне бартавых 
прыстасаванняў. Сама па сабе сістэма 
платных дарог была ўведзена ў “сырым 
выглядзе”. Гэтыя бартавыя прыстасаванні ў 
многіх давалі збой, кіроўцы, выйшаўшы на 
маршрут, нават не здагадваліся, што нешта 
парушаюць. Зразумейце: у прыватных 
грузаперавозчыкаў не было і ў думках неяк 
абысці сістэму, не плаціць.

Але штрафы пасыпаліся шалёныя. Я не 
магу сцвярджаць дакладна, але склалася 

т а к о е  ў р а ж а н н е ,  ш т о  т р а н с п а р т н а я 
інспекцыя назапашвала гэтыя штрафы. У 
выніку высветлілася, што многія беларускія 
перавозчыкі толькі за тры месяцы пасля 
ўвядзення сістэмы “папалі  на вялікія 
грошы”. Размова ідзе пра дзясяткі тысяч 
еўра.

Пасля кожнага парушэння выпісваўся 
так званы штрафны акт. Сума штрафу – 
260 еўра. Да мяне прыходзіла супрацоўніца 
адной з фірмаў, у яе такіх актаў 179, а мая 
фірма “папала” на 8000 еўра. Штрафы ў 
кожнага розныя – 5, 10, 20 тысяч еўра… 
Відавочна,  што гэтыя штрафы недзе 
н а з а п а ш в а л і с я .  К а л і  б  с і г н а л  а д 
транспартнікаў прыйшоў пасля першага 
парушэння, малаверагодна, што сітуацыя 
была б настолькі крытычнай. Пры гэтым, 
наколькі я ведаю ад калег-замежнікаў, іх 
хутка папярэджвалі аб парушэннях – не 
заганялі ў далгавую яму…

Пасля ўсяго складваецца ўражанне, 
што дзяржава хоча паставіць прыватных 
грузаперавозчыкаў на калені.

– Сяргей, я ўважліва слухаў апошнюю 
п р э с - к а н ф е р э н ц ы ю  А л я к с а н д р а 
Лукашэнкі. Сэнс яго разважанняў быў 
наступны: Беларусь – дзяржава для 
н а р о д а ,  і  ч ы н о ў н і к і  п а в і н н ы  і с ц і 
насустрач людзям. Вы звярталіся да іх?

– Безумоўна. Паўтара года мы хадзілі 
да чыноўнікаў – у Міністэрства транспарту, 
у Міністэрства фінансаў… Сэнс адказаў ва 
ўладных кабінетах спачатку быў такі: вы 
самі вінаваты, маўляў, трэба было ўважліва 
чытаць, трэба было ведаць… Няведанне 
закона не вызваляе ад адказнасці. Але 
потым Міністэрства транспарту быццам бы 
было гатова пайсці  нам насустрач – 
камусьці  зменшыць памер штрафаў, 
камусьці ўвогуле “абнуліць”…

Такія размовы хадзілі  да таго,  як 
грымнула дэвальвацыя. А потым чыноўнікі, 
напэўна,  перадумалі:  маўляў,  грошы, 
спісаныя на штрафы, пайшлі ў бюджэт, ні 
пра якое вяртанне “пазыкі” размовы не 
ідзе. І ўсё, многія прыватныя фірмы, што 
займаліся грузаперавозкамі, апынуліся на 
мяжы банкруцтва.

Дзе людзям браць дзясяткі тысяч еўра 
для аплаты штрафаў? Рахункі  многіх 
фірмаў арыштаваны, сітуацыя патавая…

Ад віцэ-прэм’ера –  
“на суткі”

М е н а в і т а  С я р г е й  Ш т о д а  с т а ў 
ініцыятарам стварэння ініцыятыўнай групы, 
у склад якой увайшлі “сябры па няшчасці” 
–  к і р а ў н і к і  п р ы в а т н ы х  ф і р м а ў  п а 
грузаперавозках.

–  В е д а е ц е ,  м н о г і я  ж у р н а л і с т ы 
“перакруцілі” сітуацыю, – выказваў сваё 
меркаванне прадпрымальнік. – Напісалі, 
ш т о  м ы ,  д а в е д з е н ы я  д а  а д ч а ю 
грузаперавозчыкі, гатовы спаліць уласныя 
фуры пад сценамі Дома ўрада. Гэта не так. 
М ы  г а т о в ы  в ы р а ш а ц ь  п р а б л е м у 
цывілізавана праз дыялог з уладай. Так, 
калі  да мяне прыйдуць арыштоўваць 
маёмасць, то прасцей мне будзе аб’явіць 
уласную фірму банкрутам, а фуры спаліць, 
каб яны не дасталіся нікому. Гэта мая 
асабістая справа, як паступіць з уласнай 
маёмасцю!

Пры гэтым мы ж не тэрарысты, мы 
цывілізаваныя людзі, гатовыя да перамоў 
і пошуку выйсця.

Шукаць выйсце Сяргей Штода збіраўся 
на прыёме ў  першага в іцэ-прэм’ера 
к р а і н ы  В а с і л і я  М а ц ю ш э ў с к а г а . 
Першапачаткова іх сустрэча павінна была 
адбыцца раніцай 4 лютага. І ў выпадку 
нездавальняючага для грузаперавозчыкаў 
выніку сустрэчы Сяргей Штода абяцаў: не 
пачутыя ўладай прадпрымальнікі выйдуць 
на акцыю пратэсту. І  тут жа, ля Дома 
ўрада, будуць дамагацца, каб іх пачуў 
кіраўнік дзяржавы.

Аднак у апошні момант дата сустрэчы 
першага віцэ-прэм’ера з Сяргеем Штодам 
была перанесена на 3 лютага.

На сённяшні  дзень вядома адно: 
раніцай 3 лютага Штода адправіўся да 
Мацюшэўскага. Ці  адбылася сустрэча 
чыноўніка з грузаперавозчыкам і аб чым на 
ёй гаварылася – не вядома.

3 лютага мы спрабавалі датэлефана-
вацца да Сяргея Штоды, каб распытаць 
пра дэталі сустрэчы. Але безвынікова – 
м а б і л ь н ы  т э л е ф о н  б ы ў  а д к л ю ч а н ы , 
спрацоўвала “галасавая пошта”. Бліжэй да 
в е ч а р а  л і д а р  г р у з а п е р а в о з ч ы к а ў 
патэлефанаваў жонцы і сказаў, што яго 

асудзілі на 15 сутак за “нецэнзурную ла-
янку”. Дзе лаяўся Сяргей Штода і ці лаяўся 
ўвогуле, мужчына не паведаміў…

Выглядае на тое, што прэвентыўнае 
затрыманне Штоды напярэдадні меркава-
най акцыі пратэсту – спроба нейтра-
лізаваць яе арганізатара. Хаця, не выклю-
ч а н а ,  ё с ц ь  і  с в е д к і  т а г о ,  я к  Ш т о д а 
“лаяўся”. Пра акалічнасці затрымання мы 
зможам паведаміць пасля яго вызвалення, 
а што да акцыі пратэсту, якая павінна 
была адбыцца 4 лютага ля сцен Дома 
ў р а д а ,  т о  н а  я е ,  а к р а м я  д з я с я т к а 

журналістаў і людзей са спецслужбаў, 
якія прагульваліся ля адміністрацыйнага 
будынка, так ніхто і не выйшаў. Таму ні 
лозунгаў, ні транспарантаў, ні спроб 
спаліць фуры заўважана не было…

Відавочна таксама і тое, што груза-
перавозчыкам не ўдалося дамагчыся 
саступак з боку ўлады. Калі б гэта было 
наадварот, наўрад ці Сяргей Штода 
адправіўся бы на суткі, а ўлада знайшла 
б магчымасць данесці грамадству, што 
паразуменне з  грузаперавозчыкамі 
знойдзена…

рышнях. Хорошо, что они сразу 
меня предупреждают: «Это моя 
жена», – хотя по всем показате-
лям она годится в дочки или 
внучки. Нет, я не ханжа, но все-
таки довольно смешно, когда ста-
рик влюбляется в ребенка. Хотя 
в действительности это не смеш-
но, а грустно, даже трагично. Лю-
бовь пожилого человека – она 
особенная: робкая и в то же вре-
мя жадная, боязливая и сенти-
ментальная.  Идеально,  когда 
мужчина старше женщины на 10 
лет, тогда он уже зрелый человек, 
знающий, чего хочет в жизни и 
что может, а не то что эти маль-
чики с сопливыми чувствами. На-
пример, у наших родителей раз-
ница в возрасте была 17 лет, и 
это спасло их брак. 

Но у меня другая история – 
моя жена Нина старше меня на 
три года. Сначала я ее очень хо-
тел как женщину, потом стал це-
нить в ней мать своих детей, вер-
ного друга, хозяйку и хранитель-
ницу очага. Я терпеть не могу 
женщин, которые выпендривают-
ся: «Я ничего не умею делать, 
ведь я такая необыкновенная, та-
кая красавица». Да что в тебе не-
обыкновенного – две ноги, две 
руки и глупая голова? Не пред-
ставляю, как можно жить с глупой 
женой! 

«Мы никогда не 
пускали жизнь на 

самотек»
– Все это глупости – про 

внешность. Мне все время твер-
дили: «Ах, какой красивый мужчи-
на, какой мужчина!» Да не знаю я, 
какой я мужчина. А вот моя жена 
– скромная и тактичная женщина, 
которая не выпячивает себя, как 
другие, а держится с достоин-
ством. И жена Олега Людмила на-
шла силы оставить сцену и по-
святить себя семье, хотя она 
очень талантливая актриса. Когда 
они с Олегом поженились, Люд-
мила уже была первой актрисой 
Саратовского драматического те-
атра, и Олега тогда все называли 
не иначе, как «муж Зориной». Что 
и говорить, Янковские умеют вы-
бирать женщин. Но мы никогда не 
пускали жизнь на самотек. Мы 
ковали свою удачу, как пролета-
рии. 

Подготовила  
Елена МОЛОЧКО.

афіцыйна
На сайце Савета міністраў Беларусі няма ніякай інфармацыі аб сустрэчы Васілія 

Мацюшэўскага з Сяргеем Штодам.
Прэс-сакратар Саўміна Вольга Доўгая, якой патэлефанаваў карэспандэнт “На-

роднай Волі”, таксама яснасці ў сітуацыю не ўнесла.
–У мяне няма ніякай інфармацыі наконт гэтай сустрэчы. Я нават не магу 

пацвердзіць ці абвергнуць інфармацыю пра тое, ці адбылася гэтая сустрэча.

адказ мінтранса

“Размова пра адмену 
спагнанняў пакуль не ідзе…”

А д з н а ч ы м ,  ш т о  ў  з г а д а н ы м 
мін істэрстве аб праблеме,  з  якой 
сутыкнуліся грузаперавозчыкі, ведаюць. 
На пачатку года міністр транспарту і 
камунікацый Аляксандр Сівак сказаў: 
“Мне яшчэ не дакладвалі па гэтым 
пытанні, але ў студзені будзе вынік”.

Міністр таксама паведаміў, што ве-
д а м с т в а  в ы с т у п і л а  з а  з м я н ш э н н е 
штрафаў для грузаперавозчыкаў па не-
каторых відах парушэнняў, але аб поўнай 
“амністыі” размова не ідзе.

У ч о р а  ў  г а л о ў н ы м  у п р а ў л е н н і 
аўтамабільных дарог Міністэрства транс-
парту і камунікацый Беларусі “Народнай 
Волі” паведамілі наступнае.

– Я не ведаю, чаму з прыёмнай 
намесніка міністра вас накіравалі да 

м я н е ,  –  ш ч ы р а  з д з і в і ў с я  г а л о ў н ы 
с п е ц ы я л і с т  у п р а ў л е н н я  А н д р э й 
Сярогаў.  – Але скажу: на сённяшні 
дзень адмены штрафных санкцый няма. 
Гэта ў народзе называецца “амністыя”. 
Дык вось, яе няма. Апошнім часам 
міністэрствам і сапраўды разглядаецца 
пытанне аб тым, каб зменшыць памер 
гэтых санкцый. І не ўжывайце, калі ла-
с к а ,  т э р м і н  “ ш т р а ф ы ” .  В а  ў с ё й 
афіцыйнай дакументацыі, якая падпісана 
ў тым ліку і кіраўніком дзяржавы, гэта 
называецца “фінансавыя патрабаванні”. 
Пакуль усё застаецца па-ранейшаму. 
Адмены спагнанняў няма, магчыма, гэта 
пытанне будзе яшчэ прапрацоўвацца і 
абмяркоўвацца.

Віталь ГАРБУЗАЎ.

Белорусы готовы 
терпеть реформы, 

чтобы жить,  
как в Швеции

Александр Лукашенко сомнева-
ется, что белорусское общество го-
тово к переменам. Социологические 
опросы демонстрируют обратную 
картину – белорусы готовы к про-
ведению реформ. Правда, под ними 
обыватель в первую очередь пони-
мает рост зарплат и пенсий. 

Лукашенко:  
общество не всегда 

готово 
Александр Лукашенко готов уди-

вить, как в 1990-е, предложить но-
вую модель развития страны с ре-
формой экономики, с реформой 
системы управления, но сомневает-
ся, что общество к этому готово. Об 
этом он заявил на большой пресс-
конференции для белорусских и за-
рубежных СМИ 29 января. 

«Стремление человечества, от-
дельных обществ и отдельных людей 
к переменам живет у нас в крови. 
Нам хочется перемен, никаких за-
стоев, движения вперед. Прекрасно! 
Если бы этого чувства у людей не 
было, мы бы, наверное, застыли в 
застое. Это естественно. Но я, как 
глава государства, отвечающий за 
миллионы людей, в том числе это 
повлияет и на наших соседей опре-
деленным образом, не имею права 
поддаваться подобным эмоциям», 
– сказал глава Беларуси. 

Он тоже хотел бы перемен, но 
задается вопросом: «Удивить я могу 
любой моделью, но готовы ли вы 
переварить эту модель? Готово ли 
общество к тем великим новациям, 
которые могут предложить полити-
ки, в том числе и я? Думаю, что не 
всегда». 

Социологи: 
большинство 
белорусов –  
за реформы 

Между тем более 75% населения 
считают проведение реформ в той 
или иной степени необходимым. Это 
показывают исследования обще-
ственного мнения, проведенные 
весной-летом 2014 года Белорус-
ским институтом стратегических ис-
следований (BISS, Литва). 

Желание реформ со стороны 
общества подтверждает и декабрь-
ский опрос Независимого института 
социально-экономических и поли-
тических исследований (НИСЭПИ, 
Литва). Так, 63,2% респондентов 
ответили положительно на вопрос 
«Как вы считаете, надо ли прово-

дить в Беларуси рыночные рефор-
мы?». В декабре 2013 года положи-
тельный ответ на этот вопрос дали 
59,7% белорусов, в мае 2011 года 
– 66,6%. 

Ради  
прагматических  

целей 
Терпеть негативные последствия 

реформ готовы 51,1% граждан, сви-
детельствуют данные BISS. По мне-
нию экспертов института, это гово-
рит о положительном восприятии 
идеи реформ в целом. 

«У  населения Беларуси нет 
устойчивого негативного образа ре-
формирования, который мог бы сло-
житься под влиянием опыта реформ 
России или стран Центральной и 
Восточной Европы», – полагают в 
BISS. 

Большинство белорусов готовы 
терпеть ухудшение благосостояния 
на 5–7 лет вследствие структурных 
реформ ради «прагматических» (бу-
дущее своих детей, собственное 
благосостояние в будущем) и па-
триотических целей (сильная, само-
стоятельная и независимая Бела-
русь). 

Согласно ответам респондентов, 
их личный интерес к реформам 
сконцентрирован в первую очередь 
на реформировании системы здра-
воохранения, далее – социального 
обеспечения, и только на 3-м и 4-м 
местах находятся экономика и об-
разование. 

«Результатом этих реформ, по 
мнению большинства белорусов, 
должна стать система политическо-
го и социально-экономического 
устройства, подобная шведской», – 
отмечают эксперты BISS. 

Опросы НИСЭПИ демонстрируют 
более приземленное понимание ре-
форм белорусами. 

«Под реформами население в 
первую очередь понимает рост зар-
плат и пенсий», – отмечает эксперт 
НИСЭПИ Сергей Николюк. 

Он приводит данные опроса, 
проведенного институтом в апреле 
2013 года. 

Так, на вопрос «Какие реформы, 
на ваш взгляд, Лукашенко должен 
провести в течение следующих 12 
месяцев?» самыми популярным ока-
зались следующие варианты отве-
тов: «Повысить минимальную зар-
плату» – 61,7% и «Повысить пенсии» 
– 41,8%. 

«Массовое сознание обычно 
рассматривает реформы как источ-
ник увеличения различного рода 
благ», – считают социологи.

Александр ЯРОШЕВиЧ.

ЛІЧБА дня

…але ж Мінск  
не гумовы

Н а с е л ь н і ц т в а  М і н с к а  н а  
1 студзеня 2015 года склала  
1 мільён 938 тысяч чалавек і  
ў параўнанні з пачаткам 2014 года 
павялічылася на 16.543 чалавекі. 

Згодна са статыстыкай, за 
мінулы год міграцыйны прырост 
насельніцтва сталіцы склаў 10.706 
чалавек. З улікам тых, хто жыве і 
працуе ў Мінску, не афармляючы 
адпаведныя дакументы, напэўна, 
можна сцвярджаць, што ўжо зараз 
у Мінску жыве кожны чацвёрты 
беларус.

дА вЕдАМА!

Дні зніжак
Мінскія ўнівермагі правядуць у 

сярэдзіне лютага дні зніжак.
ГУМ 14-працэнтную зніжку 

прадаставіць пакупнікам 13–15 
лютага, а 20–22 лютага набыць 
тавары можна будзе танней на 
17%.

У гандлёвым доме «На Нямізе» 
зніжка на 17% будзе дзейнічаць 
20 і 21 лютага.

ЦУМ падорыць 15-працэнтную 
зніжку пакупнікам 14 лютага, 
універмаг «Беларусь» – 12, 19 і 27 
лютага.

ЧУЛІ?

У Мінску можа 
з’явіцца служба 

сядзелак
Ва ўсялякім разе ў  Мінгар-

выканкаме разглядаецца такая 
магчымасць. Спецыялісты тлумачаць, 
чаму ўзнікла такая патрэба.

У 2014 годзе сталічнымі тэрыта-
рыяльнымі цэнтрамі сацыяльнага 
абслугоўвання насельніцтва аказана 
36.644 разавыя сацыяльна-бытавыя 
паслуг і ,  што на 23,1  працэнта 
больш, чым у 2013 годзе. Разам з 
тым паслугі сядзелкі грамадзянам, 
якія поўнасцю страцілі здольнасць 
да самаабслугоўвання і перамяш-
чэння, прадастаўляліся ў мінулым 
годзе толькі 65 жыхарам горада. Ня-
гледзячы на запатрабаванасць, у 
Ленінскім і Цэнтральным раёнах гэта 
п а с л у г а  п р а д а с т а ў л я л а с я  ў 
мінімальным аб’ёме. Менавіта таму 
ў Мінску разглядаюць магчымасць 
стварэння ў 2015 годзе службы сяд-
зелак.

Усяго на ўліку ў тэрытарыяльных 
цэнтрах сталіцы знаходзіцца больш 
за 207 тысяч гараджан. Найбольш 
запатрабаванай формай сацабслу-
гоўвання ў насельніцтва з’яўляецца 
абслугоўванне дома. Так, у мінулым 
годзе гэтай паслугай скарысталіся 
больш як 13 тыс. чалавек, што на 
5,8 працэнта больш, чым у 2013 
годзе. Ахоп адзінокіх і адзінока пра-
ж ы в а ю ч ы х  ж ы х а р о ў  с т а л і ц ы 
сацыяльнымі паслугамі дома скла-
дае 23 працэнты.

(Окончание. 
Начало 

на 1-й стр.)
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Сделать из толпы 
общество

С огромной радостью встрети-
ла сообщение в СМИ о новше-
ствах, инициированных новым 
министром образования. Давно 
бы так!

Я, как большинство жителей 
страны, соприкасаюсь с системой 
образования только через детей, 
которые учатся в школе. Многое 
из того, что есть в учебном про-
цессе, вызывает раздражение (и, 
думаю, не только у меня). Осо-
бенно – бесполезность некоторых 
знаний (из десятков тысяч вы-
пускников только единицы могут 
стать теми узкими специалиста-
ми, которым они понадобятся) и 
в то же время минимум той ин-
формации, которая делает из че-
ловека гражданина, а из толпы – 
общество. Я имею в виду исто-
рию, культуру, народные тради-
ции.

Для начала расскажу вам одну 
историю, которая случилась этим 
летом. К нам в гости приезжали 
племянники, молодые люди 20 
лет, десять из которых они про-
жили в Германии. Зашел спор о 
нашей французской машине. Я 
утверждала, что она ничем не 
хуже немецкой, а они, не приведя 
ни одного аргумента, настаивали, 
что немецкое (и не только маши-
ны, а все – начиная от продуктов 
и заканчивая спичками – самое 
лучшее). Спор прекратила я, по-
тому что поняла: предмет спора 
неважен, просто они гордятся 
своей страной. И если бы передо 
мной были так называемые рус-
скоязычные французы, чехи, фин-
ны, они точно так же защищали 
бы свое. 

А вот у нас, согласитесь, ма-
ловато национальной гордости и 
патриотизма. А ведь любить свое 
во всем мире учат вполне есте-
ственно, безо всяких идеологиче-
ских программ, в школе.

Известно и то, что образова-
ние в большинстве стран мира 
узко националистично, читай – 
патриотично (откройте словарь, и 
если отбросить словесную шелу-
ху, то окажется, что националист 
и патриот – это одно и то же). К 
примеру, многие американцы не 
знают элементарных вещей: на 
карте не могут найти свою Аме-

рику, английские дети в большин-
стве своем считают, что творог рас-
тет в магазине, но все они безза-
ветно любят свою Родину, знают и 
чтят традиции и гордятся собствен-
ной историей. Наверное, стоило бы 
и нам ввести эти принципы в школе.

По моему мнению, для начала 
нужно ввести экзамены после 4-го 
класса для того, чтобы разделить 
детей на две группы: тех, кто хочет 
и может учиться, и тех, кто мешает 
первой группе это делать, тянет 
лучших назад (моя знакомая вос-
питательница детского сада считает, 
что это можно делать еще до шко-
лы). После девятого класса экзаме-
ны должны определить, кто будет 
учиться в 10–11-х классах и полу-
чать высшее образование, а кто 
должен пойти учиться в колледжи, а 
затем работать. (Как по мне, так с 
10-го класса неплохо бы разделить 
классы по половому признаку, так 
как гормоны не дают детям думать.)

Далее. Нужно избавиться от 
устаревших мифов и концепций, 
особенно в истории. Наши дети свя-
то верят, что белорусы как нация 
появились после 1918 года. Исто-
рию государства они не связывают 
с Великим Княжеством Литовским, 
а те немногие, кто знает что-то о 
ВКЛ благодаря учебникам по исто-
рии Беларуси, все равно уверены, 

что предки нынешних литовцев (жа-
мойтов) захватили власть в Древней 
Беларуси. По этому для них в бело-
русской истории нет героев, един-
ственные герои – это партизаны, 
которые геройски воевали в лесах и 
болотах во время Великой Отече-
ственной войны. 

Мне кажется, если наши дети 
будут индентифицировать себя с 
именами великих князей – с Мин-
довгом, Витовтом, Гедимином, Да-
в и д о м  Го р о д е н с к и м ,  к н я з ь я м и 
Острожскими, Сапегами, Радзивил-
лами и другими, то гордость за зем-
лю, на которой они родились, не 
позволит им относиться к своей 
стране без должного почтения. Обя-
зательно нужно внести в историю 
Беларуси дату, когда из-за царского 
указа наши земли стали называться 
Белоруссией. Другими словами, за-
дача школы, чтобы любой ученик 
седьмого класса знал обо всех го-
сударственных образованиях, кото-
рые существовали на территории 
нашей страны. А не только о БССР.

Кроме того, нужно уже избавить-
ся от мифа о том, что белорусы – 
славяне. Ведь хорошо известно, что 
ученые Российской академии наук 
еще в 2006 году доказали, что есть 
славяноговорящие балты (белорусы), 
угро-финны (русские), скифо-сарма-
ты (украинцы). Исходя из политиче-

ской целесообразности, создавал-
ся миф о единстве трех славянских 
народов, но сейчас нам зачем 
культивировать этот миф и вбивать 
его в головы детям? 

Или возьмем литературу. Не 
спорю, что русская литература, 
« в е л и к а я  и  м о г у ч а я » ,  в н е с л а 
огромный вклад в мировую, но это 
не значит, что ее нужно изучать в 
ущерб мировой литературе. Пре-
подавать только русскую литера-
туру – это значит ограничивать 
кругозор детей. Я считаю, что 
наши дети должны изучать бело-
русскую литературу и зарубежную 
литературу, где наравне с русской 
будут представлены произведения 
признанных мировых классиков. 

Кроме того, на мой взгляд, в 
условиях мирового религиозного 
противостояния нужно ввести курс 
истории мировых религий.

Опять же из-за глобализации и 
усилившейся миграции населения 
(невзирая на единичные критиче-
ские выпады, которые обязательно 
последуют) я считаю, что до 9-го 
класса все предметы наши дети в 
обязательном порядке должны из-
учать на белорусском языке. По-
мимо этого, в образовательной 
программе должно быть изучение 
белорусской культуры: националь-
ной одежды, кухни, песен, сказок, 
танцев, традиций. Да, молодежь 
более мобильна, хочет трудиться 
там, где больше платят. И так как 
нет языкового и культурно-истори-
ческого барьера, молодые бело-
русы легко уезжают на постоянное 
место жительства и на восток, и 
на запад, а затем быстро ассими-
лируются. Но воспитывать моло-
дежь надо так, чтобы, даже уехав, 
наши юноши и девушки остава-
лись белорусами. Чтобы, по при-
меру моих уже немецких племян-
ников, они были патриотами того 
наследия, которое получили от 
своих предков. Не исключаю (и 
даже очень на это надеюсь), что 
ощущение корней, ощущение сво-
ей связи с этой землей многим не 
позволит уехать. Потому что па-
триоты очень нужны нашей земле.

С уважением –
Е.Д.БУЙНОВСКАЯ.

г.Вилейка.

Рускія школы робяць 
беларусаў рускімі

Афіцыйныя СМІ аж захлынаюцца 
захапленнем ад таго, што сказаў на 
прэс-канферэнцыі Аляксандр Лука-
шэнка для беларускіх і замежных 
ж у р н а л і с т а ў.  Н е  ч у л а  н і в о д н а й 
процілеглай думкі. А хіба так магчы-
ма, каб абсалютна ўсе прытрым-
ліваліся аднаго погляду? Па шэрагу 
пазіцый у мяне, напрыклад, ёсць 
пярэчанні. Але спынюся толькі на 
ключавым пытанні – пытанні мовы.

Толькі сляпому і глухому не зра-
зумела, што хоць паводле Кансты-
туцыі ў  нас дзве раўнапраўныя 
дзяржаўныя мовы – беларуская і 
руская, але ў рэальнасці роднае 
слова знаходзіцца ў загоне. А без 
нацыянальнай мовы няма нацыі, 
няма народа, а ёсць насельніцтва, 
якое не здольна эфектыўна выра-
шаць лёсавызначальныя пытанні, а 
ў выпадку небяспекі далучэння да 
Расі і  яно,  цалкам амаль зрусі-
фікаванае,  не будзе абараняць 
краіну і дзеючую ўладу.

Спачатку мяне вельмі абнадзеіла 
і ўзрадавала выказванне А.Р.Лука-
ш э н к і  ў  а д н ы м  з  п а п я р э д н і х 
выступленняў, што калі мы не бу-
дзем размаўляць на беларускай 
мове, то мы не будзем нацыяй. Ён 
нават паказаў прыклад, прачытаўшы 
ч а с т к у  д а к л а д а ,  п р ы с в е ч а н а г а 
70-годдзю вызвалення Беларусі ад 

фашысцкай акупацыі, на беларускай 
мове. Дарэчы, вымаўленне, на мой 
погляд, было даволі прыстойным.

Пасля гэтага лагічна было б пра-
цягваць мэтанакіраваную палітыку ў 
нацыянальным накірунку. І  адзін 
крок быў зроблены. Як вядома, 
дабавілі адну гадзіну на тыдзень бе-
ларускай мовы ў школах.

Аднак далей не пайшлі. Усё час-
цей і  часцей чуем:  кожны сам 
выбірае, на якой мове гаварыць. 
Значыць, нават тыя, хто знаходзіцца 
на дзяржаўнай службе, не абавяза-
ны ведаць беларускую мову? А як жа 
яны будуць размаўляць з носьбітамі 
роднага слова? Непрыгожа выгляда-
ла карцінка: некаторыя журналісты 
замежных выданняў звярталіся да 
А.Р.Лукашэнкі на беларускай мове, а 
ён ім адказваў на рускай.

Скажыце, калі ласка: а чаму ў 
нашай краіне не працуюць на род-
н а й ,  б е л а р у с к а й  м о в е  о р г а н ы 
дзяржаўнай улады і кіравання? Гэта 
ж нонсэнс!

Наступ на беларускую мову ўсе 
апошнія 20 гадоў быў вельмі напо-
рысты і паслядоўны. Дайшло да 
таго, што дзяржаўныя газеты спрэс 
сталі рускамоўныя. У некаторых 
толькі назва засталася беларускай, 
як, напрыклад, у газеты “Рэспубліка” 
(калі мільгане роднае слова, то гэта 

ПАЗІцЫя

Не 
маўчу!

Русіфікацыя ў краіне
Без страт, без згубы не прайшла.
Сярод настаўнікаў, на сорам,
Сваіх прыхільнікаў знайшла.

Амаль што знікла асяроддзе,
Дзе мова родная гучыць,
Дзе кожны спадчынай духоўнай,
Як скарбам продкаў, даражыць.

Не абышло, не абмінула
Мяне ўсё гэта у жыцці.
І я пакуль яшчэ не знаю,
Як паратунак мне знайсці?

Але ў задушлівасці гэтай
Не разгубіўся, не маўчу,
А словам матчынае мовы
Усё, што думаю, – кажу!

Фелікс ШКІРМАНКОЎ,  
удзельнік Вялікай  
Айчыннай вайны.

г.Слаўгарад.

вАС цІкАвІць...

Калі пачне 
трансляцыю 
беларуска-
ўкраінскі 

тэлевізійны 
канал?

“Неяк чытала, што мы, бела-
русы, зможам глядзець сумесны 
беларуска-ўкраінскі тэлеканал. 
П а в е д а м л я л а с я  н а в а т ,  ш т о 
прэзідэнты дамовіліся, каб ён 
пачаў вяшчанне ў студзені. Але як 
не было такога канала, так і няма. 
Дык ці чакаць?”

Вера ЧУЙКОВА, Мінск.

“Народная Воля” звязалася з 
Белтэлерадыёкампаніяй. Загадчыца 
аддзела прэс-службы Святлана 
С М А Л О Ў С К А Я - К Р А С К О Ў С К А Я 
паведаміла: “Ніякія дакументы па 
арганізацыі трансляцыі ўкраінскага 
тэлеканала на тэрыторыі Беларусі ў 
Белтэлерадыёкампанію па сённяшні 
дзень не паступалі”.

У прэс-службе кампаніі параілі 
п а ц і к а в і ц ц а  г э т ы м  п ы т а н н е м  у 
Міністэрстве інфармацыі. Там нас 
запэўнілі, што не маюць на гэты 
конт ніякай інфармацыі, і параілі 
звярнуцца… у тую ж Белтэлерадыё-
кампанію. 

Гэта падалося дзіўным, калі 
ў л і ч ы ц ь ,  ш т о  2 2  с н е ж н я  б ы л а 
распаўсюджана інфармацыя паводле 
вынікаў сустрэчы кіраўнікоў Украіны 
і Беларусі аб тым, што было прыня-
т а  р а ш э н н е  п р а  в я ш ч а н н е  н а 
тэрыторыі нашай краіны аднаго з 
украінскіх тэлеканалаў. Нават указ-
валася і назва тэлеканала – «Першы 
н а ц ы я н а л ь н ы » .  У к р а і н с к і я  С М І 
паведамлялі, што іхні міністр Юрый 
Стець правёў адпаведныя тэлефон-
н ы я  п е р а м о в ы  з  б е л а р у с к і м і 
калегамі. Са слоў спадара Стэця 
вынікала, што дасягнута дамоў-
ленасць у бліжэйшы час узгадніць і 
р э а л і з а в а ц ь  у с е  т э х н і ч н ы я  і 
лагістычныя задачы для запуску 
ўкраінскага вяшчання на тэрыторыі 
Беларусі ўжо… у студзені. Чаму ж у 
беларускім Міністэрстве інфармацыі 
нічога аб гэтым не ведаюць і ківаюць 
у бок Белтэлерадыёкампаніі? Не 
зразумела. Тым больш што Аляк-
сандр Лукашэнка сказаў: «У нас такі 
вопыт ужо ёсць. З нашымі каналамі 
працуюць сумесна тры ці чатыры 
расійскія. Чаму мы з Украінай не 
можам стварыць такое сумеснае 
супрацоўніцтва?.. Таму трэба гэта 
не забыць і зрабіць. Трэба вызна-
чыць канал у Беларусі».

Тэлефануем у Кіеў. У дзяржаўнай 
т э л е р а д ы ё к а м п а н і і  У Т Р  н а м 
паведамілі, што ніякіх распарад-
жэнняў і загадаў наконт падрыхтоўкі 
трансляцыі ў Беларусі пакуль не 
атрымалі.

Такім чынам, слоў было шмат, 
але справа з месца не зрушылася…

Любоў ЛУНЁВА.

РА к У Р С

Казахі бліжэй  
да Еўропы?

Дзень добры, шаноўная рэдак-
цыя!

“Народная Воля”, на жаль, не 
адлюстравала той факт, што наш 
саюзнік па ЕАЭС Рэспубліка Ка-
захстан прыняла праграму пера-
х о д у  н а ц ы я н а л ь н а й  м о в ы  н а 
лацінку да 2025 года.

Б е з у м о ў н а ,  г э т а  п а в і н н а 
зацікавіць і нас, беларусаў. Дарэ-
чы, на мой погляд, беларуская 
мова лепш кладзецца на лацінку, 
якая больш адлюстроўвае яе 
марфалагічны і фанетычны склад. 
Думаю, было б добра, калі  б 
газета хоць маленькія навіны дру-
кавала на лацінцы, каб чытачы 
адчулі так званы смак беларускай 
мовы.

Вікторыя ЛАГУНОВА. 

Ад РэдАкцЫІ
Спадарыня Вікторыя, газета 

м о ж а  к а р ы с т а ц ц а  т о л ь к і 
афіцыйнымі моўнымі правіламі, а 
б е л а р у с к а я  л а ц і н к а  і м і  н е 
п р ы з н а е ц ц а .  А д н а к  в о п ы т 
пераходу постсавецкіх краін на 
лацінскі алфавіт у бліжэйшы час 
м ы  а б а в я з к о в а  п а с п р а б у е м 
прааналізаваць.

вІншУЕМ!

Валерый КАРБАЛЕВІЧ:

Жыццё цікавае  
на павароты…

ПА вАшАЙ ПРОСьБЕ
Сярод палітычных аглядальнікаў неза-

лежных сродкаў масавай інфармацыі я 
выдзеліла б усё ж Валерыя Іванавіча 
Карбалевіча. Яго публіцыстыка не раз 
з’яўлялася і на старонках “Народнай Волі”. 
Дарэчы, днямі ён святкаваў юбілей. Добра 
было б узяць у яго інтэрв’ю, каб ён расказаў 
пра сябе, пра свае планы…

Святлана КУБАЙ, Брэст.

Так, вядомаму беларускаму 
палітолагу, частаму аўтару нашай 
газеты Валерыю Карбалевічу 
днямі  споўнілася 60 гадоў.  З 
нагоды юбілею ён ці не ўпершыню 
адказаў не толькі на палітычныя, 
але і на асабістыя пытанні.

– “Вікіпедыя” піша,  што 
Валерый Карбалевіч нарадзіўся 
ў Расіі на станцыі Паназырова 
Кастрамской вобласці. Як вы 
апынуліся ў Беларусі?

– Мае бацькі – беларусы. Маці 
са  Слуцкага  раёна,  бацька  з 
Салігорскага, ажаніліся і паехалі ў 
Расію на заробкі. Тады плацілі 
нейкія паўночныя каэфіцыенты, а 
Кастрамская вобласць бліжэй да 
поўначы. Пражылі яны там два 
гады, вярнуліся назад. І вось у гэ-
т ы я  д в а  г а д ы  я  п а с п е ў  т а м 
нарадзіцца. Таму гэта такі выпад-
ковы факт, што ў мяне ў пашпарце 
з’явілася месца нараджэння – 
Расія. Насамрэч я з Беларуссю 
звязаны глыбокімі каранямі. Ма-
ленства і маладосць прайшлі ў 
Беларусі ў Слуцкім раёне.

– З вашых шасцідзесяці 
колькі вы працуеце на Радыё 
Свабода?

– Атрымліваецца, што цяпер і 
пэўны юбілей працы на Свабодзе. 
На радыё я прыйшоў у снежні 1999 
года. Фактычна ўжо 15 гадоў. Гэта 
вельмі  плённы перыяд у маім 
жыцці, магчыма, што самы плённы. 
Б о  т у т  з ’ я в і л а с я  м а г ч ы м а с ц ь 
рэалізаваць творчы патэнцыял. На-
огул, нягледзячы на маю адукацыю 
(па адукацыі я гісторык), ніколі не 
мог уявіць сабе, што калісьці рап-
там апынуся на працы ў СМІ, пры-
чым на Радыё Свабода. Але жыццё 
такое цікавае на павароты, і яно, 
бывае, так моцна заносіць чалаве-
ка ў нейкі бок!

–  В ы  к а ж а ц е ,  ш т о  п а 
а д у к а ц ы і  г і с т о р ы к ,  а  ў 
“Вікіпедыі” згадваецца тэма ва-
шай дысертацыі: “Дзейнасць 
Кампартыі Беларусі па прапа-
гандзе і ўкараненні дасягненняў 
навукі і перадавога вопыту ў 
сельскагаспадарчую вытвор-
часць (1971–1980 гады)”. Што 
гэта за праца, чым яна была для 
вас цікавая?

– Тут сітуацыя цікавая тым, 
што, калі я абараняў дысертацыю, 
у  С а в е ц к і м  С а ю з е  ф а к т ы ч н а 
пачаўся перыяд перабудовы. Да 
ўлады прыйшоў Гарбачоў, і было 
абвешчана, што ўвесь брэжнеўскі 
перыяд – гэта перыяд застою, яго 
можна было крытыкаваць. А ў мяне 
перыяд даследавання ахопліваў 
1970-я гады. Зразумела, што трэ-
ба было пісаць пра кіруючую ролю 
камуністычнай партыі, але была 

магчымасць сказаць і пра недахо-
пы. Была магчымасць крытыкаваць, 
і тады нібыта заахвочвалася кры-
тыка. Таму ў маёй дысертацыі мне 
асабліва маніць, хлусіць не давя-
лося. Даводзілася выконваць нейкі 
рытуал, спасылаючыся на рашэнні 
партыйных органаў, але калі можна 
б ы л о  к а з а ц ь  п р а  р э а л ь н у ю 
сітуацыю ў сельскай гаспадарцы, 
то я пра гэта казаў. І таму ў мяне 
няма сораму за сваю дысертацыю. 
Бо тады ўжо дазвалялася рэзкая 
крытыка, што я з задавальненнем 
і рабіў.

–  У  в а с  ш м а т  б ы л о 
каментарыяў, блогаў, экспер-
тыз...  А  пяць гадоў таму ў 
маскоўскім выдавецтве “Парти-
зан” выйшла ваша кніга – “Алек-
сандр Лукашенко. Политический 
портрет”. Які лёс гэтай кнігі? Ці 
збіраецеся вы яе дапрацоўваць, 
перавыдаваць?

– Кніга мела даволі ўдалы лёс 
і гучны рэзананс. Яна прадавалася 
ў маскоўскіх крамах, распаўсюдж-
в а л а с я  ў  Б е л а р у с і  п р а з  н е -
дзяржаўныя арганізацыі, бо прада-
вацца ў беларускіх крамах не маг-
ла з вядомых прычын. Кніга пера-
кладзена на французскую мову – 
выйшла накладам у тры тысячы 
экзэмпляраў. Перакладзена на 
польскую мову. Кніжка актуальная 
і не састарэлая. Асноўныя тэзісы 
захоўваюць сваю значнасць. Тым 
больш што, наколькі можна зразу-
мець, Аляксандр Лукашэнка нікуды 
сыходзіць не збіраецца. Так што 
кніжка не толькі  пра ранейшы 
перыяд яго кіравання, гэта кніга і 
пра нашу сучаснасць. Хаця ёсць 
планы пра новае выданне, пра 
дапаўненне, бо з’явілася багата 
новага матэрыялу.

–  А  я к  г а л о ў н ы  г е р о й 
рэагаваў на вашу кнігу?

– Ніякай рэакцыі я не адчуў ні 
ад галоўнага героя, ні ад улад. 
Улады зрабілі  выгляд,  што не 
заўважылі. У той сітуацыі, якая 
існуе ў Беларусі, можа, гэта і не 
самая дрэнная рэакцыя.

– Апроч перавыдання гэтай 
кнігі, якія яшчэ вашы надзеі?

– Планаў многа. Можа, лепш 
будзе казаць пра вынік, калі гэтыя 
планы рэалізуюцца. Планы ж не 
заўсёды залежаць ад мяне, тым 
б о л ь ш  ш т о  д р у к а в а ц ь  н е ш т а 
напісанае мной у Беларусі даволі 
цяжка.

– Што вы хочаце пажадаць і 
сабе, і краіне ў дзень юбілею?

– Сабе – таго, што звычайна 
жадаюць людзі: пра здароўе, твор-
чыя поспехі, асабістае жыццё. А 
краіне хацеў бы пажадаць прыем-
ных перамен!

як свята).
Адмянілі экзамены па белару-

скай літаратуры ў школе, выкладан-
не гісторыі і  геаграфіі  Беларусі 
перавялі на рускую мову. Ці ж не 
дзікунства гэта?! Гісторыю роднай 
Беларусі – на мове чужой краіны!

Тое, што ёсць асобныя школы, 
гімназіі, пару ліцэяў, у якіх яшчэ не 
знікла беларуская мова, – гэта не 
вырашэнне праблемы. Патрэбна па-
ступовая “мяккая” беларусізацыя 
ўсёй сістэмы адукацыі краіны. І па-
чаць неабходна з  гуманітарных 
прадметаў, а потым выкладаць на 
роднай мове ўсе астатнія. Я скон-
чыла школу ў другой палове 50-х 
гадоў мінулага стагоддзя,  калі 
літаральна ўсе прадметы, у тым ліку 
фізіка, матэматыка, выкладаліся на 
беларускай мове. Падручнікі такса-
ма былі беларускія. І праблем не 
было. Дарэчы, у штодзённай прак-
тыцы мы, дзеці, па-за межамі шко-
л ы  т а к с а м а  р а з м а ў л я л і  п а -
беларуску.

А што бачым цяпер? Была неяк 
у  І в а ц э в і ц к і м  р а ё н е  Б р э с ц к а й 
вобласці. Дзеці купаліся ў возеры, 
плёскаліся, і ўсе размаўлялі паміж 
сабой па-руску. Вось як глыбока за-
йшла русіфікацыя!

На заўвагу А.Лукашэнкі, што ка-
рыстацца беларускай мовай у галіне 

дакладных і прыродазнаўчых навук 
немагчыма, я ўжо часткова адказала 
тым, што гэтыя навукі ў школах 
выкладаліся раней па-беларуску і 
ўсе добра разумелі, не ўзнікала 
ніякіх цяжкасцяў. Можна дадаць 
яшчэ наступнае: на пачатку 1990-х 
гадоў, у час Адраджэння, амаль па 
ўсіх гэтых навуках былі складзены і 
в ы д а д з е н ы  р у с к а - б е л а р у с к і я 
слоўнікі. І яшчэ адзін цікавы факт: у 
т о й  ж а  п е р ы я д  у  ц я п е р а ш н і м 
Беларускім дзяржаўным універсітэце 
інфарматыкі і радыёэлектронікі вы-
шэйшую матэматыку на беларускай 
мове выкладала Людміла Іосіфаўна 
Майсеня.

Як правіла, на якой мове чалавек 
вучыцца, той і будзе карыстацца ў 
жыцці. Беларуская мова мяне, ру-
скую, выхавала беларускай. А зараз 
рускія школы робяць беларусаў 
рускімі. Дык што ж будзе з нацыяй? 
Знікне? Калі так, то беларусаў чакае 
вялікая трагедыя.

Вельмі хочацца верыць, што 
Аляксандр Рыгоравіч зразумее па-
мылковасць сваёй думкі і без аглядкі 
на Крэмль будзе праводзіць палітыку 
ўкаранення беларускай мовы ва ўсе 
сферы нашага жыцця, беларусізацыі 
ўсяго насельніцтва краіны.

Ірына ПРЫЛІШЧ.
Мінск.

Выборы  
президента Польши 

пройдут  
10 мая

Президентские выборы в Польше 
назначены на 10 мая, объявил мар-
шал Сейма Радослав Сикорский. 
Дата совпадает по времени с тор-
жествами по случаю 70-летия окон-
чания Второй мировой войны, от-
мечает Ассошиэйтед Пресс.

Сикорский не видит оснований 
беспокоиться о том, что день вы-
боров слишком близок ко времени 
торжеств.

Ранее Польша и Россия вступили 
в дипломатический спор о месте 
проведения парада Победы. По тра-
диции парад Победы проходит в 
Москве 9 Мая. Польша, как и многие 
другие страны Запада, отмечает 
окончание войны 8 мая. Президент 
Польши Бронислав Коморовский 
предложил провести польский парад 
в Вестерплятте на Балтике, где нем-
цы нанесли удар по Польше в пер-
вый день войны 1 сентября 1939 
года.

Конкуренцию Коморовскому на 
предстоящих выборах, как сообщает 
Би-Би-Си, намерены составить кон-
серватор Анджей Дуда, депутат сей-
ма Анна Гродская, сменившая пол с 
мужского на женский, и 35-летняя 
красавица Магдалена Огорек, быв-
шая телеведущая.

Памятник 
Сталину, Рузвельту 

и Черчиллю
В Ялте, где проходят торжества 

по случаю 70-летия конференции 
глав трех союзных держав антигит-
леровской коалиции, открыт памят-
ник авторства Зураба Церетели ли-
дерам стран так называемой «боль-
шой тройки» – Иосифу Сталину, 
Уинстону Черчиллю и Франклину 
Рузвельту.

В меджлисе крымскотатарского 
народа установку скульптуры в ан-
нексированном Россией Крыму на-
звали кощунством. «Отношение 
крымских татар к Сталину хорошо 
известно. Это открытая демонстра-
ция отношения к памяти Крыма и 
нашего народа. Власти должны по-
нимать, что они несут непосред-
ственную ответственность за послед-
ствия установки этого монумента. 
Это кощунство», – говорится в 
заявлении меджлиса крымских татар.

Мовай фота
Калiсьцi Карэя была 
адзiнай краiнай. Але 

потым Паўночная Карэя 
аказалася пад уладай  

дыктатара,  а Паўднёвая 
Карэя выбрала 

дэмакратычны шлях 
развiцця. I цяпер 

дастаткова зiрнуць на тую 
i другую – i адразу 

ўбачыш, як яны змянiлiся. 
Паўднёвая – у лепшы бок, 

Паўночная – у горшы.
На здымках: Вулiца ў 

Сеуле, сталiцы Паўднёвай 
Карэi, i вулiца ў Пхеньяне, 
сталiцы Паўночнай Карэi.

Заняткі ва ўнiверсiтэце 
Сеула i заняткi ў 

Народным палацы вучобы 
Пхеньяна.

слышали?

Стая диких зайцев 
терроризирует 

население
Жителей южных окраин города 

Фарго в штате Северная Дакота 
терроризирует стая диких зайцев. 
Около 50 животных размером с не-
большую собаку оккупировали дво-
ры местных жителей и детскую пло-
щадку, обгладывая любую расти-
тельность, до которой могут дотя-
нуться.

М е с т н а я  ж и т е л ь н и ц а  К а й л а 
Страабе рассказала журналистам, 
что ежедневно гоняет зайцев со 
своего двора, и если поначалу пу-
шистые создания вызывали у нее 
умиление, то теперь она не знает, 
как от них избавиться.

Она добавила, что сотрудники 
управления по контролю за живот-
ными ничем не могут помочь, по-
скольку зайцы – представители ди-
кой природы и регулирование их 
численности не входит в их компе-
тенцию. Лейтенант местной полиции 
Джоэл Веттел заявил, что в городе 
отсутствует нормативная база, ре-
гулирующая численность популяции 
зайцев.

за бугам

Першую за 100 гадоў праваслаўную  
царкву пабудуюць у Варшаве

Американское  
оружие для Украины – 

сигнал Путину
В США обсуждают возможность предоставления  

Украине оборонительных вооружений. Причины и 
последствия такого решения специально для DW 

прокомментировал украинский журналист Сергей Руденко.

Вчера в Киев прибыл государ-
ственный секретарь США Джон Кер-
ри. Одна из главных тем визита – 
помощь Вашингтона в урегулирова-
нии ситуации на востоке Украины. 
Именно накануне этой поездки The 
New York Times сообщила о том, что 
в Соединенных Штатах рассматри-
вают возможность поставок Киеву 
оборонительных вооружений на сум-
му в 3 млрд долларов.

Информация о возможной во-
енной помощи США Украине появи-
лась на фоне разворачивания новых 
боевых действий в Донбассе. Встре-
ча трехсторонней контактной группы 
31 января в Минске завершилась 
ничем. Представители ДНР и ЛНР 
отказались выполнять ранее достиг-
нутые в белорусской столице дого-
воренности о прекращении огня и 
линии размежевания между воюю-
щими сторонами. Сепаратисты ата-
куют украинские позиции по всей 
линии фронта, ДНР объявила о мо-
билизации еще 100 тысяч человек.

По данным СНБО, власти само-
провозглашенных ЛНР и ДНР полу-
чили новое вооружение со стороны 
Российской Федерации. Боевики 
готовы к расширению подконтроль-
ных им территорий в Луганской и 
Донецкой областях. Об этом уже 
успел заявить лидер ДНР Александр 
Захарченко. 

Президент Украины Петр Поро-
шенко все еще апеллирует к участ-
никам так называемого «минского 
формата» и настаивает на выполне-
нии ими меморандума о прекраще-
нии огня. Но, похоже, всем уже оче-
видно: ДНР и ЛНР (читайте – Рос-

сия) не намерены вести мирные 
переговоры с Киевом. В сложивших-
ся условиях у Украины выбор не-
велик, она вынуждена защищаться. 
И анонсированная военная помощь 
США была бы ей очень кстати.

Помощь в размере 
годового бюджета 

армии Украины
До сих пор Соединенные Штаты 

поставляли в Украину нелетальное 
оружие: бронежилеты, аптечки и т.д. 
Теперь три института – Атлантиче-
ский совет США, Брукингский инсти-
тут и Чикагский совет по глобаль-
ным вопросам рекомендуют прави-
тельству США выделить украинскому 
государству противотанковые раке-
ты, беспилотники, бронированные 
джипы, специальные радары. Общая 
сумма поставок – 3 млрд долларов. 
Много это или мало? Для сравне-
ния: весь бюджет украинской армии 
на 2015 год составляет 44,6 млрд 
гривен – около 2,7 млрд долларов.

Озвученная цифра возможной 
военной помощи США, безусловно, 
впечатляет. И не только официаль-
ный Киев, но и Москву. Для Украины 
это надежда на существенную по-
мощь, для России – очередной вы-
зов со стороны мирового сообще-
ства. Вашингтон дает Путину четкое 
представление о возможных сцена-
риях развития событий на востоке 
Украины в случае, если Россия и 
дальше будет поддерживать ДНР и 
ЛНР.

любопытно

ООН пообещала 
человечеству теплое 

будущее
Минувший год был самым жар-

ким за всю историю наблюдений за 
климатом, и тенденция к глобально-
му потеплению продолжается, зая-
вили представители Всемирной ме-
теорологической организации (ВМО 
–  одно из учреждений ООН). Гене-
ральный секретарь ВМО обещал 
планете «все более теплое буду-
щее».

Температура воздуха на планете 
в минувшем году была на 0,57 гра-
дуса Цельсия выше средней вели-
чины за 1961–1990 годы (14 граду-
сов). Более того, 14 из 15 самых 
жарких лет (за всю историю наблю-
дений) пришлись на XXI век. Наряду 
с рекордным уровнем температур в 
2014 году многие регионы пережили 
ливневые дожди, наводнения и за-
сухи: эти явления подтвердили об-
щую картину меняющегося климата.

«Мы полагаем, что глобальное 
потепление продолжится. Растущее 
содержание парниковых газов в ат-

мосфере и накопление тепла в ми-
ровом океане гарантирует нам бо-
лее теплое будущее», – заявил ге-
неральный секретарь ВМО Мишель 
Жарро.

Метеорологи также обратили 
внимание, что рекорд последнего 
года был достигнут в отсутствие Эль 
Ниньо – фазы Южной осцилляции 
(колебания температуры поверх-
ностного слоя воды в экваториаль-
ной части Тихого океана), при кото-
рой область нагретых вод смещает-
ся к востоку. Самый жаркий год до 
нынешнего столетия (1998-й) был 
отмечен сильным Эль Ниньо.

Доклад ВМО был создан на ос-
нове данных ведущих научных уч-
реждений планеты, в том числе 
НАСА, Национального управления 
океанических и атмосферных иссле-
дований США, Центра климатиче-
ских прогнозов и исследований 
им.Хэдли (Великобритания) и дру-
гих. Сбор некоторых данных ведется 
с 1850 года.

знакомьтесь!

Cамый богатый человек Азии 
В этом году мне довелось по-

знакомиться с самым богатым 
человеком Азии. Китайский пред-
приниматель, владелец гиганта 
электронной торговли Al ibaba 
Holding Джек Ма, конечно, и 
раньше бывал в Давосе. Ма даже 
был включен в список «Молодых 
глобальных лидеров». Но из-за 
пятидневной суматохи и неистов-
ства Давоса этот невысокий, ху-
дощавый, скромный и непритяза-
тельный человек, по всей види-
мости, ранее просто не попадал 
в мое поле зрения.

Настоящее имя китайского 
предпринимателя – Ма Юнь. Еще 
будучи ребенком, когда он вместе 
с семьей жил на юге Китая, Ма 
твердо решил выучить английский 
язык. С этой целью он едва ли не 
каждый день садился на велоси-
пед и ехал до гостиницы, что на-
ходилась в 45 минутах езды, и 
там вел бесплатные экскурсии 
для приезжих туристов в обмен 
на возможность хоть немного по-
говорить по-английски. Однажды 
один турист предложил ему: «Да-
вай найдем тебе друзей по пере-
писке в Европе, если ты хочешь 
выучить английский язык. Только 
имя нужно выбрать попроще». 

«Джек, – добавила другая туристка, 
– так зовут моего свекра и мужа. 
Давай будем называть тебя Дже-
ком». С тех пор Ма Юнь и стал Дже-
ком по фамилии Ма.

Джек не был прилежным учени-
ком. Лишь с третьей попытки он по-
ступил в самое обычное двухгодич-
ное учебное заведение в Китае. Но 

в качестве специализации он вы-
брал преподавание английского 
языка. И после учебы Ма давал уро-
ки английского.

Сегодня Джек Ма – самый бога-
тый человек не только в Китае, но и 
во всей Азии. Когда в сентябре 2014 
года Ма разместил акции Alibaba на 
Нью-Йоркской бирже, объемы при-
влеченных средств были одними из 
крупнейших за всю мировую исто-
рию рынков. При состоянии в 29,7 
миллиарда долларов в ноябре 2014 
года он стал 18-м в списке самых 
богатых людей мира по версии 
Bloomberg. Ма – первый китайский 
предприниматель, попавший на об-
ложку Forbes.

Сегодня количество тех, кто со-
в е р ш а е т  о п е р а ц и и  ч е р е з  в е б -
порталы Alibaba, составляет 300 
миллионов человек. «Наша цель – 
предоставлять услуги для двух мил-
лиардов потребителей во всем 
мире, – отмечает Джек Ма, – и спо-
собствовать тому, чтобы не менее 
10 миллионов предприятий малого 
бизнеса за пределами Китая могли 
продавать свою продукцию через 
интернет». Далее Ма добавляет: 
«Мы хотим превратить Alibaba в 
международную платформу для ма-
лого бизнеса по всему земному 

шару. Если нам удастся сделать 
так, что какой-нибудь мелкий тор-
говец в Норвегии сможет прода-
вать свою продукцию в Аргентину, 
а аргентинские потребители – по-
купать товар  Швейцарии, тогда 
мы создадим онлайн-ВТО (Все-
мирную торговую организацию). 
ВТО, существующая сегодня, – 
крупная организация, но это ин-
ститут прошлого века...»

Ма полагает, что каждый от-
каз, полученный им в раннем воз-
расте, сделал его сильнее. О том, 
как он пытался устроиться на ра-
боту в Kentucky Fried Chicken, Ма 
вспоминает так: «Всего в компа-
нию обратились 24 человека. 23 
кандидата были приняты на рабо-
ту, отказали только мне». Когда 
после десяти обращений в Гар-
вардский университет Ма получил 
очередной отказ, он дал себе сло-
во: «Однажды я обязательно поеду 
в Гарвард и прочитаю лекцию!» И 
сдержал обещание...

Голливудские фильмы – один 
из главных источников вдохнове-
ния в жизни Ма: «Я люблю Forrest 
Gump. Простой обычный парень, 
который никогда не сдается!»

Мераль ТАМЕР.
Турция.

Святыня размесцiцца на поўднi 
польскай сталiцы ў раёне Урсынаў. 
Польская праваслаўная аўтакефаль-
ная царква валодае тут 1,5 гектара 
зямлi, якую яна набыла пасля атры-
мання кампенсацыi за страчаны пас-
ля вайны кавалак зямлi ў раёне 

Воля.
У Варшаве ёсць дзве права- 

слаўныя царквы. Абедзве былi пабу-
даваны расiянамi пасля падзелаў 
Рэчы Паспалiтай.

У сталiцы Польшчы пражывае 
каля 40 тысяч праваслаўных.

неожиданная тема

Компьютер не умеет забывать
Если человек создан по образу 

и подобию Божьему, то компьютер 
сделан по образу и подобию чело-
века. Это не значит, конечно, что у 
компьютера есть руки и ноги или 
что люди имеют форму прямоуголь-
ной коробки. Речь идет о памяти.

У человека есть короткая опера-
ционная память и память долгосроч-
ная. То же и у компьютера. Человек 
может что-то накрепко забыть, но 
если его ввести в особое состояние, 
он все вспомнит. Оказывается, то 
же свойственно и компьютеру.

Если вы, господа, стерли со сво-
его компьютерного диска информа-
цию, не думайте, что она исчезла 
насовсем. Информация где лежала, 

там и лежит, только что голову не 
высовывает, ее не видно. Проходит 
время, ваш компьютер устарел, и вы 
его хотите отдать или продать. Не 
торопитесь. Почему?

Группа исследователей из  уни-
верситета в Шотландии закупила на 
интернет-аукционе и на компьютер-
ных барахолках около двух сотен 
жестких дисков, с которых, есте-
ственно, вся информация была 
стерта. Так во всяком случае думали 
прежние владельцы.

Причем какие владельцы! Раз-
личные университеты, мультинацио-
нальные компании, патриархия Ан-
гликанской церкви, благотворитель-
ный фонд. У последнего с диска 

выудили электронную переписку, 
некая дама обсуждает подробности 
своей семейной жизни с каким-то 
другом, возможно, даже близким.

С компьютера, принадлежавшего 
директору школы в Восточном Йорк-
шире, скачали характеристики на 
учащихся, полные списки учеников, 
личные письма родителям и психо-
логические профили проблемных 
детей.

Нашли также личные номера на-
циональной страховки и секретные 
данные по гербицидам глобальной 
корпорации «Монсанто», столь не-
любимой «зелеными».

У многих начальников от таких 
новостей просто волосы дыбом 

встали. Что делать? Просто стирать 
данные, как мы уже сказали, недо-
статочно.

Если вы хотите спать спокойно 
и пребывать в полной уверенности, 
что ни один злодей с вашего быв-
шего компьютера ничего не считает, 
то выйдите во двор, в сарай, по-
ложите жесткий диск на дровяную 
колоду покрепче, размахнитесь и 
сплеча ударьте по нему ломом. А 
потом еще пару раз, пока из него 
всякие внутренности не посыплются.

Специалисты по информацион-
ным технологиям рекомендуют 
именно это.

Сева НОВГОРОДЦЕВ.
Би-Би-Си.

УРАжАннІ

БЫЛь

Вуснамі дзіцяці…
Днямі я ездзіла з роднымі на ма-

шыне ў Вільнюс. Перасеклі мяжу, 
прыпыніліся, вырашылі зайсці ў 
магазін “д’юці-фры”, і вось якую 
карціну давялося назіраць. 

Магазінчык невялік і ,  людзей 
няшмат, але ёсць. Сям’я з хлопчы-
кам гадоў васьмі-дзевяці нешта ку-
пляе. Малы трымае ў руках пакункі 
н е й к і х  ц у к е р а к .  З а д а в о л е н ы , 
шчаслівы! І раптам кажа маці: 

–  Я к  д о б р а ,  ш т о  т ы  м я н е 
нарадзіла ў Беларусі!

– Чаму? – здзіўляецца тая. 

– Ну… Каб ты мяне нарадзіла 
дзе-небудзь у Сібіры ці на Чукотцы 
якой, дык мы не маглі б так часта ў 
Еўропу ездзіць.

– Але ж мы, як і Літва ці Поль-
шча, таксама маглі  б ужо быць 
Еўропай. Ды вось не…

– Не ўсё адразу, – упэўнена 
супакоіў хлопчык.

Ну і як тут спрачацца з прыказ-
кай, што вуснамі дзіцяці гаворыць 
ісціна?..

Вера ЖАРКОЎСКАЯ.
Мінск.

Я  
вельмі 

расчараваны
Даўно я не быў у Мінску. І таму 

цяпер, скарыстаўшыся магчымасцю, 
нарэшце праехаў па новай ліні і 
Мінскага метро. Маё ўражанне та-
кое: зроблена без фантазіі. Я ўсё 
разумею: і эканомія грошай, і не-
дахоп часу, і дэфіцыт кадраў… Я 
ведаю, што ў некаторых,  нават 
вельмі багатых, краінах станцыі ме-
тро вельмі функцыянальныя, без 
усялякіх упрыгажэнняў – як ангар ці 
павільён. Але ж наша метро задум-
в а л а с я  і  с т в а р а л а с я  з  і н ш а й 
ідэалогіяй…

Вось для прыкладу фота станцыі 
метро ў Стакгольме. Няўжо нешта 
падобнае пашкодзіла б Мінску?

Ігар САПУНОЎ.
Гомель.

у них и у нас

Станут ли автодилеры 
банкротами?

Сотрудничество правительства любой страны с бизнес-структурами – 
нормальная практика. Ведь только таким образом можно развивать экономику 
и пополнять бюджет. Жаль, Беларусь и здесь стала исключением. О том, 
сколько потеряла страна за несколько месяцев прошлого года, и чего еще может 
лишиться, журналистам рассказали представители автомобильного бизнеса 
Беларуси на недавней пресс-конференции. 

Итоги продаж новых автомоби-
лей в Беларуси за 2014 год, тради-
ционно подводимые на пресс-
конференции автомобильной ассо-
циации БАА, неожиданно преврати-
лись в настоящий манифест прави-
тельству. Белорусских чиновников 
обвинили в создании благоприятных 
условий для вывоза валюты из стра-
ны, из-за чего вырос «серый» сег-
мент отечественного авторынка.

«Для многих игроков авторынка 
2014-й стал годом испытаний, – так 
начал свое выступление председа-
тель БАА, директор импортера VW в 
Беларуси ИП «Атлант-М Фарцойг-
хандель» Сергей Михневич. – Ни-
когда ранее автодилеры не сталки-
вались с проблематикой «серого» 
ввоза, какой увидели ее в этом 
году».

В 2014 году в Беларусь ввезено 
около 50 тыс. новых автомобилей. 
Это рекорд, которому сложно радо-
ваться: половина машин – «серые», 
ввезенные согражданами самостоя-
тельно, в основном – из России. 
Причина – грандиозные скидки в 
шоу-румах страны-соседки, вызван-
ные девальвацией российского ру-
бля. Объясняя разницу в ценниках 
на одинаковые машины в России и 

Беларуси, спикер обвинил в ситуа-
ции белорусское правительство.

«Государство сделало все, чтобы 
цены на наши автомобили были 
максимально высокими, – сообщил 
Михневич. – Мы не смогли убедить 
его не принимать законодательные 
акты, которые вынуждали нас вы-
живать».

Речь идет об указах, установив-
ших утилизационный сбор и двой-
ной НДС, а также о мерах по це-
новому регулированию во вре-
мя девальвации национальной 
валюты, вынуждавших прода-
вать машины в убыток.

«Автодилеры не имели таких про-
блем ранее даже в период кризисов 
2008–2009 годов, – сообщил Михне-
вич, – ситуация не имела прецеден-
тов по своей тяжести раньше».

Согласно озвученной информа-
ции, автодилеры закрывают год 
«практически с минусовыми цифра-
ми в балансе по прибыли и не по-
нимают, что будет в ближайшем 
будущем». Хотя, по логике пред-
ставителей автобизнеса, волновать-
ся в первую очередь должно госу-
дарство.

«С каждой проданной в Белару-
си машины 30 процентов выручки 

идет в доход государству, мы в луч-
шем случае имеем от выручки 2 
процента чистой прибыли, да и то 
не всегда», – пояснил Михневич. И 
предложил оценить размер налога 
от тех 25 тысяч «серых» автомоби-
лей, которые физлица ввезли мимо 
белорусской казны: как минимум 
полмиллиарда долларов. 

«На автобизнесе зарабатывают 
не автодилеры, а государство», – с 
горечью констатировал эксперт. И 
отметил: в настоящее время бело-
русские чиновники лишают казну 
валюты, играя на стороне россий-
ских экспортеров.

Ситуация усугубляется еще и 
тем, что российский рубль деваль-
вировался практически в два раза 
сильнее, чем белорусский. Дилеры 
соседней страны уже объявляют 
себя банкротами; ожидается, что 
выживет всего половина из них. 
Производители же, надеясь сохра-
нить завоеванную долю рынка, не 
будут останавливать конвейер. Сле-
довательно, в борьбе за выживание 
российские шоу-румы вновь объявят 
скидки, приглашая за дешевыми ма-
шинами всех – в том числе и граж-
дан нашей страны. 

Для белорусского автобизнеса 

это можно назвать катастрофой. 
Анализируя итоги продаж-2014, ру-
ководитель дилера Nissan в Белару-
си «ДрайвМоторс» Александр Чу-
пригин, озвучил нерадостные циф-
ры. 15 тыс. «серых» машин, которые 
могли быть проданы в нашей стране, 
снизили объем предполагаемых про-
даж с 35 тысяч до 20–25 тысяч новых 
автомобилей. Если и в нынешнем 
году объемы реализации упадут в 
два раза, ряд дилеров и импортеров 
объявят о банкротстве. Для государ-
ства в нынешнее, очень непростое 
время это означает потерю денег – 
трети от той суммы валюты, которую 
повезут в Россию довольные сограж-
дане. А с учетом иных налогов – и 
того больше. Вот только услышит ли 
это правительство?

На чем въехали  
в 2015 год?

Анализируя статистику продаж 
новых автомобилей в 2014 году, ди-
ректор рекламного агентства «Ре-
марк» – организатора главной авто-
выставки страны «Моторшоу» Дми-
трий Ярота был немногословен.

«Авторынку необходима регуляр-

ная статистика, – так начал он 
свое выступление, – к которой 
сейчас нет доступа. Получить ее 
удается раз в два года, в рамках 
«Моторшоу», этого не хватает для 
нормальной работы».

Поэтому озвученные цифры 
касаются лишь той «половинки» в 
25 тысяч машин, которую реали-
зовали члены БАА. 

Лидер брендов –  Renaul t 
(продано 4500 легковых и грузо-
вых автомобилей). За ним идет 
Volkswagen (3632). Третье место 
у Kia (2438), затем GAZ (1947) и 
Lada (1869). Самые популярные 
модели – VW Polo (2247), Kia Rio 
(1438), Renault Sandero Stepway 
(1317), Geely SC7 (1238), Renault 
Duster (1153). 

Мы можем лишь предпола-
гать, что во второй, «серой» по-
ловинке, ввезенной физлицами 
самостоятельно, может оказаться 
куда больше автомобилей пре-
миум-класса. Во время скидок на 
дорогих машинах можно было сэ-
кономить в среднем около 30 ты-
сяч долларов, экономия на недо-
рогих новых машинах редко пре-
вышала 1–2 тысячи долларов.

Елена АНКУДО.

На фото (слева направо): директор ООО «Ремарк» Дмитрий Ярота, 
председатель правления автомобильной ассоциации БАА,  

директор импортера VW в Беларуси 
 иП «Атлант-М Фарцойгхандель» Сергей Михневич.

АнОнС

14 лютага (субота), 19.00.
Мінск, Палац культуры ім.Шарко  

(вул.Уральская, 3)
Найвядомы бард, акцёр і шансанье

Вiктар ШАЛКЕВІЧ
з канцэртам па заяўках да Дня ўсіх закаханых!
Усім парам з нагоды Дня Святога Валянціна – 

кампакт-дыск у падарунак!
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Андрей ГИНзБУрГ:

«Электромобиль – 
изначальный 

убыток для любого 
покупателя»

Минская мастерская «Ё-инжи-
ниринга» расположена в промзоне 
«Шабаны». В конце прошлого года 
компания выполнила заказ по из-
готовлению и сертификации четы-
рех премиальных инновационных 
электромобилей. Три переданы 
заказчику и владельцу «Ё-инжи-
ниринг» Михаилу Прохорову,  по-
следний остался в Шабанах – на 
нем отрабатывают новые техноло-
гии, среди которых – гибридные 
т р а н с м и с с и и  д л я  г о р о д с к о г о 
транспорта.

К легковым гибридам, по сло-
вам Гинзбурга, «большого интере-
са ни в России, ни в Беларуси, ни 
в других странах мира нет», а к 
электромобилям – еще меньше. 
«Несмотря на красивые слова, 
мало кто готов переплачивать за 
экологические машины, – так ска-
зал руководитель. – Платить за 
пафос люди не хотят».

Мы решили выяснить,  чем 
электромобили проигрывают ма-
шинам с ДВС.

– О каком пафосе вы гово-
рите, если эксплуатация инно-
вационных электромобилей де-
шевле, чем машин с двигате-
лем внутреннего сгорания?

– Занимаясь ё-мобилем, я по-
сидел за рулем многих электоро-
мобилей и гибридов. Отъездив 
несколько дней в реальном город-
ском трафике на тестовом Toyota 
Prius, знаю: реальный расход у 
этого гибрида в городе – около 
8–9 л топлива на 100 км, поэтому 
об особой дешевизне я не гово-
рил бы.

Теперь о сумме, в которую об-
ходится аккумуляторная батарея. 
Стоимость 1 кВт·час, на котором 
электромобиль проедет путь дли-
ной в 5 км, – около 1 тыс. долла-
ров  с учетом растаможки и до-
ставки. Цену не снизить, даже 
если покупать литиевые батареи в 
больших объемах: подавляющее 
количество этих источников пита-
ния производится в Китае – стра-
не, в которой находятся практиче-
ски все мировые запасы лития. 

Алюминиевая фольга, уголь, 
электролиты – эти составные ба-
тарей в ближайшее время деше-
веть тоже не будут. Аккумулятор-
ные батареи для фотоаппаратов и 
прочей техники продаются уже 
давно, а массовая технология по 
их производству дешевле так и не 
стала. Прорыва в технологии тоже 
ожидать не стоит, цены останутся 
прежними. Следовательно, и стои-
мость аккумуляторных батарей для 
электромобиля будет оставаться 
высокой.

А  т е п е р ь  с ч и т а е м .  Ч т о б ы 
ё-мобиль смог пройти 190 км, тре-
буются батареи на 40 кВт·час, сто-
имость которых – 40 тыс. долларов. 
Заряд батарей для Tesla  –  80 
кВт·час, стоимость – 80 тыс. долла-
ров. Эту сумму надо заплатить толь-
ко за батарею, а не весь автомо-
биль. Впечатляет?

– Высокая стоимость не по-
зволит продажам электромоби-
лей расти?

– По подсчетам российских спе-
циалистов, чтобы окупить разницу в 
стоимости сопоставимых по мощ-
ности и размеру электромобиля 
Nissan Leaf и Peugeot 106, послед-
ний должен достигнуть пробега в 
200 тысяч километров. Однако ма-
ленькие машины так много не про-
езжают. 

Выходит, что электромобиль – 
изначальный убыток для любого по-
купателя. Без дотаций, существую-
щих в Европе, он нежизнеспособен, 
а инфраструктуры, необходимой для 
нормальной эксплуатации электро-
мобилей, в Беларуси нет, все надо 
начинать с нуля.

Как человек, который детально 
изучил практически все серийно 
выпускаемые в мире модели элек-
тромобилей, отмечу: пробег от од-
ной зарядки, заявленный произво-
дителем, не соответствует дей-
ствительности. Запас хода того же 
KIA Soul EV – не  больше 160 км, 
обещанные 200 км на нем не про-
едешь. Пока не создано еще ни 
одного электромобиля, который 
можно было бы назвать безупреч-
ным. У каждого есть проблемы, 
связанные в  первую очередь с 
дальностью хода. «Потолок» Nissam 
Leaf – 100–120 км, а работающие 
печка или кондиционер снизят его 
на 30%.

– Но не будете же вы спорить, 
что стоимость зарядки электро-
мобиля и заправки машины с 
ДВС, требуемые для прохожде-
ния одного и того же расстояния, 
отличается примерно в четыре 
раза в пользу электромобиля?

В промзоне Шабаны российская 
компания собрала ё-электромобиль.

– Любое транспортное сред-
ство экономисты оценивают по од-
ному параметру – совокупной сто-
имости владения. Чтобы получить 
ее, необходимо сложить начальную 
стоимость автомобиля, стоимость 
заправки, обслуживания и вычесть 
стоимость его последующей реа-
лизации, а затем разделить на ко-
личество дней эксплуатации. По 
итогам расчетов, электромобиль 
обходится в разы дороже, чем ма-
шина с ДВС: при покупке вы пла-
тите много, при продаже получаете 
мало – у старой машины на исходе 
ресурс аккумуляторных батарей. 
Максимум пять лет эксплуатации 
– и электромобиль не стоит ниче-
го, надо менять батарею, стои-
мость которой составляет более 
половины цены нового автомобиля. 
Сравните: при начальной цене 
электромобиля в 40 тыс. евро ба-
тарея обходится в 25, а то и 30 
тыс. евро!

– Но электромобили появи-
лись относительно недавно, а 
значит, со временем будут по-
степенно дешеветь?

– Нет. Потому что батареи по-
явились уже давно, а тенденции к 
их удешевлению нет.

Елена АНКУДО.
P.S. Возможная альтернатива 

нынешним источникам энергии для 
электромобилей – графен-поли-
мерный аккумулятор, разрабо- 
т а н н ы й  и с п а н с к о й  к о м п а н и е й 
Graphenano совместно с исследо-
вателями из университета Кордо-
вы. По сообщению разработчиков, 
батарея нового поколения дешевле 
аналогов на 77% и за 8 минут по-
зволяет зарядить электромобиль 
для поездки в 1 тысячу киломе-
тров. С 2010 года разные компании 
обещают поставку графеновых ак-
кумуляторов и в Шабаны. Подтвер-
див свою в них заинтересован-
ность, Андрей Гинзбург подчер-
кнул: разговор о новом  источнике 
энергии может быть продолжен 
лишь после его реального запуска 
в серийное производство.

Гендиректор российского 
представительства 

инжиниринговой компании 
«Ё-инжиниринг» Андрей Гинзбург 

уверен: известные сегодня 
электромобили не будут 

востребованы из-за высокой 
стоимости и маленького пути, 

который они могут преодолеть 
от одной зарядки.
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вторник, 10 февраля

среда, 11 февраля

понеделЬник, 9 февраля

четверг, 12 февраля

т э л е п р а г р а м а

шТО? дЗЕ? кАЛІ?ПОЛЕЗнЫЕ СОвЕТЫПЕРЕд СОБЫТиЕМ нОвАя ТЕМА

Беларусь 1
06.00, 07.20, 08.15 «Доброе утро, 
Беларусь!».
07.00, 08.00, 09.00, 12.00, 15.00, 
19.00, 00.00 «Новости».
07.05, 08.05 «Новости экономики».
07.10, 08.10, 19.40, 23.25 «Зона X».
09.15, 21.45 «След». Сериал.
11.00, 13.00, 16.00 «90 секунд».
11.05, 20.00 «Выхожу тебя искать-2». 
Сериал.
12.10, 16.35 «Семейные мелодрамы-3».
13.05 “День в большом городе”.
14.00 «Адвокатессы». Сериал.
15.15, 18.40 «Новости региона».
15.25, 00.30 «Сваты-6».  
Сериал.
17.35 «Белорусское времечко».
19.20, 23.40 «Сфера интересов».
21.00 «Панорама».
00.15 «День спорта».

Беларусь 2
07.00 «Телеутро».
09.00, 21.20 «Тэлебарометр».
09.05, 16.40 «Кулинар». Сериал.
10.10 «Кипяток».
10.30, 21.35 «Обмани меня».  
Сериал.

12.25 Биатлон. Этап Кубка мира. 
Индивидуальная гонка. Женщины. Прямая 
трансляция.
14.25, 18.50 «интерны». Сериал.
17.50, 00.10 «Любовь на районе». 
Сериал.
20.50 «Реальный мир».
21.25 «Спортлото 6 из 49».
21.30 «КЕНО».
23.20 «Всемогущие Джонсоны». 
Сериал.

Беларусь 3
07.15 “Дабраранак”.
07.50 “Хачу ўсё ведаць!”.
08.00, 19.00, 23.35 “Галасы з мінулага”.
08.05, 16.45 “Робін з Шэрвуда”. 
Серыял.
09.00 “Паклонніца”. Маст.фільм.
10.40, 17.35, 21.55 “Дыяблог”.
11.10, 21.00, 22.20 “Імперыя. 
Пачатак”. Серыял.
12.55, 23.10 “Святло далёкай зоркі”.
13.20 “Залаты шлягер-2000”.
15.50 “Наперад у мінулае”.
16.15 “Гваздзік”. Серыял.
18.05 “Размаўляем па-беларуску”.
18.35 “Сіла веры”.
19.10 “Зялёная карэта”. Маст.фільм.
20.45 “Калыханка”.

Беларусь 5
04.05, 10.45 Баскетбол. НБА. «Оклахома 
Сити»–«Мемфис».
06.15, 01.35 «PRO спорт. Новости».
07.00, 12.35 Футбол. Чемпионат Англии.
08.55 Хоккей. Чемпионат Беларуси.
14.25, 22.05 Теннис. Турнир ВТА.
16.10 Биатлон. Этап Кубка мира. 
Холменколлен. Индивидуальная гонка. 
Мужчины.
18.30 «Овертайм».
18.55 Хоккей. КХЛ. «Динамо» (Минск) – 
«Атлант» (Московская обл.).
21.15 Футбол. Чемпионат Англии. Обзор 
тура.
00.00 Самбо.

ОНТ
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 
08.30, 09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 
18.00, 20.30 «Наши новости».
06.05 «Наше утро».
09.05 «Жить здорово!».
10.25 «Контрольная закупка».
11.05, 13.05, 16.10, 18.15, 21.00 
«Новости спорта».
11.10 «Фазенда».
11.55 «Модный приговор».
13.10 «Мужское/Женское».

14.10 «Наедине со всеми».
15.10, 16.15 «Время покажет».
16.50 «Давай поженимся!».
18.20 «Одноклассники». Сериал.
18.50 «Пусть говорят».
20.00 “Время”.
21.05 «Тест на беременность».  
Сериал.
23.05 «Однолюбы». Сериал.
00.05 «Вечерний Ургант».
00.40 «Ночные новости».

РТР-Беларусь
07.00 «Утро России».
11.00, 14.00, 17.00, 20.00 «Вести».
11.35 «Вся Россия».
11.50 «Перемышль. Подвиг на границе».
12.50 «Каменская». Сериал.
13.50, 16.50, 19.50, 23.55 «Новости – 
Беларусь».
14.30 «О самом главном».
15.40 «Четыре солдатские медали».
17.10 «Особый случай».
18.00 «Гадание при свечах».  
Сериал.
18.55 «Пока станица спит». Сериал.
20.55 «Прямой эфир».
22.00 «Прости меня, мама». Сериал.
00.05 «Вечер» с Владимиром 
Соловьевым».

НТВ-Беларусь
06.00 «НТВ утром».
08.05 «Дело врачей».
09.00, 10.20 «Возвращение Мухтара». 
Сериал.
10.00, 13.00, 16.00, 19.00 «Сегодня».
12.00 «Суд присяжных».
13.15 «Суд присяжных. Окончательный 
вердикт».
14.15 «Дело вкуса».
14.45, 22.25 «Обзор. Чрезвычайное 
происшествие».
15.10 «Прокурорская проверка».
16.20 «Свет и тень маяка». Сериал.
18.00 «Говорим и показываем».
19.45, 23.35 «Улицы разбитых 
фонарей». Сериал.
22.45 «Анатомия дня».
00.25 «Пятницкий». Сериал.

СТВ
06.00, 07.30, 10.30, 13.30, 16.30, 
19.30, 22.30 «24 часа».
06.10, 17.20 «Минщина».
06.20, 07.45 «Утро. Студия хорошего 
настроения».
07.40, 20.10, 22.55 «СТВ-спорт».
08.30 «Код доступа «София». Худ.фильм.
10.10 «Добро пожаловаться».

10.40, 17.30 «Званый ужин».
11.35 «Семейные драмы».
12.35 «Не ври мне!». Сериал.
13.50, 00.15 «Фирменная история». 
Сериал.
15.35 «Пища богов».
16.50 «Вовочка». Сериал.
18.30 «Нам и не снилось».
20.00 «Столичные подробности».
20.15 «Вокруг света за 80 дней».  
Худ.фильм.
23.00 «Тайны мира».
23.55 «Автопанорама».

Мир
06.00 «180 минут».
09.00 «Сделано в СССР».
09.30, 01.20 «Куда исчез Фоменко?». 
Худ.фильм.
10.55 «Парадиз». Худ.фильм.
13.00, 16.00, 19.00, 23.00 «Новости».
13.20, 04.05 «Дороги индии». Сериал.
15.05, 03.15 «Маленькие тайны больших 
людей».
16.25 «Слово за слово».
17.20 «Русский шоколад». Сериал.
19.25 «Грех». Худ.фильм.
21.10 «Группа «Зета»-2». Сериал.
00.25 «Новости. Главная тема».
00.35 «Культпросвет».

Польскі 
спадарожнікавы канал
07.00, 08.00, 12.20, 13.20, 00.05 
«Студыя “Белсат”.
07.25, 12.50 “Асабісты капітал”.
07.45, 13.10 “Гісторыя пад знакам 
“Пагоні”.
10.15, 15.40 “Маю права”.
10.35, 16.00 “54%”.
10.55,16.20 “Форум”.
11.40, 17.45 “З хронікі Аўшвіца”. Дак.
серыял.
12.05, 18.15 “Лёсавырашальная 
сустрэча”. Рэпартаж.
17.00 “Ваенныя гульні”. Дак.фільм.
18.30, 19.30, 20.00, 20.30 “Навіны”.
18.40, 20.10 “Агляд медыяў”.
18.45 “Каментарый эксперта”.
18.50 “Профіль пакалення”.
18.55 “Два на два”.
19.35 “Свет”.
19.50 “Агляд падзей культуры”.
20.15, 20.35 “Гарачы каментарый”.
20.50 “Сальда”.
21.00 “Аб’ектыў”.
21.25 “Размова”.
21.50 “Рэпартэр”.
22.15 “Відзьмо-невідзьмо”.
22.40 “Дысідэнт з КДБ”. Дак.фільм.
23.35 “Еўрапейскі баль”. Дак.фільм.

Беларусь 1
06.00, 07.20, 08.15 «Доброе утро, 
Беларусь!».
07.00, 08.00, 09.00, 12.00, 15.00, 
19.00, 00.15 «Новости».
07.05, 08.05 «Новости экономики».
07.10, 08.10, 19.40, 23.45 «Зона Х».
09.10, 21.45 «След». Сериал.
11.00, 13.00, 16.00 «90 секунд».
11.05, 20.00 «Выхожу тебя искать-2». .
12.10, 16.35 «Семейные мелодрамы-3».
13.05 “День в большом городе”.
14.00 «Адвокатессы». Сериал.
15.15, 18.40 «Новости региона».
15.25, 00.45 «Сваты-6». Сериал.
17.35 «Белорусское времечко».
19.20, 00.00 «Сфера интересов».
21.00 «Панорама».
23.25 «Актуальное интервью».
00.35 «День спорта».

Беларусь 2
07.00 «Телеутро».
09.00, 21.20 «Тэлебарометр».
09.05, 16.45 «Кулинар». Сериал.
10.05 «Белорусская кухня».
10.35, 21.35 «Обмани меня». Сериал.
12.25 «Сезон охоты». Мультфильм.
13.50, 18.50 «интерны». Сериал.

14.55 «Физрук». Сериал.
15.55 «Репортер».
17.50, 00.10 «Любовь на районе». 
Сериал.
20.50 «Реальный мир».
21.25«Спортлото 5 из 36».
21.30 «КЕНО».
23.20 «Всемогущие Джонсоны». Худ.
фильм.

Беларусь 3
07.15 “Дабраранак”.
07.50 “Хачу ўсё ведаць!”.
08.00, 16.30 “Робін з Шэрвуда”. 
Серыял.
08.50 “Апошняя дарога”. Маст.фільм.
10.25, 17.20, 21.55 “Дыяблог”.
10.55, 21.05, 22.20 “Імперыя. Пачатак”. 
Серыял.
12.40, 23.15 “Святло далёкай зоркі”.
13.05 “Цырк”. Маст.фільм.
14.35 “Навукаманія”.
15.00 “Наперад у мінулае”.
15.30 “Размаўляем па-беларуску”.
15.35 “Рэчавы доказ”.
16.00 “Гваздзік”. Серыял.
17.50 “Людвіг ван Бетховен. “Сімфонія 
№9”.
19.00 “Паклонніца”. Маст.фільм.
20.45 “Калыханка”.

Беларусь 5
06.05, 02.30 «PRO спорт». Новости.
06.35, 13.05 Баскетбол. НБА.
08.45 Футбол. Чемпионат Англии. 
«Ливерпуль»–«Тоттенхэм».
10.35 «Спорт-кадр».
11.05 «Козел про футбол».
11.15 Футбол. Чемпионат Англии. 
«Арсенал»–«Лестер».
14.55 Формула-Е. Гран-при Аргентины.
16.00, 20.10 Теннис. Турнир ВТА. Антверпен.
18.00 Хоккей. Чемпионат Беларуси. 
«Шахтер» (Солигорск) – «Неман» (Гродно).
22.05 «Овертайм».
22.40 Футбол. Чемпионат Англии. 
«Челси»–«Эвертон».
00.40 Футбол. Чемпионат Англии. «Сток 
Сити»–«Манчестер Сити».

ОНТ
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 
08.30, 09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 
18.00, 20.30 «Наши новости».
06.05 «Наше утро».
09.05 «Жить здорово!».
10.25 «Контрольная закупка».
11.05, 13.05, 16.10, 18.15, 21.00 
«Новости спорта».
11.10 «Фазенда».

11.55 «Модный приговор».
13.10 «Мужское/Женское».
14.10 «Наедине со всеми».
15.10, 16.15 «Время покажет».
16.50 «Давай поженимся!».
18.20 «Одноклассники». Сериал.
18.50 «Пусть говорят».
20.00 «Время».
21.05 «Тест на беременность». Сериал.
23.05 «Однолюбы». Сериал.
00.05 «Вечерний Ургант».
00.40 «Ночные новости».

РТР-Беларусь
07.00 «Утро России».
11.00, 14.00, 17.00, 20.00 «Вести».
11.35 «Вся Россия».
11.50 «По следам великана. Тайна одной 
гробницы».
12.50 «Каменская». Сериал.
13.50, 16.50, 19.50, 23.55 «Новости – 
Беларусь».
14.30 «О самом главном».
15.40 «Моя планета».
17.10 «Особый случай».
18.00 «Гадание при свечах». Сериал.
18.55 «Пока станица спит». Сериал.
20.55 «Прямой эфир».
22.15 «Прости меня, мама». Сериал.
00.05 «Специальный корреспондент».

НТВ-Беларусь
06.00 «НТВ утром».
08.05 «Дело врачей».
09.00, 10.20 «Возвращение Мухтара». 
Сериал.
10.00, 13.00, 16.00, 19.00 «Сегодня».
12.00 «Суд присяжных».
13.15 «Суд присяжных. Окончательный 
вердикт».
14.15 «Дело вкуса».
14.45, 22.25 «Обзор. Чрезвычайное 
происшествие».
15.10 «Прокурорская проверка».
16.20 «Свет и тень маяка». Сериал.
18.00 «Говорим и показываем».
19.45, 23.35 «Улицы разбитых 
фонарей». Сериал.
22.45 «Анатомия дня».
00.25 «Пятницкий». Сериал.

СТВ
06.00, 07.30, 10.30, 13.30, 16.30, 
19.30, 22.30 «24 часа».
06.10, 17.20 «Минщина».
06.20, 07.45 «Утро. Студия хорошего 
настроения».
07.40, 20.10, 22.55 «СТВ-спорт».
08.30 «Самоволка». Худ.фильм.
10.40, 17.30 «Званый ужин».

11.35 «Семейные драмы».
12.35 «Не ври мне!». Сериал.
13.50, 00.15 «Фирменная история». 
Сериал.
15.35 «Пища богов».
16.50 «Вовочка». Сериал.
18.30 «Нам и не снилось».
20.00 «Столичные подробности».
20.15 «Код доступа «София». Худ.
фильм.
22.00 «Смотреть всем!».
23.00 «Горячий лед».
23.20 «Секретные территории».

Мир
06.00 «180 минут».
09.00 «Общий интерес».
09.30, 01.30 «Два берега».  
Худ.фильм.
11.10 «Любимая дочь папы Карло».  
Худ.фильм.
13.00, 16.00, 19.00, 23.00 «Новости».
13.20, 04.05 «Дороги индии». Сериал.
15.05, 03.10 «Красота на заказ». Док.
сериал.
16.25, 00.35 «Слово за слово».
17.20 «Русский шоколад». Сериал.
19.25 «Парадиз». Худ.фильм.
21.10 «Группа «Зета». Сериал.
00.25 «Новости. Главная тема».

Польскі 
спадарожнікавы канал
07.00, 08.00, 12.30, 13.30, 23.40 
“Студыя “Белсат”.
07.30, 13.00 “Рэпартэр”.
10.20, 15.55 “Два на два”.
10.50, 16.25 “Лёсавырашальная 
сустрэча”. Рэпартаж.
11.05, 16.40 “Ранча”. Серыял.
11.50 “Над Нёмнам”.
12.05 “Кулінарныя падарожжы Роберта 
Макловіча”.
17.25, 23.10 “Эксперт”.
17.55 “Рэмарка”.
18.30, 19.30, 20.00, 20.30 “Навіны”.
18.40, 20.10 “Агляд медыяў”.
18.45 “Каментарый эксперта”.
18.50 “Стыль”.
18.55 “Асабісты капітал”.
19.15 “Гісторыя пад знакам “Пагоні”.
19.35 “Свет”.
19.50 “Агляд падзей культуры”.
20.15, 20.35 “Гарачы каментарый”.
20.50 “Сальда”.
21.00 “Аб’ектыў”.
21.25 “Размова”.
21.50 “Маю права”.
22.10 “54%”.
22.30 “Форум”.

Беларусь 1
06.00, 07.20, 08.15 «Доброе утро, 
Беларусь!».
07.00, 08.00, 09.00, 12.00, 15.00, 
19.00, 00.00 «Новости».
07.05, 08.05 «Новости экономики».
07.10, 08.10, 19.40, 23.25 «Зона X».
09.10, 21.45 «След». Сериал.
11.00, 13.00, 16.00 «90 секунд».
11.05, 20.00 «Выхожу тебя искать-2». 
12.10, 16.35 «Семейные мелодрамы-3».
13.05 «День в большом городе».
14.00 «Адвокатессы». Сериал.
15.15, 18.40 «Новости региона».
15.25, 00.30 «Сваты-6». Сериал.
17.35 «Белорусское «Времечко».
19.20, 23.45 «Сфера интересов».
21.00 «Панорама».
00.15 «День спорта».

Беларусь 2
07.00 «Телеутро».
09.00, 21.20 «Тэлебарометр».
09.05, 16.40 «Кулинар». Сериал.
10.10 «Fitnews».
10.45, 21.35 «Обмани меня». Сериал.
12.40 «Ледниковый период-4: 
континентальный дрейф». Мультфильм.
14.05, 18.50 «интерны». Сериал.

14.40, 19.50 «Физрук». Сериал.
15.35 «Comedy Woman».
17.50, 00.10 «Любовь на районе». Сериал.
20.50 «Реальный мир».
21.25 «Спортлото 6 из 49».
21.30 «КЕНО».
23.20 «Всемогущие Джонсоны». Сериал.

Беларусь 3
07.15 “Дабраранак”.
07.50 “Хачу ўсё ведаць!”.
08.00, 15.45, 23.40 “Галасы з мінулага”.
08.05, 16.50 “Робін з Шэрвуда”. Серыял.
09.00 “Вялікая сям’я”. Маст.фільм.
10.35, 17.40, 22.00 “Дыяблог”.
11.05 “Подых струн”.
11.45 “Сэрца і матор Міхаіла Высоцкага”.
12.10, 23.15 “Святло далёкай зоркі”.
12.35 Творчы вечар народнага артыста 
СССР Уладзіміра Зельдзіна.
13.50 “Свінарка і пастух”. Маст.фільм.
15.15 “Размаўляем па-беларуску”.
15.50 “Пакуль гарыць свечка…”. Вершы Б.
Пастэрнака ў перакладзе на беларускую мову.
16.20 “Гваздзік”. Серыял.
18.10 “Зімовыя мроі”. Канцэрт аркестра 
Рэспублікі Беларусь імя І.Жыновіча.
19.10 “Апошняя дарога”. Маст.фільм.
20.45 “Калыханка”.
21.05, 22.25 “Імперыя. Пачатак”. Серыял.

Беларусь 5
07.00, 02.45 «PRO спорт». Новости.
07.45 Футбол. Чемпионат Англии.
08.40 Биатлон. Этап Кубка мира. Нове-
Место. Супермикс.
10.10 Хоккей. КХЛ.
12.05, 15.10, 19.55 Биатлон.
13.35 Баскетбол. Единая лига ВТБ. ВЭФ–
«Цмокі-Мінск».
16.40 Баскетбол. НБА. Нью-Орлеан–Чикаго.
18.30 Гандбол. SEHA-лига. «Раднички»–«БГК 
им.Мешкова».
21.30 «Спорт-кадр».
22.00 Европейский покерный тур.
22.55 Футбол. Чемпионат Англии. 
«Ливерпуль»–«Тоттенхэм».
00.55 Футбол. Чемпионат Англии. 
«Арсенал»–«Лестер».

ОНТ
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 
08.30, 09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 
18.00, 20.30 «Наши новости».
06.05 «Наше утро».
09.05 «Жить здорово!».
10.25 «Контрольная закупка».
11.05, 13.05, 16.10, 18.15, 21.00 
«Новости спорта».
11.10 «Фазенда».

11.55 «Модный приговор».
13.10 «Мужское/Женское».
14.10 «Наедине со всеми».
15.10, 16.15 «Время покажет».
16.50 К 100-летию актера. «Владимир 
Зельдин. Страсти Дон Кихота».
18.20 «Одноклассники». Сериал.
18.50 «Пусть говорят».
20.00 «Время».
21.05 «Тест на беременность». Сериал.
23.05 «Однолюбы». Сериал.
00.05 «Вечерний Ургант».
00.40 «Ночные новости.

РТР-Беларусь
07.00 «Утро России».
11.00, 14.00, 17.00, 20.00 «Вести».
11.35 «Вся Россия».
11.50 «Прошу Вашей руки и генов».
12.50 «Каменская». Сериал.
13.50, 16.50, 19.50, 23.40 «Новости – 
Беларусь».
14.30 «О самом главном».
15.40 «Владимир Зельдин. Кумир века».
17.10 «Особый случай».
18.00 «Гадание при свечах». Сериал.
18.55 «Пока станица спит». Сериал.
20.55 «Прямой эфир».
22.15, 23.50 «Прости меня, мама». 

НТВ-Беларусь
06.00 «НТВ утром».
08.05 «Дело врачей».
09.00, 10.20 «Возвращение Мухтара». 
10.00, 13.00, 16.00, 19.00 «Сегодня».
12.00 «Суд присяжных».
13.15 «Суд присяжных. Окончательный 
вердикт».
14.15 «Дело вкуса».
14.45, 22.25 «Обзор. Чрезвычайное 
происшествие».
15.10 «Прокурорская проверка».
16.20 «Свет и тень маяка». Сериал.
18.00 «Говорим и показываем».
19.45, 23.35 «Улицы разбитых 
фонарей». Сериал.
22.45 «Анатомия дня».
00.25 «Пятницкий». Сериал.

СТВ
06.00, 07.30, 10.30, 13.30, 16.30, 
19.30, 22.30 «24 часа».
06.10, 17.20 «Минщина».
06.20, 07.45 «Утро. Студия хорошего 
настроения».
07.40, 20.10, 22.55 «СТВ-спорт».
08.30 «Что скрывает ложь». Худ.фильм.
10.10 «Дорогая передача».
10.40, 17.30 «Званый ужин».

11.35 «Семейные драмы».
12.30 «Не ври мне!». Сериал.
13.50 «Центральный регион».
14.20 «Наше дело».
14.30 «Минск и минчане».
15.00 «Здравствуйте, доктор!».
15.35 «Пища богов».
16.50 «Вовочка». Сериал.
18.30 «Нам и не снилось».
20.00 «Столичные подробности».
20.15 «Самоволка». Худ.фильм.
22.10 «Смотреть всем».
23.00 «Умнее не придумаешь».
00.00 «Автопанорама».
00.20 «На том же месте в тот же час».
01.25 «Фирменная история». Сериал.

Мир
06.00 «180 минут».
09.00 «Любимые актеры».
09.30, 01.30 «Свинарка и пастух».  
Худ.фильм.
11.10 «Опасная комбинация».  
Худ.фильм.
13.00, 16.00, 19.00, 23.00 «Новости».
13.20, 04.05 «Дороги индии». Сериал.
15.05, 03.10 «Брак без жертв». Док.сериал.
16.25, 00.35 «Слово за слово».
17.20 «Шальной ангел». Сериал.
19.25 «Любимая дочь папы Карло». Худ.фильм.

21.10 «Группа «Зета». Сериал.
00.25 «Новости. Главная тема».

Польскі 
спадарожнікавы канал
07.00, 08.00, 12.55, 13.55, 23.50 
“Студыя “Белсат”.
07.15, 13.10 “Форум”.
10.25, 16.20 “Асабісты капітал”.
10.45 “Рэмарка”.
11.15 “Дом”. Серыял.
16.45 “Эксперт”.
17.10 “Час гонару”. Серыял.
18.00 “Відзьмо-невідзьмо”.
18.30, 19.30, 20.00, 20.30 “Навіны”.
18.40, 20.10 “Агляд медыяў”.
18.45 “Каментарый эксперта”.
18.50 “Суб’ектыў”.
19.00 “Рэпартэр”.
19.35 “Свет”.
19.50 “Агляд падзей культуры”.
20.15, 20.35 “Гарачы каментарый”.
20.50 “Сальда”.
21.00 “Аб’ектыў”.
21.25 “Размова”.
21.50 “Два на два”.
22.20 “Лёсавырашальная сустрэча”. 
Рэпартаж.
22.35 “Абу Хараз”. Дак.фільм.

Беларусь 1
06.00, 07.20, 08.15 «Доброе утро, 
Беларусь!».
07.00, 08.00, 09.00, 12.00, 15.00, 
19.00, 00.00 «Новости».
07.05, 08.05 «Новости экономики».
07.10, 08.10, 19.40, 23.45 «Зона Х».
09.10 «Главный эфир».
10.05 «Клуб редакторов».
10.45 «Звездная жизнь».
11.00, 13.00, 16.00 «90 секунд».
11.50 «Кадриль». Худ.фильм.
13.40, 15.50 «Любовь как несчастный 
случай». Сериал.
15.15, 18.40 «Новости региона».
17.35 «Белорусское «Времечко».
19.20 «Арена».
20.00 «Форум».
21.00 «Панорама».
21.45 «След». Сериал.
23.25 «Актуальное интервью».
00.15 «День спорта».
00.30 «Красотка». Худ.фильм.

Беларусь 2
07.00 «Телеутро».
09.00, 10.05, 21.20 «Тэлебарометр».
09.05, 16.40 «Кулинар». Сериал.
10.35 «Понять и обезвредить».
11.15 «Аватар: легенда об Аанге». 
Мультсериал.
12.45 «Последний киногерой». Худ.фильм.
15.00 «Икра».
15.35 «Comedy Баттл. Без границ».
16.35, 19.25 «Хочу в телевизор!».
17.50, 00.05 «Любовь на районе». Сериал.
18.50 «интерны». Сериал.
19.55 «Физрук». Сериал.
20.45 «Реальный мир».
21.25 «КЕНО».
21.30 «Обмани меня». Сериал.
23.15 «Всемогущие Джонсоны». Сериал.

Беларусь 3
07.15 “Дабраранак”.
07.50 “Хачу ўсё ведаць!”.
08.00, 17.30, 21.55 “Дыяблог”.
08.25, 15.20, 22.20 “Размаўляем 
па-беларуску”.
08.30 “Сабор Парыжскай богамацеры”. 
Маст.фільм.
10.25 “Культпрасвет”.

11.00 “Гутаперчавы хлопчык”. Маст.фільм.
12.15 “Маладая гвардыя”. Маст.фільм.
14.55 “Камертон”.
15.30 “Завяшчанне слуцкай княгіні”.
15.55 “Калі нараджаўся Новы свет…”.
16.35 “Пейзажы скрозь час”.
17.00 “Гваздзік”. Серыял.
18.00 “Шасцёра вандруюць па свеце”. 
19.05 “Вялікая сям’я”. Маст.фільм.
20.45 “Калыханка”.
21.05 “Сто песень для Беларусі”.
22.50 “Подых струн”.

Беларусь 5
07.00, 03.00 «PRO спорт. Новости».
08.00, 15.15 Футбол. Чемпионат Англии.
09.50, 14.25 Биатлон.
10.45, 17.10 Баскетбол. НБА.
12.35 Хоккей. МХЛ. «Динамо-Шинник”–
«Русские Витязи».
18.55 Хоккей. КХЛ. «Динамо» (Минск) – 
«Трактор» (Челябинск).
21.30 Баскетбол. Единая лига ВТБ. ВЭФ–
«Цмокі-Мінск».
23.10 Футбол. Чемпионат Англии. Обзор тура.
00.05 Смешанные единоборства. Fight Nigts.
02.10 Европейский покерный тур.

ОНТ
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 
08.30, 09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 
18.00, 20.30 «Наши новости».
06.05 «Наше утро».
09.05 «Контуры».
10.00 «Жить здорово!».
11.05, 13.05, 16.10, 18.15, 21.00 
«Новости спорта».
11.10 «Фазенда».
11.55 «Модный приговор».
13.10 «Мужское/Женское».
14.10 «Наедине со всеми».
15.10, 16.15 «Время покажет».
16.50 «Давай поженимся!».
18.20 «Обратный отсчет».
19.00 «Жди меня».
20.00 «Время».
21.05 «Дело принципа».
22.15 «1+1». Худ.фильм.
00.15 «Ночные новости».

РТР-Беларусь
07.00 «Утро России».

10.00 «Картина мира».
10.55 «Погода на неделю».
11.00, 14.00, 17.00, 20.00 «Вести».
11.35 «Вся Россия».
11.50 «Роковые числа. Нумерология».
12.50 «Комната смеха».
13.50, 16.50, 19.50, 23.40 «Новости – 
Беларусь».
14.30 «О самом главном».
15.40 «Моя планета».
17.10 «Особый случай».
18.00 «Гадание при свечах». Сериал.
18.55 «Пока станица спит». Сериал.
20.55 «Прямой эфир».
22.15, 23.50 «Прости меня, мама». 
Сериал.

НТВ-Беларусь
06.00 «НТВ утром».
08.05 «Дело врачей».
09.00, 10.20 «Возвращение Мухтара». 
10.00, 13.00, 16.00, 19.00 «Сегодня».
12.00 «Суд присяжных».
13.15 «Суд присяжных. Окончательный 
вердикт».
14.15 «Едим дома».
14.50, 22.25 «Обзор. Чрезвычайное 
происшествие».
15.10 «Прокурорская проверка».
16.20 «Свет и тень маяка». Сериал.
18.00 «Говорим и показываем».
19.45, 23.35 «Улицы разбитых 
фонарей». Сериал.
22.45 «Анатомия дня».
00.25 «Пятницкий». Сериал.

СТВ
06.00, 07.30, 10.30, 13.30, 16.30, 
19.30, 22.30 «24 часа».
06.10, 17.20 «Минщина».
06.20, 07.45 «Утро. Студия хорошего 
настроения».
07.40, 20.10, 22.55 «СТВ-спорт».
08.30 «Неделя».
09.45 «Большой завтрак».
10.40, 17.30 «Званый ужин».
11.35 «Семейные драмы».
12.30 «Не ври мне!». Сериал.
13.50 «Большой город».
14.25 «Такова судьба».
15.10 «Пища богов».
15.50 «Другая страна».
16.50 «Вовочка». Сериал.

18.30 «Документальный проект».
20.00 «Столичные подробности».
20.15 «Военная тайна».
23.00 «Неделя спорта».
23.30 «Город жизни и смерти». Худ.фильм.
01.40 «Холостяки». Сериал.

Мир
06.00 «180 минут».
09.00 «Беларусь сегодня».
09.30, 01.25 «Колыбельная для мужчин». 
Худ.фильм.
10.50 «Любимые актеры».
11.20 «Побег из «Новой жизни». Худ.фильм.
13.00, 16.00, 19.00, 23.00 «Новости».
13.20, 04.10 «Дороги индии». Сериал.
15.05, 03.10 «В мире еды». Док.сериал.
16.25, 00.35 «Слово за слово».
17.20 «Шальной ангел». Сериал.
19.25 «Опасная комбинация». Худ.фильм.
21.10 «Группа «Зета». Сериал.
00.25 «Новости. Главная тема».

Польскі 
спадарожнікавы канал
07.00, 13.50 “ПраСвет”.
07.35, 14.30, 18.45 “Форум”.
08.15, 15.15 “Два на два”.
08.45, 13.35 “Мова  нанова: крама”.
09.05 “Невядомая Беларусь”: “Код 
прысутнасці”. Дак.фільм.
09.35, 16.35 “Mad Men. Утрапёныя-3”. 
Серыял.
10.25 “Абу Хараз”. Дак.фільм.
11.40 “Эксперт”.
12.05 “Эверэст”. Маст.фільм.
15.45 “Ваенныя гульні”. Дак.фільм.
17.25 “Час гонару”. Серыял.
18.10 “Над Нёмнам”.
18.30, 19.30, 20.00, 20.30 “Навіны”.
18.40, 20.10 “Агляд медыяў”.
19.35 “Свет”.
19.50 “Агляд падзей культуры”.
20.15, 20.35 “Гарачы каментарый”.
20.50 “Dэвайс”.
21.00 “Аб’ектыў”.
21.25 “Размова”.
21.55 “Асабісты капітал”.
22.15 “Рэмарка”.
22.45 “Кінаклуб”: “Багі і пачвары”.
22.55 “Багі і пачвары”. Маст.фільм.
00.40 “Студыя “Белсат”.

МІНСК

ТЭАТРЫ
Нацыянальны акадэмічны 

тэатр Янкі Купалы
10 – “Вячэра з прыдуркам”.
11 – “Лістапад. Андэрсен”.
12 – “Сымон-музыка”.
13, 14 – “Вяселле”.
15 – “Не мой”.
Р э с п у б л і к а н с к і  т э а т р 

беларускай драматургіі
10 – “Раскіданае гняздо”.
11 – “Містэр Розыгрыш”.
12 – “Дажыць да прэм’еры”.
1 3  –  “ П л а S т ф о р м а 

Минск-2015”. Вечар танца Буто.
14 – “Нямое каханне”.
15 – “Мабыць?”.
Нацыянальны акадэмічны 

Вялікі тэатр оперы і балета
10 – “Риголетто”.
11 – “Лауренсия”.
12 – “Иоланта”.
13 – “Спартак” – 19.00. “Рита, 

или Пиратский треугольник” 
(Камерная зала) –19.30.

14 – “Севильский цирюльник”.
15 – “Три поросенка” – 12.00. 

“Баядерка” – 19.00.
Б е л а р у с к і  д з я р ж а ў н ы 

акадэмічны музычны тэатр
9 – “Дубровский”.
10 – “Голубая камея”.
11 – “Моя жена – лгунья”.
12 – “Жизель”.
13 – “Юнона” и “Авось”.
14 – “Волшебная лампа Алад-

дина” – 11.30. “Шалом Алейхем!” 
– 19.00.

15 – “Приключения бременских му- 
зыкантов” – 11.30. “Мистер Икс” – 
19.00.

Беларускі рэспубліканскі 
тэатр юнага гледача

11, 12 – “Тэдзі”.
1 4  –  “ Б е л а с н е ж к а  і  с е м 

гномаў”.
15 – “Царэўна Жабка”.
Нацыянальны акадэмічны 

драматычны тэатр імя М.Горкага
10 – “Песняр”.
11 – “Проделки Ханумы”.
12 – “Пане Коханку”.
13– “Идеальный муж”.
14 – “Эдип” (Малая зала). “За-

тюканный апостол (Оракул)”.
15 – “Записки усталого романти-

ка”.
Драматычны тэатр Беларускай 

Арміі
13, 14 – “Я – твой офицер”.
Б е л а р у с к і  д з я р ж а ў н ы  

маладзёжны тэатр
10 – “Веселый кирмаш”.
11 – “Любовь втроем”.
12 – “Саня, Ваня, с ними Ри-

мас”.
13 – “Варшавская мелодия”.
14 – “Чехов. Комедия. Чайка”.
15 – “Веер”.
Беларускі  паэтычны тэатр  

аднаго акцёра “Зніч”
12 – “Маленькі анёлак”.
Тэатр-студыя кінаакцёра
10, 11 – “Очень простая исто-

рия”.
12 – “Айседора. Танец любви”.
13, 14 – “Безымянная звезда”.
15 – Вечар аднаактовай фран-

цузскай п’есы. “Заноза”.
Сучасны мастацкі тэатр
13 – “С тобой”.

14 – “Любовь и голуби”.
15 – “Айболит и Бармалей” – 

14.30. “Пора по парам” – 19.00.
Беларускі дзяржаўны тэатр 

лялек
12 – “Ладдзя роспачы”.
14 – “Пеппи Длинныйчулок”.
15 – “Малыш и Карлсон, кото-

рый живет на крыше” – 11.00, 
14.00.

Новы Тэатр
10 – “Дамское танго”.
11 – “Бешеные деньги”.
12 – “Позвольте надеяться”.
13– “Не бойся быть счастли-

вым”.
14 – “Счастье мое...”.

КАНЦЭРТЫ
Белдзяржфілармонія
Вялікая зала
10 – “Моцарт і ...”. Дзяржаўны 

камерны аркестр Рэспублікі Бела-
русь, дырыжор – Яўген Бушкоў, 
салістка – Лізавета Леонская 
(фартэпіяна, Аўстрыя).

13 – “Не толькі танга”. Музыч-
ная гасцёўня.

15 – “Класіка – гэта класна”. 
Д з я р ж а ў н ы  к а м е р н ы  а р к е с т р 
Рэспублікі Беларусь, дырыжор – 
Яўген Бушкоў.

Малая зала
10 – “Знаёмыя і незнаёмыя 

старонкі опер і аперэт”. Юлія 
Казіміровіч (мецца-сапрана).

1 1  –  А н с а м б л ь  с а л і с т а ў 
“Класік-Авангард”. Да 250-годдзя 
з дня нараджэння М.К.Агінскага.

1 2  –  “ З і м о в ы я  ў з о р ы ” . 
Дзяржаўны акадэмічны сімфанічны 
аркестр Рэспублікі Беларусь (ка-
мерны састаў), дырыжор – Ан-
дрэй Галанаў.

14 –  “Каханне і  рэўнасць 
назаўсёды”. Канцэрт-спектакль 
Філармоніі для дзяцей і юнацтва, 
рэжысёр – Таццяна Мажар.

15 – Абанемент №5 “Нас яд-
нае хор” з удзелам дзіцячых і ма-
ладзёжных харавых калектываў.

9 – 15 лютага Появятся ли  
на дорогах Беларуси 

электромобили?
Ближе к осени 2015 года в од-

ном из автоцентров Минска начнут 
продавать «машины на батарей-
ках» – электромобили. Кто их ку-
пит – большой вопрос.

Первый электромобиль, офи-
циальные продажи которого ожи-
даются в Беларуси, – корейского 
происхождения. Это KIA Soul EV, 
точная копия KIA Soul второго по-
коления с двигателем внутреннего 
сгорания (ДВС). Не отличимые 
внешне, машины кардинально раз-
ные внутри – одна оставляет по-
сле себя облако выхлопных газов, 
вторая едет без шума, звука и за-
паха.

Об электромобилях мечтают 
миллионы – не только ради эколо-
гии. Эти транспортные средства 
обходятся без механических узлов, 
а значит, и без их ремонта, не  
нуждаются в маслах и технических 
жидкостях. И, наконец, самый глав-
ный аргумент: заправка электриче-
ством обходится примерно в четы-
ре раза дешевле, чем бензиновым 
или дизельным топливом. Вот это 
экономия!

К новому виду транспортных 
средств присматриваются. На бе-
л о р у с с к и х  д о р о г а х  з а м е ч е н ы 
Nissan Leaf, Mitsubishi i-MiEV, са-
мый дорогой и мощный из ныне 
выпускаемых электромобилей 
Tesla Model S.

Вот только готова ли Беларусь 
к электромобилям, вернее, к их 
обслуживанию? В настоящее вре-
мя в Минске работают всего две 
«медленные» зарядные станции, 
на которых за 10–15 часов элек-

тромобиль можно «заправить» элек-
тричеством. «Быстрая» зарядная 
станция, позволяющая «наполнить 
бак» за полчаса, всего одна на всю 
Беларусь. Когда появятся новые за-
правки, и какими они будут – боль-
шой вопрос. Как и то, нужны ли они 
вообще. Нынешние владельцы элек-
тромобилей не скрывают, что не 
нуждаются в зарядных станциях: им 
достаточно простой розетки в гара-
же.

Но один из самых серьезных ар-
гументов против электромобилей – 
длина пути, который можно преодо-
леть на одной зарядке. Согласно 
документации производителя, для 
Mitsubishi i-MiEV он составляет око-
ло 120 км, для Nissan Leaf – 160 км, 
для KIA Soul EV – 200 км, для Tesla 
Midel S – 400 километров. И цифры 

эти весьма приблизительные: ука-
занный пробег зависит от темпе-
ратуры воздуха, стиля вождения и 
загруженности электромобиля. 
Поэтому всегда нужно быть гото-
вым к тому, что простая поездка 
на дачу закончится вынужденной 
остановкой где-нибудь в лесу или 
поле, где электрических розеток 
нет.

Каково будущее электромоби-
лей в мире и в Беларуси, будут ли 
востребованы эти машины после 
начала продаж в автоцентре Мин-
ска? На эти вопросы ответил ген-
директор российского представи-
тельства инжиниринговой компа-
нии «Ё-инжиниринг» Андрей Гинз-
бург – человек, под руководством 
которого создан ё-мобиль и четы-
ре ё-электромобиля.

Внешне электромобиль KIA 
Soul EV (справа) практически  
не отличается от «обычного» 

KIA Soul II с двигателем 
внутреннего сгорания (слева).

Гранд-дама 
фортепиано

Выдающаяся пианистка современности Елизавета ЛЕОНСКАЯ,  
первая из советских музыкантов эмигрировавшая за рубеж, 

 даст один концерт в Минске
Музыкальному Минску улыбну-

лось счастье – в новой програм-
ме, которую представляет маэ-
стро Евгений Бушков и Государ-
ственный камерный оркестр, со-
лирует пианистка Елизавета Леон-
ская. Она будет играть 22-й кон-
церт Моцарта ми-бемоль мажор. 
Елизавета Леонская – представи-
тель большого московского пиа-
нистического стиля, воспитанная 
на творчестве Ойстраха, Гилельса, 
Рихтера. Поэтому французы с 
присущей им галантностью назы-
вают Леонскую последней гранд-
дамой советской школы. А влия-
тельный музыкальный журнал 
Diapason обозначает «просто»: 
величайшая исполнительница не 
только сегодняшнего дня, но и 
целой эпохи.

Она давно живет в Вене, эми-
грировала в Австрию из Москвы 
еще в 1978 году. Лет 20 мы ниче-
го не знали о музыкальной карье-
ре пианистки, не имели возмож-
ности слышать ее выступления 
даже в записи. А ведь Елизавета 
Леонская покидала страну уже из-
вестным музыкантом, на ее счету 
были победы на нескольких круп-
ных международных конкурсах, 
выступления на знаменитых сце-
нах страны. С ней не раз играл на 
одной сцене великий Святослав 
Рихтер – она вообще была вхожа 
в ближний круг музыканта, они 
вместе концертировали в Москве, 
Суздале, Владимире. И за рубеж 
пианистку тоже активно приглаша-
ли и ждали.

Но наступил момент – власти 
вдруг перестали выпускать Леон-
скую за границу. За что? Полная 
неизвестность. Что дальше? Еще 
большая неизвестность. Это томи-
ло, унижало – а приглашения на 
к о н ц е р т ы  и з - з а  р у б е ж а  п о -
прежнему приходили. Но было 
очевидно, что в СССР интеллиген-
цию, особенно людей с еврейской 
кровью, вдруг стали придержи-
вать, не разрешать выезд из стра-
ны… И когда пианистке вдруг все-
таки дали временную визу в Ав-
стрию для одного выступления в 
Вене, она, первая из советских 
музыкантов, решилась на эмигра-
цию. И это несмотря на то, что 
через 10 дней должен был состо-
яться концерт со Святославом Те-
офиловичем Рихтером, даже были 
уже отпечатаны программки вы-
ступления.

Да, то совместное выступле-
ние в Музее изобразительных ис-
кусств не состоялось. Общий кон-
церт с Рихтером был дан только 
через 11 лет в Вене. Их дружба 
вообще продолжалась до самой 
смерти мастера. Рихтер оказал 
большое влияние на пианистку, 
она стала продолжателем тради-
ций русских советских музыкантов 
– потому и «последняя гранд-
дама фортепиано».

В одном из интервью Елизавета 
Ильинична вспоминала, что, приле-
тев в Вену, прямо из аэропорта, 
даже не тратя времени на получение 
багажа, поехала на репетицию с ор-
кестром. И сразу включилась в ак-
тивную концертную жизнь. Блиста-
тельное выступление на Зальцбург-
ском фестивале в  следующем,  
1979-м, году стало началом успеш-
ной карьеры пианистки на Западе. 
И ее первой покупкой на новом ме-
сте, признавалась Елизавета Ильи-
нична, был рояль, о котором она 
мечтала всю жизнь.

Творческая карьера пианистки 
сложилась более чем удачно. Она 
выступала с крупнейшими дириже-
рами мира, на великих сценах Евро-
пы и США. Иосиф Бродский, кото-
рый бывал у нее на концертах, по-
святил Леонской два стихотворения. 
Но поначалу было все-таки страшно 
– эмиграция означала, что близких 
уже не увидишь никогда. И много 
позже Леонская даже поделилась 
такими воспоминаниями:

– Только в Вене я поняла, что мы 
жили в Союзе, как в детском саду. 
Все за нас решалось, заботились о 
нашем будущем, мы же вообще ни 
о чем не думали. Так вот, весь этот 
детский сад заканчивается, как 
только ты выезжаешь из страны. 
Все нужно делать самому: заботить-
ся о работе, о будущем, о старости. 
Это утомительно для психики, очень 
утомительно. Нужна большая вера в 
будущее, чтобы выдержать эти пе-
ремены. Я знаю людей, которые, 
живя на Западе, сохранили эти со-
ветские детские представления: все 
им что-то должны, чего-то им недо-

дают. Но нужно иметь мужество 
отказаться от мысли, что тебе кто-
то что-то должен.

Конечно, речь не идет о каком-
то собственном разочаровании, 
тем более в творчестве, нет. Это 
острые наблюдения за жизнью та-
лантливого человека, и они важны, 
интересны. Или вот еще:

– В Австрии другие отношения 
между людьми: там нет обмена 
душевной энергией. Там все улы-
баются, все очень милы, все очень 
вежливые. Но в них постепенно 
угасает чувство необходимости 
или желание общаться. Люди бо-
ятся сделать ошибку, выразив 
свое мнение. Поэтому все молчат 
или болтают какую-то ерунду. Мой 
опыт такой. Мне очень недостает 
общения.

Но настоящий дом Елизаветы 
Леонской – это музыка. В ней она 
и живет. Когда сейчас журналисты 
задают вопрос о судьбе, Елизаве-
та Ильинична говорит, что, конеч-
но, ни о чем не жалеет. Еще бы! 
Выдающиеся достижения пианист-
ки обеспечили ей признание и на 
новой родине, в Австрии. Артистке 
присвоено звание Почетного члена 
венского Konzerthaus. За вклад в 
культуру страны она была удосто-
ена Австрийского почетного кре-
ста «За науку и искусство» первой 
степени, наивысшей австрийской 
награды в этой области.

Через несколько дней в Мин-
ске мы сможем наконец послушать 
игру Елизаветы Леонской и ощу-
тить величественный дух рихте-
ровской эпохи.

Елена МОЛОЧКО.

Чего вы  
не знали  

о стирке?
Эти малоизвестные факты о 

стирке помогут облегчить ваш быт 
и сделать домашние хлопоты проще 
и приятнее.

Соль и кофе 
помогут 

сохранить  
цвет надолго

Стирая яркие вещи, мы часто 
опасаемся, что они могут поли-
нять или потерять цвет. Есть на-
туральное средство, которое по-
может избежать таких неприятно-
стей и сохранить яркость тканей. 
Для этого нужно добавить в воду 
для стирки цветных вещей 2–3 
столовые ложки соли. Чтобы со-
хранить цвет черных тканей, мож-
но добавлять при стирке натураль-
ный черный кофе.

Сода –  
отличный 

отбеливатель 
для белых  

тканей
Если при стирке белья добавить 

к стиральному порошку пакетик 
разрыхлителя для выпечки или 
соду, то простыни снова станут бе-
лыми. А если на ткани есть пятна, 
их можно предварительно обрабо-
тать содой.

Горчица  
против жирных 

пятен
Чтобы вывести жирные пятна с 

шелковых и шерстяных тканей, мож-
но постирать их в настое горчицы. 
Для этого нужно размешать 1 стакан 
сухой горчицы в небольшом количе-
стве воды. Эту кашицу протереть 
через сито или марлю, добавить в 
теплую воду и дать настояться 2–3 
часа. После стирки вещь нужно про-
полоскать в воде с добавлением на-
шатырного спирта (1 чайная ложка 
на 10 л воды).

Стирка  
в походных 

условиях
Стирку мелких вещей в дороге, 

в гостинице можно осуществлять, 
поместив их предварительно в по-
лиэтиленовый пакет с небольшим 
количеством порошка или мыла, а 
затем хорошо помять. Это экономит 
моющие средства, воду и суще-
ственно снижает риск повредить 
деликатные вещи.

кРУгІ ПА вАдЗЕ

Ці адчуе страту прымы-актрысы 
Зелянкоўскай Купалаўскі тэатр?

Прыгажуня Святлана Зелянкоў-
ская пераязджае з сынам у Кіеў – 
услед за Сяргеем Міхалком, лідарам 
новай групы Brutto. Хоць два гады 
таму ў адным з інтэрв’ю яна прыз-
навалася, што з’язджаць з Мінска не 
хоча, бо не думае, што будзе запа-
трабавана недзе больш, чым дома. 
Слушнае меркаванне. І запатрабава-
ная, і каханая, дабавім мы.

Нагадаем, што пасля галоўнай 
ролі ў беларускім фільме «Анастасія 
Слуцкая» (рэжысёр Ю.Елхаў) да ак-

знаходзіцца ў бальніцы і пра намер 
актрысы пакінуць Беларусь яшчэ не 
чуў. Тым не менш у тэлефоннай раз-
мове, якая адбылася ў яго з карэ-
с п а н д э н т а м  “ Н а р о д н а й  В о л і ” , 
нагадаў, што актрыса Зелянкоўская 
знаходзіцца ў адпачынку па догля-
д з е  з а  д з і ц е м .  Та м у,  м а ў л я ў, 
адміністрацыя тэатра можа і не рэ-
агаваць на яе заявы. Прыкладна так-
сама пракаментаваў навіну і загад-
чык трупы Міхаіл Маеў. Ён сказаў:

–  М а л а  ш т о  аб в я с ц і л а . . .  Я 

нядаўна размаўляў са Святланай – 
ёй па законе яшчэ паўтара года сяд-
з е ц ь  д о м а  з  с ы н а м ,  і  р а н е й 
выходзіць яна не збіраецца.  А 
прыйдзе час пачынаць працу – тады 
і падумаем. 

Алена МАЛОЧКА.

т р ы с ы  п р ы й ш л а  п а п у л я р н а с ц ь , 
л ю б о ў  гл е д а ч о ў  Б е л а р у с і .  У 
Купалаўскім тэатры, дзе Святлана 
служыць амаль 15 гадоў, яна ўсе гэ-
тыя гады таксама не была абдзеле-
на працай, прычым галоўнымі ролямі 
ў спектаклях, а не якімі-небудзь 
п р а х а д н ы м і ,  д р у г а р а д н ы м і .  Я к 
ставіцца адміністрацыя тэатра да 
ад’езду з краіны сваёй прымы?

Дырэктар Нацыянальнага акадэ-
мічнага тэатра імя Янкі Купалы Па-
в е л  П а л я к о ў  з а р а з ,  н а  ж а л ь , 

ТРэБА БАЧЫць!

Фантаны пад купалам
На арэне Белдзяржцырка – 600 фантанаў з лазернай інсталяцыяй.

Сталічны цырк прапануе праект за 
праектам. Перад самым Новым годам 
там прэзентавалі “Чароўны сон у 
зімовую ноч”. У аснове сюжэта цыр-
кавога спектакля, у якім былі заняты 
толькі беларускія артысты, – паглы-
бленне ў сны, беларускую міфалогію 
і гісторыю.

Не прайшло і месяца, як на гэтай 
пляцоўцы ўпершыню ў Беларусі ад-
былася прэм’ера праграмы “Шоу 
гіганцкіх фантанаў”. Гэта трэба ба-
чыць: 600 маляўнічых фантанаў на-
раджаюцца з самага сэрца манежа і 
падымаюцца пад купал цырка на вы-
шыню 18 метраў (цэнтральны фантан 
– ажно на 26 метраў). На самім ма-
нежы знаходзяцца платформы, якія 
могуць апускацца, і тады вада пады-
маецца, утвараючы возера, па якім 
нават пускаюць карабель.

У выніку частка дзеі адбываецца 
сярод вады! Дарэчы, агульнае во-
дазмяшчэнне праграмы складае 120 
тон. А каб усталяваць канструкцыю, 
патрабуецца чатыры дні і ночы бес-
перапыннай працы.

“Шоу гіганцкіх фантанаў” можна 
смела назваць ун ікальным.  Як 
п а тл у м а ч ы л і  Л а д а  і  А л я к с а н д р 
Сарнацкія (клоўнскі дуэт, на якім 

трымаецца праграма), воднае шоу 
існуе толькі ў легендарным канадскім 
цырку Cirque du Soleil. Але там яно 
з’яўляецца стацыянарным. А “Шоу 
гіганцкіх фантанаў” ужо паспелі па-
казаць у Баку, Тбілісі  і  гарадах 
Украіны (канструкцыі збіралі ў Харка-
ве). На радасць дзецям, яно не 
абыходзіцца без удзелу жывёл: 
малпаў, кошак, сабак і мядзведзяў, 
якія вяртаюцца ў клеткі зусім не 
сухімі (дарэчы, тэмпература вады 25 
градусаў). Каманда шоу складаецца 
ўсяго з 20 чалавек (звычайна для 
такіх праграм патрабуецца не менш 
за паўсотню выканаўцаў і тэхнічных 
работнікаў).

Што яшчэ ўбачаць гледачы? Зра-
зумела, канатаходцаў, гімнастаў, 
эквілібрыстаў і клоўнаў. Сцэну з аг-
нём, якая сваёй танальнасцю нагад-
вае алімпійскія гульні. Сапраўдную 
залеву, якая абрынецца на манеж з 
вышыні купала. Дэгустацыю шампан-
скага, бакал якога нальюць некалькім 
шчасліўчыкам. А таксама неверагод-
ную прыгажосць, якая здзівіць нават 
самых патрабавальных наведваль-
нікаў тэатраў і канцэртаў. “Шоу гі-
ганцкіх фантанаў” будзе працаваць у 
Мінску да мая.

Артысты Беларускага дзяржаўнага цырка вярнуліся пераможцамі з 
Міжнароднага цыркавога фестывалю «Залаты Карл 2015», які прайшоў 
у Рызе з удзелам 15 краін. Нумар “Хула-хупы на кані” ў выкананні 
19-гадовай Анастасіі Еўхіменка заваяваў прыз “Залаты Карл” і прыз 
глядацкіх сімпатый. А нумар “Лэдзі птушка”, які выканала Алена Чухно-
ва, быў адзначаны “Срэбным Карлам”.

Максім ПЛОТНІКАЎ.
Фота з сайта minsknews.by

ТЫМ ЧАСАМ
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Беларусь 1
07.20 «Невеста». Худ.фильм.
08.50 Слово Митрополита Павла на 
праздник Сретения Господня.
09.00, 12.00, 15.00 «Новости».
09.10 «Арсенал».
09.40 «XXL WOMAN TV».
10.15, 00.05 «Немного не в себе». 
Сериал.
11.20 «О еде!».
12.10 «Новости. Центральный 
регион».
12.35 «Зона Х».
13.00 «Тайны следствия».
13.35 «Коробка передач».
14.10 «Terra incognita. Беларусь 
неизвестная».
14.45 «Наши».
15.10 «Твой город».
15.30 «Вокруг планеты».
16.15 «Большой репортаж».
16.45 «Триумф. Героям 
спорта-2014».
17.05 «Выход есть».
17.35 «Тихая застава». Худ.фильм.
19.15 «Дуэль». Худ.фильм.
21.00 «Главный эфир».
21.55 «Навіны надвор’я».
22.15 «Я его слепила». Худ.фильм.

Беларусь 2
07.00 «из 13 в 30». Худ.фильм.
08.35 «Выше крыши».
09.10 «Аватар: легенда об Аанге». 
Мультсериал.
10.00, 20.25 «Тэлебарометр».
10.05 «Fitnews».
10.40 «Понять и обезвредить».

11.15 «50 первых поцелуев».  
Худ.фильм.
13.00 «Разрушители мифов».
14.10 Биатлон. Этап Кубка мира. 
Эстафета. Женщины. Прямая 
трансляция.
15.40 «Я хочу это увидеть».
16.25 Биатлон. Этап Кубка мира. 
Эстафета. Мужчины. Прямая 
трансляция.
17.55 «Comedy Баттл. Без границ».
19.15 “Суперлото”.
20.05 “Кипяток”.
21.00 “Спортлото 5 из 36”.
21.05 “КЕНО”.
21.30 «Годзилла». Худ.фильм.
23.45 «Перезагрузка».
00.30 «Музыкант». Худ.фильм.

Беларусь 3
08.00, 13.30, 18.45 “Размовы пра 
духоўнае”.
08.10 “Скарлет”. Серыял.
11.00 “Подых струн”.
11.40 “Наперад у мінулае”.
12.05, 18.05 “Размаўляем 
па-беларуску”.
12.10 “Сто песень для Беларусі”.
13.05 “Рэчавы доказ”.
13.40 “Калі змоўкла сегідылля”.
14.35 “Зорку за сцінгер”.
15.20 “Дэзерцір”. Маст.фільм.
16.30  “Зусім прапалы”. Маст.
фільм.
18.10, 22.10 “Культпрасвет”.
18.55 “Дама з камеліямі”. Маст.
фільм.
20.45 “Калыханка”.
21.10 “Сімфонія “Бітлз”. Выконвае 

Нацыянальны канцэртны аркестр 
Беларусі пад кіраўніцтвам Міхаіла 
Фінберга.
22.40 “Пяць вечароў”. Спектакль.

Беларусь 5
07.00, 01.55 «PRO спорт. Новости».
08.00 Теннис. Турнир ВТА.
10.00 Хоккей. КХЛ. «Атлант» 
(Московская обл.) – «Динамо» 
(Минск).
11.55, 13.25, 20.35, 22.10 
Биатлон. Этап Кубка мира.
14.55 Баскетбол. Единая лига ВТБ. 
“Цмокі-Мінск”–«Нимбурк».
16.45 Теннис. Турнир ВТА. 
Антверпен.
18.30 Футбол. Лига чемпионов 
УЕФА. Видеожурнал.
18.55 Гандбол. Лига чемпионов. 
ПСЖ (Франция) – «БГК им.Мешкова» 
(Беларусь).
23.40 Смешанные единоборства. 
Битва на Днепре.

ОНТ
07.00 «Воскресное утро».
08.00, 09.00, 16.00 «Наши 
новости».
09.05 «Воскресная проповедь».
09.20 «Смешарики. Пин-код».
09.35 «Непутевые заметки».
09.55 «Пока все дома».
10.45 «Фазенда».
11.20 «ТВ-такси».
12.10 «Брэйн-ринг».
13.15 «Золотой граммофон».
16.15 «Новости спорта».

16.20 «Первая мировая».
17.10 «Точь-в-точь!».
20.00 «Контуры».
21.05 «Дыхание планеты».
21.40 «Танцуй!».
23.40 «Барбара». Худ.фильм.
01.30 “Тихий дом”.

РТР-Беларусь
07.00 «В мире животных».
07.40 «Замок на песке». Сериал.
11.00, 14.00, 20.00 «Вести».
11.15 «Сам себе режиссер».
12.10 «Смехопанорама».
12.40 «Утренняя почта».
13.20 «Комната смеха».
14.15 «Хулио Иглесиас. Жизнь 
продолжается».
15.05 «С любимыми не 
расставайтесь». Худ.фильм.
16.25 «Ночная фиалка».  
Худ.фильм.
18.05 «Смеяться разрешается».
21.55 «Москва--Лопушки».  
Худ.фильм.
23.45 «Воскресный вечер».

НТВ-Беларусь
06.05 «Гончие». Сериал.
06.50, 08.20 «Груз». Сериал.
08.00, 10.00, 13.00, 19.00 
«Сегодня».
08.50 «Медицинские тайны».
09.25 «Едим дома!».
10.20 «Первая передача».
11.05 «Чудо техники».
11.50 «Дачный ответ».
13.25 «Дознаватель». Сериал.

15.55 “Медвежья хватка». Сериал.
17.35 «Спасатели».
18.00 «Чрезвычайное происшествие. 
Обзор за неделю».
20.00 «Кома». Сериал.
23.30 «Список Норкина».

СТВ
06.00 «Студенты-2». Сериал.
07.30 «Добро пожаловаться».
07.50, 16.50 «Автопанорама».
08.20 «Ромео и Джульетта». Худ.
фильм.
10.20 «Чистая работа».
11.00 «Большой завтрак».
11.40 «Зайчик». Худ.фильм.
13.15 «Дорогая передача».
13.40 «Здравствуйте, доктор!».
14.10 «Территория заблуждений».
16.00 «Центральный регион».
16.30 «24 часа».
17.20 «Военная тайна».
19.30 «Неделя».
20.40 «Повар для президента». 
Худ.фильм.
22.30 «Адская кухня-2».
23.50 «Коко Шанель». Худ.фильм.

Мир
06.00 «Миллион вопросов о 
природе».
06.10 Мультфильмы.
09.05 «Знаем русский».
10.00, 16.00 «Новости».
10.15, 02.05 «Танцор диско».  
Худ.фильм.
12.50 «Мертвый. Живой. 
Опасный». Сериал.

16.15, 22.00 «Загадочные 
убийства Агаты Кристи». Сериал.
21.00 «Вместе».
00.20 «Король, дама, валет».  
Худ.фильм.
04.45 «Маленькие тайны больших 
людей». Док.сериал.

Польскі 
спадарожнікавы 

канал
07.00 “Студыя “Белсат”
07.10 “Вынаходлівы Дабрамір”. 
Мультсерыял.
07.20, 10.50 “Аблавушак”. 
Мультсерыял.
07.35, 11.10 “Экспедыцыя 
прафесара Губкі”. Мультсерыял.
07.55 “ПраСвет”.
08.35 “Рэмарка”.
09.05 “Лёсавырашальная сустрэча”. 
Рэпартаж.
09.20 “Беларусы ў Польшчы”.
09.40 “Два на два”.
10.15 “Рэпартэр”.
10.40, 19.45 “Гісторыя пад знакам 
“Пагоні”.
11.20 “Тры шалёныя нулі”. 
Серыял.
11.50 “Мова нанова: мастацтва”.
12.05 “54%”.
12.30, 00.20 “Mad Men. 
Утрапёныя-3”. Серыял.
13.20 “Ваенныя гульні”. Дак.фільм.
14.10 “Музычныя партызаны”.  
Дак.фільм.
15.05 “Каханне па-беларуску”.  

Дак.фільм.
15.40 “Эверэст”. Маст.фільм.
17.10 “Ранча”. Серыял.
17.55 “Людскія справы”.
18.30 “Час гонару”. Серыял.
19.15 “Кулінарныя падарожжы 
Роберта Макловіча”.
20.00 “Эксперт”.

20.25 “Венецыянскі сіндром”. Дак.
фільм.
21.20 “Кінаклуб”: “Гісторыя з 
каралямі”.
21.35 “Гісторыя з каралямі”. Маст.
фільм.
23.35 “У пошуках царскіх скарбаў”. 
Дак.фільм.

Беларусь 1
06.50 “Існасць”.
07.15 «Я его слепила». Худ.фильм.
09.00, 12.00, 15.00 «Новости».
09.10 «Клуб редакторов».
09.50 «Кулинарная дипломатия».
10.20, 23.50 «Немного не в себе». 
11.25 «О еде!».
12.10 «Истории ремонта».
12.45 «Здоровье».
13.20 «БеларусьLIFE».
13.45 «Триумф. Героям 
спорта-2014».
14.05 «Звездная жизнь».
15.15 «Новости региона».
15.30 «Разрешите тебя 
поцеловать». Худ.фильм.
17.15 «Разрешите тебя 
поцеловать… Снова». Худ.фильм.
19.15, 21.40 «Я могу!».
21.00 «Панорама».
22.00 «Если бы я тебя любил…». 
Худ.фильм.
00.45 «День спорта».

Беларусь 2
07.00 «Три толстяка». Худ.фильм.
08.30 «Только для взрослых».
08.45 «Аватар: легенда об Аанге». 

Мультсериал.
09.45 «Белорусская кухня».
10.20, 21.10 «Тэлебарометр».
10.25 «Лови волну».
11.55 «Копейка в копейку».
12.30 «Вот это да!».
13.10 Биатлон. Этап Кубка мира. 
Спринт. Женщины. Прямая трансляция.
14.40 «Экстрасенсы ведут 
расследование».
16.10 Биатлон. Этап Кубка мира. 
Спринт. Мужчины. Прямая 
трансляция.
17.35 «Comedy Woman».
18.35 «Икра».
19.15 «Ваше лото».
19.40 «Пятерочка».
19.55 «Разрушители мифов».
21.00 «Спортлото 6 из 49».
21.05 «КЕНО».
21.15 Футбол. Лига чемпионов 
УЕФА. Видеожурнал.
21.45 «50 первых поцелуев». Худ.
фильм.
23.35 «из 13 в 30». Худ.фильм.
01.05 «Встреча с…».

Беларусь 3
08.00 “Чалавек, якога не было”. 
Маст.фільм.

09.30 “Камертон”.
09.55 “Маёр “Віхар”. Маст.фільм.
13.30 “Размаўляем па-беларуску”.
14.05 “Бяляначка і Розачка”.  
Маст.фільм.
15.10 “Навукаманія”.
15.35 “Бесценных слов транжир и 
мот”. “Уладзімір Маякоўскі”.
16.00 “Очарована, околдована…”.
17.30 “Дыяблог P.S.”.
17.55 “Скарлет”. Серыял.
20.45 “Калыханка”.
21.05 “Новы кінатэатр 
“Парадзіза”. Маст.фільм.
23.05 “Калі змоўкла сегідылля”. 

Беларусь 5
07.00, 02.55 «PRO спорт. Новости».
08.00, 13.15 Теннис. Турнир ВТА. 
Антверпен. Четвертьфиналы.
11.40 Самбо. Открытый чемпионат 
Беларуси на призы Президента 
Республики Беларусь.
16.55 Хоккей. КХЛ. “Атлант” 
(Московская обл.) – “Динамо” (Минск).
19.15 Биатлон. Этап Кубка мира. 
Спринт. Женщины.
20.50 “Пит-стоп”.
21.25 “Фактор силы”.
22.00, 00.00 Теннис. Турнир ВТА. 

Антверпен. Полуфинал.
02.00 Европейский покерный тур.

ОНТ
07.00 «Субботнее утро».
08.00, 09.00, 16.00, 20.30 «Наши 
новости».
09.05 «Смешарики. Новые 
приключения».
09.25 «Здоровье».
10.25 «Смак».
11.05 «Идеальный ремонт».
12.05 «Умницы и умники».
12.50 «Родителей в школу».
13.45 «Дача». Худ.фильм.
15.15 «Рассмеши комика».
16.15, 21.00 «Новости спорта».
16.20 «Ералаш».
16.45 «100 миллионов».
18.15 «Я пою!».
21.05 «КВН» на Красной поляне».
23.30 «Легенды Live».
00.05 «Одноклассники». Худ.
фильм.

РТР-Беларусь
07.00 «Роковые числа. 
Нумерология».
07.50 «Планета собак».

08.20, 11.15 «Любовь на острие 
ножа». Сериал.
11.00, 14.00, 20.00 «Вести».
11.45 «Субботник».
12.20 «Солнцекруг». Худ.фильм.
14.20 «Не могу сказать «Прощай». 
Худ.фильм.
16.00 «Комната смеха».
17.10 «Субботний вечер».
19.00 «Картина мира».
19.55 «Погода на неделю».
20.45 «Шесть соток счастья». Худ.
фильм.
22.30 «Замок на песке». Сериал.

НТВ-Беларусь
06.00 «Гончие». Сериал.
06.50, 08.20 «Груз». Сериал.
08.00, 10.00, 13.00 «Сегодня».
08.50 «Врачебные тайны плюс».
09.25 «Дело вкуса».
10.20 «Главная дорога».
11.05 «Поедем, поедим!».
11.55 «Квартирный вопрос».
13.25 «Дознаватель». Сериал.
16.00 «Медвежья хватка». Сериал.
17.40 «Спасатели».
18.05 «Следствие вели…».
19.00 «Центральное телевидение».
20.05 «Новые русские сенсации».

22.10 «Ты не поверишь!».
23.10 «Честь самурая». Худ.фильм.
00.50 «Мужское достоинство».

СТВ
05.50 «Между ангелом и бесом». 
Худ.фильм.
07.40 «Тайны мира».
08.30 «Приключения дилетанта».
09.00 «Умнее не придумаешь».
10.00 «Секретные территории».
11.00 «Минск и минчане».
11.30, 23.25 «Влюблен по собст-
венному желанию». Худ.фильм.
13.10 «Коко Шанель». Худ.фильм.
16.30, 19.30 «24 часа».
16.50 «Наше дело».
17.00 «Большой город».
17.35 Концерт Михаила Задорнова.
18.15 «На том же месте в тот же 
час».
20.00 «СТВ-спорт».
20.10 «Ромео и Джульетта». Худ.
фильм.
22.15 «Звездный ринг».
00.50 «Смотреть всем!».

Мир
06.00 Мультфильмы.

08.10 «Союзники».
08.40 «Собака в доме».
09.05 «Скажите, почему?».
09.30 «Ой, мамочки».
10.00, 16.00 «Новости».
10.15 «Любимые актеры».
10.45 «Одиноким предостав-
ляется общежитие». Худ.фильм.
12.25, 01.30 «Маленькие тайны 
больших людей».
13.40 «Случайный муж».  
Худ.фильм.
15.15 «Культпросвет».
16.15 «Амазонки». Сериал.
21.50 «Грех». Худ.фильм.
23.40 «Медовый месяц в Лас-
Вегасе». Худ.фильм.
02.25 «Веселые ребята».  
Худ.фильм.

Польскі 
спадарожнікавы 

канал
07.00, 08.00, 21.00, 00.00 “Студыя 
“Белсат”.
07.25 “Маю права”.
07.45, 14.15 “Гісторыя пад знакам 
“Пагоні”.

10.20, 00.20 “ПраСвет”.
10.55 “Вынаходлівы Дабрамір”. 
Мультсерыял.
11.05 “Аблавушак”.  
Мультсерыял.
11.20 “Экспедыцыя прафесара 
Губкі”. Мультсерыял.
11.40 “Сага старадаўняй пушчы”. 
Дак.серыял.
12.35 “Дом”. Серыял.
14.25 Канцэрт “АВ-ВА-аркестра”.
15.25 “Еўрапейскі баль”.  
Дак.фільм.
15.55 “Тэра постсаветыка. Байкал”. 
Дак.фільм.
16.20 “У пошуках царскіх скарбаў”. 
Дак.фільм.
17.15 “Рэпартэр”.
17.40 “Беларусы ў Польшчы”.
18.00 “Рэмарка”.
18.30 “Час гонару”.  
Серыял.
19.20 “Mad Men. Утрапёныя-3”. 
Серыял.
20.05 “Мова нанова: мастацтва”.
20.25 “Каханне па-беларуску”.  
Дак.фільм.
21.10 “Людскія справы”.
21.40 “Эверэст”. Маст.фільм.
23.10 “Відзьмо-невідзьмо”.
23.35 “Рэмарка”.

Беларусь 1
06.00, 07.20, 08.15 «Доброе утро, 
Беларусь!».
07.00, 08.00, 09.00, 12.00, 15.00, 
19.00, 23.25 «Новости».
07.05, 08.05 «Новости экономики».
07.10, 08.10, 19.20 «Зона Х».
09.15 «След». Сериал.
11.00, 13.00, 16.00 «90 секунд».
11.05, 19.55 «Выхожу тебя 
искать-2». Сериал.
12.10, 16.30 «Семейные 
мелодрамы-3».
13.05 «День в большом городе».
14.00 «Адвокатессы». Сериал.
15.15, 18.40 «Новости региона».
15.25, 23.55 «Сваты-6». Сериал.
17.25 “Terra inсognita. Беларусь 
неизвестная”.
17.55 “Наши”.
18.10 “Большой репортаж”.
21.00 «Панорама».
21.45 «игра в правду». Худ.фильм.
23.45 «День спорта».

Беларусь 2
07.00 «Телеутро».
09.00, 21.10 «Тэлебарометр».
09.05, 16.45 «Кулинар». Сериал.
10.10 «Копейка в копейку».
10.45 «Обмани меня». Сериал.
12.40 «Я хочу это увидеть».
13.15 «Выше крыши».
13.55 «интерны». Сериал.
16.05 «Вот это да!».
17.55 «Любовь на районе». 
Сериал.
18.55 «Кипяток».
19.15 «Неуправляемый». Худ.фильм.
21.00 «КЕНО».
21.20 «Хочу в телевизор».
21.55 «Экстрасенсы ведут 
расследование».
23.00 «Репортер».
23.45 «Кодекс». Худ.фильм.

Беларусь 3
07.15 “Дабраранак”.
07.50 “Хачу ўсё ведаць!”.
08.00, 17.00 “Робін з Шэрвуда”. 
Серыял.
08.50 “Зялёная карэта”. Маст.
фільм.
10.30, 17.50 “Дыяблог”.
10.55 “Імперыя. Пачатак”. Серыял.
12.40 “Персона”.
13.00 “Сіла веры”.
13.25 “Аўтограф”.
13.55 Мультфільмы.
14.20 “Размаўляем па-беларуску”.
14.25 “Навукаманія”.
14.55 “І смех, і бяда”. Маст.фільм.
15.30 “Запаведнай сцежкай”.
16.00 “Сёмае неба Паўла 
Масленікава”.
16.25 “Гваздзік”. Серыял.
18.15 “Мелодыі стагоддзя”.
19.15 “Чалавек, якога не было”. 
Маст.фільм.
20.45 “Калыханка”.
21.05 “Дама з камеліямі”. Маст.
фільм.
22.50 “Камертон”.

Беларусь 5
04.05, 11.45 Баскетбол. НБА. 
Чикаго–Кливленд.

06.15, 02.55 «PRO спорт. Новости”.
07.00 Футбол. Чемпионат Англии. 
Обзор тура.
07.55, 13.30 Биатлон. Этап Кубка 
мира. Холменколлен.
09.55 Хоккей. КХЛ. «Динамо» 
(Минск) – «Атлант» (Московская 
обл.).
15.35 «Мир английской премьер-
лиги».
16.00, 22.00 Теннис. Турнир ВТА. 
Антверпен. Четвертьфиналы.
20.00 «Пит-стоп».
20.30 Самбо.
02.00 Европейский покерный тур.

ОНТ
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 
08.30, 09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 
18.00, 20.30 «Наши новости».
06.05 «Наше утро».
09.05 «Жить здорово!».
10.25 «Контрольная закупка».
11.05, 13.05, 16.10, 18.15, 21.00 
«Новости спорта».
11.10 «Фазенда».
11.55 «Модный приговор».
13.10 «Мужское/Женское».
14.05 «Учиться жить».
14.35 «Время покажет».
16.15 «Пять вечеров». Худ.фильм.
18.20 «Жди меня. Беларусь».
18.55 «Поле чудес».
20.00 «Время».
21.05 «Три аккорда».
23.05 «Вечерний Минск».
00.05 «Вечерний Ургант».
01.00 «Ночные новости».

РТР-Беларусь
07.00 «Утро России».
11.00, 14.00, 17.00, 20.00 «Вести».
11.35 «Вся Россия».
11.50 «Правда о лжи». Док.фильм.
12.50 «Каменская». Сериал.
13.50, 16.50, 19.50, 23.20 
«Новости – Беларусь».
14.30 «О самом главном».
15.30 «Четыре солдатские медали».
16.30 «Факты».
17.10 «Особый случай».
18.00 «Гадание при свечах». 
Сериал.
18.55 «Пока станица спит». 
Сериал.
21.00 «Прямой эфир».
22.00, 23.30 «Главная сцена».
00.30 «Солнцекруг». Худ.фильм.

НТВ-Беларусь
06.00 «НТВ утром».
08.05 «Дело врачей».
09.00, 10.20 «Возвращение 
Мухтара». Сериал.
10.00, 13.00, 16.00, 19.00 
«Сегодня».
12.00 «Суд присяжных».
13.15 «Суд присяжных. 
Окончательный вердикт».
14.15 «Дело вкуса».
14.45, 23.10 «Обзор. Чрезвычайное 
происшествие».
15.10 «Прокурорская проверка».
16.20 «Свет и тень маяка». Сериал.
18.00 «Говорим и показываем».
19.45 «По следу зверя». Худ.
фильм.

23.30 «Гость». Худ.фильм.
01.10 «Россия. Полное затмение».

СТВ
06.00, 07.30, 10.30, 13.30, 16.30, 
19.30, 22.30 «24 часа».
06.10, 17.20 «Минщина».
06.20, 07.45 «Утро. Студия 
хорошего настроения».
07.40, 20.10, 22.55 «СТВ-спорт».
08.30 «Вокруг света за 80 дней». 
Худ.фильм.
10.40, 17.30 «Званый ужин».
11.35 «Семейные драмы».
12.30 «Не ври мне!». Сериал.
13.50 «Фирменная история». 
Сериал.
15.35 «Пища богов».
16.50 «Вовочка». Сериал.
18.35 «Такова судьба».
20.00 «Столичные подробности».
20.15 «Между ангелом и бесом». 
Худ.фильм.
22.15 «Смотреть всем!».
23.00 «Территория заблуждений».
00.25 «Большая игра».
01.10 «Наваждение». Сериал.

Мир
06.00 «180 минут».
09.00 «Истории из жизни».
09.30, 01.40 «Елки-палки».  
Худ.фильм.
11.05 «Люди добрые». Худ.фильм.
13.00, 16.00, 19.00 «Новости».
13.20, 04.10 «Дороги индии». 
Сериал.
15.05, 03.15 «Маленькие тайны 
больших людей». Док.сериал.
16.25 «Секретные материалы».
17.15 «Русский шоколад».  
Сериал.
19.25 «Мертвый. Живой. 
Опасный». Сериал.
23.25 «Одиноким предоставляется 
общежитие». Худ.фильм.
01.00 «Еще не вместе».

Польскі 
спадарожнікавы 

канал
07.00, 07.55, 12.25, 13.25, 01.00 
«Студыя “Белсат”.
07.25, 12.55 “Два на два”.
10.15, 15.45 “Рэпартэр”.
10.40, 16.10 “Відзьмо-невідзьмо”.
11.10, 16.35 “Дысідэнт з КДБ”. Дак.
фільм.
12.05, 18.05 “54%”.
17.30 “Еўрапейскі баль”. Дак.фільм.
18.30, 19.30, 20.00, 20.30 
“Навіны”.
18.40, 20.10 “Агляд медыяў”.
18.45 “Каментарый эксперта”.
18.55 “Маю права”.
19.15 “Гісторыя пад знакам “Пагоні”.
19.35 “Свет”.
19.50 “Агляд падзей культуры”.
20.15, 20.35 “Гарачы каментарый”.
20.50 “Dэвайс”.
21.00 “Аб’ектыў”.
21.25 “Размова”.
21.50 “ПраСвет”.
22.25 “У пошуках царскіх скарбаў». 
Дак.фільм.
23.20 “Дом”. Серыял.

Канцэрт памяці 
Рыгора Барадуліна

24 лютага споўнілася б 80 гадоў Народнаму паэту Беларусі  
Рыгору Барадуліну. Да юбілею лідар гурта Vuraj, саліст 

Белдзяржфілармоніі Сяржук Доўгушаў падрыхтаваў праграму народных 
песень Вушаччыны – тых самых, якія праз усё жыццё натхнялі дзядзьку 

Рыгора. Мы паразмаўлялі са спадаром Доўгушавым пра асабістае 
знаёмства з паэтам і містыку песняў Полаччыны.

Пра асабістае 
знаёмства

Я вельмі хацеў пазнаёміцца 
з  Р ы г о р а м  Б а р а д у л і н ы м , 
асабліва калі пачуў запісы, дзе 
ён спявае народныя песні. 
Пасля пачаў цікавіцца вершамі 
Барадуліна. У госці да спадара 
Рыгора мяне прывёў Сяргей 
Панізнік, на якога я насеў з 
просьбай: “Пазнаёмце мяне з 
Барадуліным”. У выніку мы 
р э г у л я р н а  п р ы х о д з і л і  д а 
дзядзькі Рыгора, часам нават з 
гуртом Vuraj. Ужо пасля смерці 
высветлілася, што Барадулін 
прысвяціў мне акраверш.

Пра юбілейную 
праграму

У адну з сустрэч Барадулін 
п а д а р ы ў  м н е  м а л е н ь к у ю 
кніжачку “Песні матчыны з Ву-
шаччыны”, якую ён уклаў з на-
родных песень роднага рэгіёна. 
Гэта розныя песні – веснавыя, 
восеньскія, жніўныя, вясельныя, 
хрэсьбінныя, валачобныя, за-
стольныя. Справа ў тым, што 
менавіта ў гэтых песнях увесь 
Барадулін, літаральна ўсё яго-

нае жыццё. Песні надзвычай 
глыбокія – мы працуем над пра-
грамай, ходзім, як фанатыкі, з 
гэтым матэрыялам няпроста 
працаваць: калі прыдумваеш да 
слоў музыку, песня літаральна 
пачынае дыктаваць свае ўмовы 
– дзе-нідзе мы ўвогуле пакідаем 
толькі голас і бубны.

Удзельнікі канцэрта
У канцэрце возьме ўдзел 

наш новы праект Harmonic Style 
– гэта частка музыкантаў гурта 
Vuraj,  аднак у першааснове 
аранжыровак – гармонік,  у 
выніку маем такі міні-склад – 
вакал, гармонік, баян, бубны,  
дудачкі і спевы. Да таго ж раз-
ам з намі выступіць малады 
кампазітар Вячаслаў Пяцько, 
які тым разам будзе выступаць 
у не ў самай звыклай для сябе 

форме – як выканаўца.

Пра будучыню  
праекта

Я  н е  л ю б л ю  р а з а в ы х 
п р а е к т а ў,  а д н а к  я ш ч э  н а 
пахаванні Барадуліна я даў абя-
цанне, што зраблю канцэрт 
п а м я ц і  д з я д з ь к і  Р ы г о р а  ў 
філармоні і .  Пасля да мяне 
далучыліся іншыя музыканты, у 
выніку мы маем цэлую праграму 
з 15 песень. Адразу пасля вы-
ступлення мы паедзем запісваць 
праграму ў студыі, у лютым-
сакавіку будзем праводзіць 
спеўныя сходы паводле песняў 
праекта, а пасля хочам правезці 
праграму па ўсёй краіне: такім 
чынам яшчэ раз нагадаць усім 
пра Рыгора Барадуліна.

нЕ ПРАПУСцІцЕ!

Канцэрт памяці Рыгора Барадуліна  
адбудзецца 24 лютага ў малой зале 
філармоніі. Пачатак а 19-й гадзіне. 

У канцэрце бяруць удзел:
Вячаслаў Пяцько (вершы),

Сяржук Доўгушаў (спевы, дудкі),
Яўген Курыльчык (баян),

Лёня Паўлёнак (бубны, перкусія),
Даша Трубіна (спевы),
Стася Кузьміч (спевы).

***
Пры падзенні коштаў на 

нафту на Захадзе таннее 
б е н з і н .  А  в о с ь  у  Р а с і і 
чамусьці таннее гарэлка.

***
Загад старшыні КДБ:
“Супрацоўнікаў камітэта, 

жонкі якіх даведаюцца пра 
каханак, звольняць з працы 
за прафесійную няздоль-
насць”.

***
На прыёме ў доктара.
– У вас ціск 160 на 100. 

В а м  т р э б а  т э р м і н о в а 
адмовіцца ад кавы і канья-
ку. 

–  З р а з у м е ў,  д о к т а р . 
Буду піць толькі гарэлку і 
гарбату.

***
Н а р о д н а я  м у д р а с ц ь : 

лепш падвышаны ціск, чым 
нулявы.

***
В ы т в о р ц ы  м ы й н ы х 

сродкаў рэгулярна паведам-
ляюць, што іх новы сродак 
стаў у два разы больш гу-
сты, чым папярэдні. І калі б 
гэта было так, то цяперашнія 
с р о д к і  п а  ц в ё р д а с ц і 
пераўзыходзілі б алмаз.

***
Падабаецца дзяўчына, але 

н е  в е д а е ш ,  я к  д а  я е 
пад’ехаць? Наш савет: купі 
“Ферары” і пад’язджай смела.

***
– Раскажыце пра вашы 

вартасці і недахопы.
– Думаю правільна, але 

ўголас.

***
– Я хачу, каб у нас з та-

бой усё было, як раней…
– Каб мы зноў былі раз-

ам?
– Не, каб я пра цябе на-

ват і не ведаў…

***
Ювелірная крама. Ме-

неджар прадаўцу:
–  Я к  у  в а с 

атрымліваецца прадаваць 
столькі брыльянтаў?

– Я кажу, што жонку ў 
брыльянтах  нельга адну 
выпускаць на вуліцу.

***
– Ізя, ты таксама нешта 

х о ч а ш  с к а з а ц ь  з а 
Рабіновіча? Але май на 
ўвазе: пра нябожчыкаў аль-
бо нічога, альбо добра.

– Так-так… Дык вось, 
Рабіновіча з намі больш 
няма, і гэта добра. 


